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روزنامه صبح ایران

در نظر دارد نسبت به واگذاری تعدادی از املاک و مستغلات با مشخصات و شرایط کلی زیر، از 
طریق مزایده عمومی به متقاضیان واجد شرایط اقدام نماید.

- متقاضیان محترم می توانند از طریق مراجعه به سامانه مناقصه گران شهرداری قم به نشانی 
peyman.qom.ir نسبت به خرید اسناد مزایده به مبلغ 500/000 )پانصد هزار( ریال اقدام نمایند.

)هزینه خرید اسناد غیر قابل استرداد است( 
- مبلغ تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار هر یک از معاملات فوق: به صورت [1- ضمانت نامه 
بانکی 2- مطالبات بلوکه شده تائید شده 3- واریز وجه نقد به حساب نزد بانک شهر به  شماره شبا: 

)070610000000100300430054IR ( )سپرده حسن انجام کار( به نام شهرداری قم] می باشد.
- مهلت خرید اسناد: از روز چهارشنبه مورخ 1397/08/09 لغایت روز  سه شنبه 1397/08/22

- مهلت ارایه پیشنهاد: از روز چهارشنبه مورخ 1397/08/09 لغایت ساعت 13 روز پنجشنبه 
مورخ 1397/08/24

- متقاضیان محترم مکلف اند کلیه اسناد و مدارک را امضاء کرده و به همراه پیشنهاد ارائه نمایند 
. امضاء اسناد و مدارک به منزله قبول تمامی شرایط می باشد.

- جهت پاسخگویي به سوالات عمومی با مدیریت امور قراردادها و پیمان ها )اداره پیمان ها( با 
شماره تلفن36- 36104334- 025و سوالات تخصصي با اداره کل املاك به شماره 36104488 

-025 تماس حاصل فرمائید.
- محل تسلیم پیشنهادها: قم ، بلوار امام موسي صدر ، جنب بوستان شهید بنیادي ، شهرداري 

مرکزي ، طبقه ششم ، اداره کل حراست
آگهی نوبت اول: یکشنبه مورخ 1397/08/06      آگهی نوبت دوم: دوشنبه مورخ 1397/08/07

در نظر دارد نسبت به مناقصه عمومی جهت اجرای پروژه ها به شرح ذیل اقدام 
نماید :

مهلت و نشانی خرید اسناد مناقصه :
دریافت اسناد مناقصات فوق الذکر صرفاً از طریق سامانه ستاد ایران به نشانی 

SETADIRAN.IR از تاریخ 97/8/5 لغایت 97/8/10 قابل دسترش باشد.

مهلت و نشانی تسلیم پیشنهادها:
  SETADIRAN.IR پیشنهادها باید حداکثر تا پایان وقت اداری مورخ 97/8/22 در سامانه

ارائه گردد.
توجه : مناقصه گران میبایست پاکت الف ) اصل ضمانت نامه شرکت در مناقصه ( 
را به صورت مهر و موم شده حداکثر تا تاریخ 97/8/22  به دبیرخانه اداره کل راه و 

شهرسازی استان قم تحویل نمایند.
محل و زمان افتتاح پیشنهاد مناقصه )الف،ب،ج(:

کمیسیون مناقصه راس ساعت 8/30 مورخ 97/8/23 و در محل سالن جلسات 
اداره کل راه و شهرسازی قم تشکیل و پیشنهاداتی که تا موعد مقرر وصول گردیده 

باز و مورد رسیدگی قرار خواهد گرفت.
همچنین متقاضیان محترم جهت کسب اطلاعات بیشتر می توانند به اداره 
پیمان و رسیدگی و یا به سایت اینترنتی اداره کل راه و شهرسازی استان قم 
 iets.mporgir و یا پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات به نشانی qom.mrud.ir
مراجعه نمایند. ارائه کد کاربری ثبت نام در پایگاه اطلاع رسانی مناقصات جهت 

درج اطلاعات برنده مناقصه الزامی می باشد.
اداره کل راه و شهرسازی قم به آدرس: قم - ما بین عوارضی قم -تهران وکاشان 
- جنب نمایندگی ایران خودرو - تلفن تماس: 3 - 02536660001 شماره فاکس 

02536656061

اداره كل راه و شهرسازی استان قمشهرداری قم

WWW.QOM.IR        واحد پیمان و رسیدگی اداره کل راه و شهرسازی استان قماداره کل روابط عمومی و بین الملل شهرداری قم

 فراخوان مناقصه یك مرحله ای عمومی 2 - 97 )نوبت دوم(آگهی مزایده عمومی  )نوبت اول(

رئیس مرکز آمار:

گیر دادن به آمارها خدمت به کشور نیست

نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس: 

شفافیت می تواند امید را به جامعه باز گرداند

در میراث فرهنگی قم چه خبر است ؟!

مطهرنیا کارشناس روابط بین الملل:

 FATF فرصت چهار ماهه
همچون شمشیر دو لبه است

کاری که مصداق »آب به آسیاب دشمن ریختن «است

اتهام به مذاكرات پنهان 
ترفند جدید برجام ستیزان

کارشناس روابط بین الملل گفت: فرصت چهارماهه 
سازمان  این  در  کشورمان  برای  پیروزی  یک   FATF
دیگر یک ددلاین  از طرف  و  از یک طرف  بین المللی 
مورد  اقدامات  انجام  با  ارتبط  در  ایران  برای  مشخص 
درخواست FATF را مشخص می کند و این موضوع به 
مثابه یک شمشیر دو لبه عمل خواهد کرد.مهدی مطهرنیا 
با اشاره به فرصت چهارماه گروه  ایلنا،  با  در گفت وگو 

ویژه اقدام مالی به ایران برای تحقق انتظاراتش گفت: 
سازمان های بین المللی براساس یک سنت دیرپای در 
هدف گذاری خود به دنبال ایجاد فضای مناسب به جهت 
شکل دهی و محتوا بخشی به مسیر خردورزانه در حل و 
فصل مسائل بین المللی هستند. وی ادامه داد:  سازمان 
ملل متحد به عنوان یکی از مهمترین سازمان های جهانی 

و مشهور در میان افکار عمومی ...

در آستانه دور دوم تحریم های ثانویه آمریکا علیه ایران، برخی دولت را به کوتاه آمدن در برابر خواسته های کاخ سفید و 
انجام مذاکرات پنهانی با مقامات آمریکایی متهم می کنند؛ اتهاماتی که به اعتقاد کارشناسان مصداق »آب به آسیاب دشمن 
ریختن« ارزیابی می شود.از همان روزهای آغاز مذاکرات هسته ای در دولت یازدهم که به مهرماه 1392 برمی گردد، جریان 
مخالف در قالب همایش ها، سخنرانی ها و غیره عملکرد دولت را در حوزه سیاست خارجی زیر سوال می بردند تا این که 
غرب در برجام به مطالبات بجای ایران تن داد. هر چند »دونالد ترامپ« رئیس جمهوری آمریکا اردیبهشت ماه امسال با 
خروج از برجام آن را به گروه 1+4 مبدل ساخت اما تلاش های وی برای پشت کردن همه طرف ها به این توافق معتبر بین 

المللی تاکنون نتیجه ای عکس داده است...
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فرمانده انتظامی استان قم گفت: کشفیات کالای قاچاق در این استان از ابتدای سال جاری 
تا پایان مهرماه، 86 درصد نسبت به مدت زمان مشابه سال گذشته افزایش یافته است.سردار 
عبدالرضا آقاخانی روز شنبه درگفت و گو با خبرنگاران افزود: افزایش جرایم درخصوص کالای 
قاچاق، 88 درصد؛ دستگیرشدگان، چهار درصد و ارزش ریالی کشف کالاهای قاچاق، 11 درصد 
افزایش داشته است.وی با اشاره به این که در زمینه برخورد با دلالان ارز نیز اقدام های خوبی در 
قم انجام شده است گفت: بیشترین کشفیات مربوط به دینار عراق و دلار آمریکا بوده است که 
20 میلیون دینار و 99 هزار دلار کشف شده است.آقاخانی همچنین با اشاره به ایام اربعین سید و 
سالار شهیدان حضرت اباعبدالله الحسین)ع( گفت: تا شب گذشته، 31هزار و 585 گذرنامه در 

این استان صادر شده است که نسبت به سال قبل، 10 درصد افزایش یافته است...

تقاطع  ملکی  توافقات  ثبتی  مشکلات  گفت:  قم  شهردار  شهرسازی  و  معماری  معاون 
غیرهمسطح پردیسان را به تاخیر انداخته است.غلامرضا جانقربان با بیان اینکه شهرک پردیسان 
در دو مرحله در سال های 76 و 86 به ترتیب به مساحت هزار و 500 هکتار در مجاورت جاده 
اصفهان از حریم وارد محدوده خدمات شهری شده است، اظهار کرد: پس از تفکیک قطعات به 
تعاونی ها و نهادهای مختلف با کاربری مسکونی واگذار شده و توجهی به احداث زیرساخت های 
لازم خصوصا فضاهای آموزشی، فضای سبز، تجاری و شبکه معابر مناسب نشده است.وی با تاکید 
بر اینکه از سال 86 به بعد شهرداری به دلیل افزایش ساکنین شهرک، وارد منطقه شده و ناحیه 
شهری را در این محدوده راه اندازی کرد، گفت: از سال 90 نیز این شهرک تبدیل به منطقه شهری 

شد و تکمیل زیرساخت های مغفول مانده را بر عهده گرفت...

فرمانده انتظامی استان قم اعلام کرد

افزایش 86 درصدی
 کشفیات کالای قاچاق درقم 

معاون معماری و شهرسازی شهردار قم تشریح کرد

دلایل تاخیر درتکمیل 
تقاطع غیرهمسطح پردیسان 

یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت:در گندم خودکفا هستیم 
اما شایعه می کنند که کمبود داریم و با این کارها روان مردم را 
می رنجانند؛ اگر در چنین شرایطی هر کس بخواهد به فکر جیب 
خود و کسب منافع شخصی باشد، به فضای شایعه پراکنی دامن 
می زند و منافع ملی را به خطر می اندازد.محمود میرلوحی اظهار کرد: 
شرایط کشور  به نحوی است که تقریبا هر اتفاقی که می افتد چه در 

حوزه بین المللی و چه در حوزه اقتصادی...

وزیر پیشین دولت تدبیر و امید گفت: فکر می کنم درک شرایط 
برای هر اقدام و حرکتی بسیار مهم است و محیط شناسی و شناخت 
کار در تابلوهای بزرگی که برای وضع امروز و آینده جامعه متصور 
هستیم، برای ما چگونگی حرکت را مشخص می کند.علی ربیعی در 
جمع کارگزاران اشتغال خرد صندوق امید، با بیان اینکه قصد دارم 
تابلویی از وضعیت جامعه را ترسیم کنم، گفت: برای دوره ای که در 

آن به سر می بریم تعبیری دارم که می گویم...

میرلوحی فعال سیاسی اصلاح طلب:

با شایعات
روان مردم را نرنجانید

علی ربیعی:

باید از زندگی مردم 
حفاظت کرد
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مشکل لاینحلی نداریم
رئیس جمهور در جلسه رای اعتماد مجلس به 4 وزیر پیشنهادی:

ولادت امام موسی كاظم )ع( را تبریك می گوئیم

88

شناسه آگهی
275204

اکنون موقع رقابت های لیگ نیست در برابر دشمن تیم ملی باشیم
پیروزی ملت ایران در ماه های اخیر در تاریخ کم نظیر است
همیشه اقلیتی داریم که سوءاستفاده می کنند
انبار ذخایر کالاهای اساسی ما مطمئن است 
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راز تنهایی یک رییس جمهور
 این روزها تقریبا همه از روحانی گلایه دارند. راست 
و چپ هم ندارد. راست ها این مخالفت را داد می زنند اما 
اصلاح طلبان سعی می کنند آرام تر شیخ حسن را نقد 
کنند.تقریبا این مسئله در مورد تمام روسای جمهور ایران 
بی سابقه بوده است که هر دو جریان پرنفوذ از رییس جمهور 

مستقر انتقاد کنند. حالا سوالی که در این میان مطرح می شود این معناست که چرا این 
اتفاق در مورد روحانی افتاده است؟حسن روحانی در این 5 سال نتوانست یک طبقه 
حامی را در کشور به نفع خود ایجاد کند. اصول گرایان دیگر او را از خود نمی دانند و بر این 
باورند روحانی دهه 90 دیگر روحانی دهه 70 یا 80 نیست. اصلاح طلبان هم بر این باور 
هستند که او یار قرضی بود که به واسطه آن می شد دوباره به قدرت برگشت. اتفاقی که در 
سال 92 افتاد و در سال 96 تداوم پیدا کرد.روحانی امروز میان این دو قرار گرفته است. این 
معنا را حسن روحانی بهتر از هر فرد دیگری می  دانست اما تلاش نکرد برای خود در میان 
این دو طیف، طبقه حامی ایجاد کند که در روزهای حساس به صحنه بیایند و از حسن 
روحانی دفاع کنند. حسن روحانی به همین دلیل تنها ترین رییس جمهور ایران است. 
کسی که نه در نهادهای مختلف طرفداری دارد نه در میان جریان های سیاسی.روسای 
جمهور ایران بعد از بازنگری در قانون اساسی، طبقه ای داشتند که از آنها حمایت می کرد 
و هنوز که هنوز از تفکر رییس جمهور مطلوب خود حمایت می کنند.»هاشمی چی«ها 
هنوزکه هنوز است از دوران هاشمی را بهترین دوران تاریخ جمهوری اسلامی می دانند و 
در آن زمان به هاشمی رفسنجانی لقب » سردار سازندگی« دادند.اصلاح طلبان هم که 
حسابی پای کار خاتمی بوده و هستند. »خاتمی چی«ها، از بهترین نمونه طبقه حامی 
هستند که در تاریخ سیاسی ایران قابل مشاهده است. تقریبا کسی را پیدا نمی کنید که با 
خاتمی کار کرده باشد و از او بد بگوید.احمدی نژاد هم مخالفان زیادی داشت اما برخلاف 
حسن روحانی کسانی را داشت که پای کار او بودند حتی حاضر بودند تمام ناسزاها را 
به جان بخرند تا خم به ابروی احمدی نژاد نیاید. کسانی که هنوز با رییس دولت نهم و 
دهم هستند و او را منجی ایران می نامند.با نگاهی به اطرافیان روحانی می شود دید که 
هیچ کس در دولت حاضر نیست خود را خرج روحانی کند و اجازه ندهد تیرهای انتقاد 
به تن روحانی بنشیند. همه کنار می کشند تا روحانی در مرکز سیبل انتقادها باشد.مقصر 
این مسئله هم کسی نیست جز حسن روحانی. او آنقدر یکی به نعل یکی به میخ زد که 
مشخص نشد او بالاخره در کدام زمین بازی می کند. حسن روحانی همیشه دو راهنمای 
ماشین دولتش روشن بود و معلوم نشد او بالاخره به کدام سمت می خواهد بپیچد.تقریبا 
گلایه های او به خاطر تنهایی اش قابل قبول نیست چون خود حسن روحانی عامل این 
تنهایی است. کسی که خودش را از همه محروم می کند نمی تواند انتظار داشته باشد 
در روزهای بحرانی دستی برای کمک به دستش دراز شود. روحانی تنهاست چون فکر 
می کرد می تواند به تنهایی کشتی که بر آن سوار است را هدایت کند، استراتژی که به نظر 

می رسد کشتی که روحانی بر آن سوار است را به ساحل امن نخواهد رساند.

چند تا مجلس
 چند تا شورای نگهبان؟

 اظهار نظر و ابراز نگرانی نایب رییس مجلس شورای 
اسلامی از آنچه »ورود مجمع تشخیص مصلحت نظام« 
به فرآیند قانون گذاری توصیف کرده و تأکید بر نقش 

انحصاری »شورای نگهبان« در اعلام انطباق ]و در واقع عدم مغایرت[ مصوبات با شرع 
و قانون اساسی هر چند بیان یکی از بدیهیات است، اما چون همچنان درگیر اثبات 
بدیهیات هستیم قابل تأمل است و هشداری است که اگر به آن توجه نشود، در آینده 

مخاطرات بیشتری را تحمیل می کند.
داستان از این قرار است که مطابق قانون اساسی، شورای نگهبان مصوبات مجلس را 
بررسی و »عدم مغایرت« و نه »انطباق« آنها با شرع و قانون اساسی را اعلام می کند تا با 
ابلاغ رییس جمهوری به قانون بدل شود.تعبیۀ این نهاد، نخست به به خاطر رفع دغدغۀ 
جناح سنتی و تضمین اسلامیت نظام بوده تا تصور نشود چنانچه مثلا مجلس  مصوبه 
ای خلاف بیّن شرع داشت در نظام اسلامی به قانون بدل می  شود. هر چند فرض بر این 
است که وقتی مردم مسلمان هستند نمایندگان آنان نیز مراعات می کنند.دوم به این 
دلیل که خاطر مراجع تقلید آسوده شود زیرا در متمم قانون اساسی مشروطه هم پیش 
بینی شده بود هر چند عملا اجرا نمی شد.در قانون اساسی اول جمهوری اسلامی 
)58( خبری از مجمع تشخیص نبود و به همین خاطر بین مجلس و شورای نگهبان 
بر سر قوانین مورد نیاز دنیای مدرن، گاه اختلاف درمی گرفت و مجمع تشخیص ابتکار 
امام خمینی بود تا در چالش عرف و سنت، مصلحت به کار آید. البته به لحاظ تاریخی 
این یادآوری خالی از لطف نیست که به موجب آنچه در کتاب تاریخ رجال ایران 
)مهدی بامداد( آمده اول بار ناصر الدین شاه قاجار بود که نهادی به نام »مصلحت خانه« 
را ایجاد کرد تا در غیاب پارلمان نقش مشورتی ایفا کند.پس صورت مسأله روشن است: 
نهاد قانون گذار، مجلس است و ما تنها یک مجلس داریم به نام مجلس شورای اسلامی. 
در قانون اساسی اول البته عبارت »مجلس شورای ملی« آمده بود اما چون رهبر فقید 
انقلاب تعبیر »مجلس شورای اسلامی« را به کار برد نام آن در همان ابتدای کار به رغم 
مخالفت نمایندگانی چون دکتر یدالله سحابی به مجلس شورای اسلامی تغییر یافت 
و در بازنگری سال 68 رسمیت یافت.تنها یک مجلس داریم یعنی مجلس سنا نداریم 
چه انتخابی مانند ایالات متحده و چه انتصابی مثل پیش از انقلاب 57. شورای نگهبان 
اما عدم مغایرت مصوبات را اعلام می کند و این هم به معنی انطباق نیست. چون امکان 
انطباق بسیاری از مصوبات با شرع وجود ندارد.حالا اما چه اتفاقی افتاده است؟همان 
گونه که به موازات مجلس، سه شورای عالی )انقلاب فرهنگی و امنیت ملی و فضای 
مجازی( گاه قانون گذاری می کنند با این تفاوت که شورای عالی امنیت ملی در قانون 
اساسی تعریف شده و آن دو نه. حالا این تلقی درگرفته که به موازات شورای نگهبان 
هم یک نهاد دیگر درست شده به نام »هیات نظارت بر حُسن اجرای سیاست های 
کلی« و جالب این که علی مطهری دارد از شورای نگهبان دفاع می کند اما سخن گوی 
آن می گوید:»سابقۀ نظرات شورای نگهبان نشان می دهد که بارها مصوبات مجلس با 
اعلام مجمع تشخیص مصلحت به دلیل مغایرت یا عدم انطباق با سیاست های کلی 
ابلاغی، از سوی شورای نگهبان با ایراد اصل 110 قانون اساسی مواجه و مصوبه جهت 
اصلاح به مجلس اعاده شده است.«قضیه را پیچیده کرده ایم و خودمان هم در این 
فرآیند گرفتار شده ایم و این دیگر قانون گذاری نیست. مثل بازی »ماز« شده که و لوایح 
و طرح ها و مصوبات در آن گیر می افتند.قرار نبود اما قضیه این قدر پیچیده باشد. قرار 
بود مجلس طبق عرف تصویب کند و شورای نگهبان بر پایه شرع تأیید یا رد کند یا  یا 
ایراداتی بگیرد و اگر حل نشد در مجمع، میانه را بگیرند و مصلحت سنجی کنند. جای 
هیأت جدید اما کجاست؟ از منظر عرف برمی رسد یا شرع یا مصلحت؟ قبل از شورای 
نگهبان یا بعد از آن؟ اگر قبل از آن بالادست این نهاد است و اگر بعد به قصد تشخیص 
مصلحت یا انطباق با مجموعه ای از سیاست های دیگر؟ با این حساب مجلس چه کاره 
است و شورای نگهبان چه کاره؟اگر معیار عرف است که مجلس همین کار را می کند. 
اگر هم شرع، شورای نگهبان همین کار را می کند و اگر مصلحت که منظور گره گشایی 
بوده و تسریع و تسهیل نه گره افکنی و تأخیر و  ورود »پسین«ی باید داشته باشد نه 
»پیشین«ی. حال آن که در عمل و پیشاپیش هم ورود می کند و در این حالت وقتی 

شورای نگهبان به استناد آن رد کند دیگر ارجاع به مجمع هم گرهی نمی گشاید.
این که قوانین با سیاست های کلی انطباق داشته باشند امری مثبت است و یک 
منظومه ایجاد می کند و اتفاقا ضمانت اجرای آنها هم خواهد بود. مشکل اما در این 
است که بعد از تصویب، فرآیند قانون گذاری را پیچ در پیچ می کند حال آن که شخص 
رییس مجلس می تواند چه در قبول طرح ها و لوایح و چه در نطق و موضع گیری از 
منظر یادآوری یا اعلام نظر یا حتی اعمال نظر کند. مگر او رییس قوه مقننه نیست؟ 
در این حالت که اختیار رییس آن هیأت بیشتر از رییس قوه مقننه و اصلا خود هیأت 

قوه مقننه می شود!
نهاد روی نهاد نگذاریم. فرآیند قانون گذاری را این قدر پیچیده نکنیم. در این 

لایه های تو در تو عمر و وقت و امید و پول تلف می شود.
اصل بر تسهیل و گره گشایی است نه گره افکندن و شگفتا که رییس جمهور 
حقوق دان آن قدر سرگرم حفظ برجام و دریافت تضمین فروش نفت و تحریم 
های آمریکاست که در این باره نظری نمی دهد در حالی که اف.ای.تی.اف مورد 
نظر هم گرفتار همین »ماز« شده است.در نوشتۀ پیشین از دوران دکتر مصدق 
مثالی آوردم. اینجا هم مثالی دیگر موضوعیت دارد. دکتر مصدق از میان چهره 
های مورد قبول نخبگان و نیروهای اداری یک شورای پنج نفری غیر رسمی 
تشکیل داده بود و با آنها مشورت می کرد.بی آن که کمیسیون تشکیل دهند 
نزدیک  و بی سرو صدا  بیندازند. می رفتند  راه  و دم و دستگاه  بگیرند  پولی  و 
تخت مصدق می نشستند. در یکی از این جلسات مرحوم رضا مزیّنی از چهره 
های خوش نام فرهنگی بحث مسکن کارمندان و مشخصا فرهنگیان را مطرح و 
زمین های شرق تهران و خصوصا نارمک را پیشنهاد می کند. مصدق جلسۀ بعد 
روی یک تکه کاغذ لایحه را می نویسد و مجلس تصویب می کند و اراضی در 
اختیار قرار می گیرد و ده ها سال است که با نقشه های مدرن و منطبق با اصول 
شهرسازی نمونه ای از شهرسازی مطلوب و قابل استفادۀ طبقۀ متوسط به حساب 
می آید.اگر قرار بود گرفتار فرآیند پیچیده شود کل ایده شاید نابود می شد. زمین 
ها اما به قیمت هر متر چهار تومان و به اقساط در همان سال 32 واگذارشد و 10 
سال بعد به 40 تومان و در سال 52 به 400 تومان رسید و حالا هم که نیاز به 
توصیف ندارد.قانون ساده و کاربردی برای مردم زمین و آبادی و مسکن می شود 

و قوانین پیچیده در لایه های تو در تو می چرخند...

فرمانده کل سپاه:

وحدت مسلمانان از پیام های 
راهپیمایی اربعین است

فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی جهت بازدید از روند خدمات رسانی به 
راهپیمایان اربعین حسینی به خرمشهر سفر کرد.

سرلشکر محمد علی جعفری فرمانده کل سپاه در حاشیه بازدید از پایانه مسافربری 
شلمچه در جمع خبرنگاران اظهار کرد: شور و همت مردم برای شرکت در آئین اربعین 
و خدمات رسانی به زائران در قالب مواکب هرساله بیش از سال گذشته است و این شور 
و شوق را امروز به وضوح در شلمچه دیدیم.وی با بیان اینکه با وجود  تمام تهدیدات و 
تحریم ها، حضور مردم برای شرکت در همایش عظیم اربعین نه تنها کمتر بلکه بیشتر 
از سال های گذشته بود، تصریح کرد: با توجه به وضعیت هوا و شرایط جوی و باد و 
بارانی که چند روز قبل در شلمچه بود و همچنان در این منطقه حاکم است، اما مردم 
با شور و حال فراوان مشغول خدمات رسانی  هستند.جعفری با قدردانی از اقدامات 
بخش های مختلف اعم از نیروی انتظامی، سپاه، بسیج، فرمانداری ها، استانداری ها و 
مردم که به طور خود جوش و بی وقفه در قالب موکب ها اقدام به پذیرایی از زائران می 
کنند، گفت: با تدابیری که برای کنترل و ترددهایی که توسط نیروهای مختلف نظامی، 
انتظامی و امنیتی در مرزها شکل گرفته خوشبختانه مشکل خاصی نیست و مردم هم 
به نسبت رضایت دارند و اگر موارد کمی هم در مسیر هست، طبیعی و قابل رفع است.

موحدی کرمانی مطرح کرد

تفویض نظارت برسیاست های کلی نظام
 به مجمع وهیات عالی 

آیت الله محمد علی موحدی کرمانی گفت: بر اساس قانون اساسی نظارت بر 
سیاست های کلی نظام از سوی مقام معظم رهبری به مجمع تشخیص و هیات نظارت 

مجمع تفویض شده است.
آیت الله محمد علی موحدی کرمانی که ریاست جلسه روز - شنبه - مجمع 
تشخیص مصلحت نظام را بر عهده داشت، گفت: عده ای سعی دارند با ایجاد شبهه، 
اصل نظارت مجمع بر حسن اجرای سیاست های کلی نظام را زیر سوال ببرند، در حالی 
که بر اساس اصول قانون اساسی نظارت بر سیاست های کلی نظام از سوی مقام معظم 

رهبری به مجمع تشخیص مصلحت نظام و هیأت نظارت مجمع تفویض شده است.
وی تاکید کرد: همانگونه که شورای نگهبان موظف به انطباق مصوبات مجلس با 
شرع و قانون اساسی است، این هیأت نیز وظیفه دارد این انطباق و عدم مغایرت را 
نسبت به سیاست های کلی ابلاغ شده، انجام دهد.آیت الله موحدی کرمانی با اشاره به 
حرکت عظیم پیاده روی اربعین حسینی و توجه مردم جهان به این جریان فرهنگی 
و عقیدتی، گفت: اربعین حسینی سرآغاز پیروزی قیام و خون اباعبدالله الحسین )ع( 
و ذلت و سقوط یزید و یزیدیان است. وی خاطرنشان کرد: در این روز اسرای کربلا با 
عزت و صلابت به کربلا بازگشتند و در آنجا ندای لعن بر ظالمان و قاتلان فرزند پیامبر 
)ص( سردادند و این مبدا پیروزی خون بر شمشیر و سرآغاز شکست و هزیمت حقیقی 

دشمنان اسلام و اهل بیت )ع( بود.

آیت الله ابوالقاسم علیدوست :

تضعیف حوزه به صلاح نظام
انقلاب و حوزه  نیست 

یک عضو جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با اشاره به اینکه تضعیف حوزه کار 
بسیار غلطی است، گفت: کم نداشته ایم جریان هایی که اول داخل نما بودند ولی بعدا 

به جاهایی وصل شدند.
آیت الله ابوالقاسم علیدوست درباره اتفاقات فیضیه قم و سخنرانی علیه علما،مراجع 
و سردادن شعار علیه دولت و تهدید رئیس جمهور به بهانه  مشکلات اقتصادی اظهار 
کرد: در این ارتباط سه دیدگاه می توان داشت اول اینکه حرف کاملا درست بوده است 
و گوینده در حوزه تخصصی خود صحبت کرده است. این صحبت ها به جا بوده و باید 
از آن استقبال کرد. دوم اینکه شخص حسن فاعلی داشته است ولی بد و ناصحیح 
صحبت کرده و نسبت ناصحیح داده است. دیدگاه سوم هم این است که این کار هم 
قبح فعلی داشته است و هم جریانی این مطلب را هدایت می کند.وی در ادامه افزود: 
دقیقا زمانی که مردم به شدت بی اعتماد شده اند و گرانی و مشکلات اقتصادی کمر 
مردم را شکسته است، یکباره حوزه هدف قرار می گیرد. تضعیف حوزه جدا از نقد حوزه 
است اما در اتفاقات فیضیه، یک جور وانمود شد که گویا همه بزرگان، آنجا دندان اسب 
می شمارند.این استاد حوزه با اشاره به اینکه تضعیف حوزه نه به صلاح نظام، نه صلاح 
انقلاب و نه صلاح حوزه است، خاطرنشان کرد: به هر حال کم نداشته ایم جریان هایی 
که اول داخل نما بوده اند اما بعدا به جاهایی وصل شده اند. اتفاقات فیضیه بسیار غلط بود 

و نه از نظر فعلی، نه فاعلی و نه گفتاری قابل دفاع نیست.

نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس: 

شفافیت می تواند امید را به جامعه باز گرداند
نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس گفت: ما باید مردم را در جریان مشکلات 
و برنامه های خود برای رویارویی با آنها قرار دهیم. قطعا اگر با مردم صادق باشیم، آنها 

مسئولان را همراهی می کنند.
سیدابوالفضل موسوی در گفت وگو با ایسنا با اشاره به اینکه چه اقداماتی می تواند 
امید را به جامعه بازگرداند، بیان کرد: برای بازگرداندن امید به جامعه باید همه 
واقعیت ها را به مردم گفت. چرا که اگر مردم واقعیت ها را بدانند قطعا مسئولان را در 
حل مشکلات یاری خواهند کرد.وی در ادامه بیان کرد: مقام مظم رهبری فرمودند 
هیچ موضوعی نباید از مردم مخفی شود. مردم باید مشکلات و شرایط کشور را بدانند. 
ما باید مردم را در جریان اقدامات کشورهای مختلف علیه خود قرار دهیم. از سوی دیگر 
باید قابلیت های خود را با مردم در میان بگذاریم.نماینده مردم یزد در مجلس گفت: 
گاهی مردم فکر می کنند ما ناتوان هستیم و این خود تاثیرات منفی را در ذهن مردم 
به جا می گذارد اما مردم باید بدانند که ما قابلیت های انکارناپذیری داریم. مردم باید در 
جریان برنامه های مسئولان برای رویارویی با مشکلات قرار گیرند. اگر با مردم روراست 

باشیم، قطعا امید خود به خود ایجاد خواهد شد.

میرزایی نیکو:

تعطیلات مجلس را به درستی معنی نکرده اند
 یک نماینده مجلس درباره تعطیلات وکلای ملت گفت: یک سایت طراحی شده که 
چند روز آینده آغاز به کار می کند که در آن به هر نماینده یک صفحه اختصاص داده 
است که اطلاعات هر فرد اعم از اینکه چه رأیی را داده است،  چه هزینه ای دریافت کرده،  
کجا رفته و ... در آن قرار داد اما این در اختیار نماینده است که آن ها را منتشر کند یا خیر.

قاسم میرزایی نیکو   درباره تعطیلات مجلس و سفر نمایندگان به حوزه های انتخابیه 
که برخی معتقدند گاهی این تعطیلات بیش از حد معقول است، گفت: طبق آئین 
نامه سه هفته کاری داریم و یک هفته نماینده باید به حوزه انتخابیه خود سر بزند.

نماینده مردم دماوند ادامه داد: در یک هفته ای که نماینده در حوزه قرار دارد باید به امور 
رسیدگی کند، حتی نمایندگان تهران هم باید به حاشیه و محدوده این شهر سرکشی 
کنند.وی تاکید کرد: نمایندگان موظف هستند که در حوزه انتحابیه خود باشند،  یعنی 
اگر ما در منطقه حضور نداشته باشیم حضور و غیاب می کنند.این عضو کمیسیون 
شوراها و امور داخلی مجلس شورای اسلامی گفت:  مردم حضور ما را در حوزه های 
انتخابیه رصد می کنند و اگر نباشیم مورد سوال قرار می دهند و ما باید پاسخگوی آنان 
باشیم.وی افزود: به طور مثال من که در دماوند هستم مردم حوزه انتخابیه ام توقع دارند 
بعد از تمام شدن جلسه کمیسیون هم به آنجا بروم. میرزایی نیکو عنوان کرد: اینکه 
رسانه ها تیتر بزنند تعطیلات مجلس شروع شد؛  درست نیست. این معنای درستی از 
تعطیلات را نمی رساند طبق آئین نامه نمایندگان باید در ازای هر سه هفته کاری یک 

هفته در منطقه و حوزه انتخابیه خود باشد.

محمد نعیمی پور :

بسیاری از مشکلات با اعتماد به مردم حل می شود
عضو شورای مرکزی حزب اتحاد ملت ایران اسلامی گفت: با اعتماد به مردم می 

توان بسیاری از مشکلات را حل کرد .
محمد نعیمی پور در هفتمین نشست فصلی حزب اتحاد ایران اسلامی آذربایجان 
شرقی در تبریز، وظیفه اصلاح طلبان را در این شرایط بسیار مهم دانست و گفت: 
اصلاح طلبان باید با آمدن به صحنه و ارایه راهکارهای عملی و فراموش کردن شیوه 
های گذشته که مربوط به همان سالهاست، دوباره زمینه های اعتماد متقابل مردم 
و حکومت را برای پیشرفت و توسعه کشور فراهم کنند.وی با یادآوری دیدگاه های 
حضرت امام راحل )ره( مبنی بر اهمیت دادن به نقش مردم در تصمیم گیری ها و 
اینکه مردم ولی نعمت ما هستند، گفت : بسیاری از مشکلات کنونی کشور، از بی 
اعتمادی به مردم شکل گرفته است.وی خاطر نشان کرد : انقلاب اسلامی به رهبری 
امام راحل با اولویت قرار دادن مردم به پیروزی رسید و به پشتوانه اعتماد عمومی 

توانست دوران سختی همچون جنگ را با موفقیت پشت سر بگذارد.

وزیر پیشین دولت تدبیر و امید گفت: 
فکر می کنم درک شرایط برای هر اقدام و 
حرکتی بسیار مهم است و محیط شناسی 
و شناخت کار در تابلوهای بزرگی که برای 
وضع امروز و آینده جامعه متصور هستیم، 
مشخص  را  حرکت  چگونگی  ما  برای 

می کند.
علی ربیعی در جمع کارگزاران اشتغال 
اینکه قصد  بیان  با  امید،  خرد صندوق 
دارم تابلویی از وضعیت جامعه را ترسیم 
کنم، گفت: برای دوره ای که در آن به سر 
می بریم تعبیری دارم که می گویم دوره 
سر باز کردن بحران های متعدد اجتماعی 
و اقتصادی 60 ساله جامعه ایران است. 
برخی از این بحران ها 20 ساله و برخی از 

اینها شاید 60 تا 80 ساله باشد.
از  یکی  تعبیر  به  اشاره  با  وی 
جامعه شناسان در جلسه با رئیس جمهور 
چک های  که  کرد  اظهار  ایشان  گفت: 
سررسیدشده 60 ساله را امروز باید این 
دولت بپردازد. من اینجا موضع تبیینی 

دارم و می خواهم شرایط را تبیین کنم.
بحران زای  عوامل  تبیین  در  ربیعی 
5+1 در شرایط ایران امروز گفت: فشار 
بر آب و خاک از دوران کشاورزی دیرین 
ما و همپا نشدن تکنولوژی های بهره وری 
از آب حاصل شده. در سیاست گذاری، 
فقدان پیش بینی برای آینده و در سمت 
دیگر مصرف سوداگرانه و بی مهابا، امروز 
باعث شده این قدر به آب و خاک فشار 

وارد شود.
ربیعی ادامه داد: این امر سبب شده 
بخشی از مردم به فقر غلتیده و به طبقات 
پایین و دهک های پایین  پیوندند. افرادی 

که زمانی نسبتا متمول بودند که منظورم 
ثروتمندان افسانه ای نیست، بلکه افرادی 
خوب  و  راحت  می توانستند  که  بودند 
زندگی بکنند و باغات و کشاورزی و دام 
داشتند امروز به زندگی سخت و فقدان 
معیشت لازم رسیده اند و این نتیجه فشار 
بر آب و خاک است که متعلق به پارسال 
و شش سال اخیر نیست. یک فرایندی 
بوده که طی شده که دریاچه ارومیه و 
زاینده رود خشک می شود. البته نامهربانی 

طبیعت هم مزید بر علت شده است.
* باید اصلاحات ساختاری را انجام 

دهیم 
بحث  در  کرد:  خاطرنشان  ربیعی 
بین الملل، خوشبختانه دولت آقای روحانی 
به طور جدی موفق بوده است. همین 
خروج آمریکا از برجام را به عنوان نقطه 
ضعف دولت گرفته اند ولی اگر چشم ها را 
بشویند و درست ببینند، خواهند دید که 
یک نقطه قوت است. پیروزی ما در لاهه، 
به قدری ارزشمند است که می توانست 

شیپور پیروزی را برایش بزنند. با این وصف 
مطمئن هستم که تا یک سال آینده ما به 
تثبیت اوضاع خواهیم رسید و اوضاع رو به 

بهبودیافته ای را دنبال خواهیم کرد.
وی ادامه داد: آنچه ما باید در مورد آن 
بیشتر حرف بزنیم، اثر سیاست ها بر زندگی 
مردم است. امروز معتقدم دهک های در 
پیدا  افزایش  است  ممکن  فقر  معرض 
کنند و سیاست های بازار آزاد در شرایط 
بحران جامعه را از هم می پاشاند. من به 
اصلاح ساختاری معتقدم و این اعتقاد را 
دارم که باید اصلاحات ساختاری را انجام 
آزاد.  بازار  سیاست های  با  نه  اما  دهیم 
امروز ما باید سیاست های حفظ زندگی 
مردم اولویت مان باشد. حفاظت از زندگی 
مردم باید اولویت ما باشد. ما به نوعی به 
سیاست های نهادگرایی معطوف به زندگی 
مردم نیاز داریم تا از این شرایط بحرانی 

عبور کنیم
* باید جامعه را متحد کنیم 

ربیعی گفت: معتقد هستم که باید 

اگر  بکنیم.  محافظت  مردم  زندگی  از 
قرار  توجه  مورد  را  پایین  دهک های 
ندهیم، هر گونه سیاست گذاری ما موفق 
نخواهد بود و همراهی با سیاست ها صورت 
نمی گیرد و برنامه های توسعه با شکست 
مواجه می شود. ما حتما باید برنامه خاص 
دفاع از زندگی مردم را دنبال کنیم. امروز 
چند مسأله در اینجا برای ما حائز اهمیت 
زندگی  از  که  همان طور  باید  ما  است. 
مردم مراقبت می کنیم آرامش روانی را 
به جامعه برگردانیم. ما از زندگی کارگران 
باید محافظت کنیم. همچنین از زندگی 
بازنشستگان، گروه های کم توان اجتماعی 
و بیکاران مایل به کار محافظت کنیم. 
همچنین از روستانشینانی که هم بحران 
به  و خاک  آب  بحران  و هم  جمعیتی 
طور مستقیم بر آنها فشار می آورد. برنامه 
میلیون  حدود 20  زندگی  از  حفاظت 
روستایی و حاشیه روستایی را باید داشته 
باشیم و این آن چیزی است که باید دنبال 

کنیم.
وی افزود: برنامه ریزی برای روستائیان 
و بیکاران حاشیه شهرها، منجر به انسجام 
انسجام  امروز  ما  می شود.  اجتماعی 
اجتماعی بزرگی را باید ایجاد بکنیم. من 
اخیراً چند بار بیان کرده ام که گفت وگوی 
انسجام  افزایش  برای  اجتماعی  بزرگ 
اجتماعی نیاز داریم. باید جامعه را متحد 
و  جامعه  کردن  متحد  اساس  بکنیم. 
بدانند  آنها  که  است  این  مردم  آرامش 
دولت مواظب آنها هست. باید این احساس 
را بکنند و نگران نباشند، آرامش داشته 
باشند و به آنها بگوییم که چشمان ما دارد 

شما را می بیند.

برای  پیروزی  یک   FATF فرصت چهارماهه بین الملل گفت:  روابط  کارشناس 
کشورمان در این سازمان بین المللی از یک طرف و از طرف دیگر یک ددلاین مشخص 
برای ایران در ارتبط با انجام اقدامات مورد درخواست FATF را مشخص می کند و این 

موضوع به مثابه یک شمشیر دو لبه عمل خواهد کرد.
مهدی مطهرنیا در گفت وگو با ایلنا، با اشاره به فرصت چهارماه گروه ویژه اقدام مالی 
به ایران برای تحقق انتظاراتش گفت: سازمان های بین المللی براساس یک سنت دیرپای 
در هدف گذاری خود به دنبال ایجاد فضای مناسب به جهت شکل دهی و محتوا بخشی 
به مسیر خردورزانه در حل و فصل مسائل بین المللی هستند. وی ادامه داد:  سازمان ملل 
متحد به عنوان یکی از مهمترین سازمان های جهانی و مشهور در میان افکار عمومی که 
میراث دار جامعه ملل در دوره ویلسون و در دهه 1920 به بعد از جنگ جهانی اول است 
در همین سیاق قرار می گیرد و سازمان ها و گروه های گوناگونی که در این باب شکل 
گرفته است در واقع به دنبال همین معنا برآمده است و FATF هم از این قاعده از منظر 
هدف گذاری و ماموریت تعیین شده سازمان های بین المللی مستثنی نیست. این استاد 
روابط بین الملل افزود: ماموریت ها و رسالت های سازمانی همواره تا حدودی با یکدیگر 
یکسان هستند اما در موضوعات مختلف به هر ترتیب بافت ها و ساختار متفاوتی را هم 
می پذیرند اما در این هدف گذاری با یکدیگر یکسان هستند و چشم انداز مطلوب برای 
ایجاد یک جامعه سالم را مدنظر قرار می دهند. وی گفت: اینکه تا چه اندازه این سازمان ها، 
گروه ها و تشکل های بین المللی بر اهداف و رسالت خود مانده یا متعهد هستند بحث 

دیگری است اما اینکه آنها بر این اساس شکا می گیرند معنای پذیرفته شده ای است. 

مطهرنیا افزود: در این چهارچوب باید بگویم که به نظر می رسد FATF با توجه به 
سیگنال های مثبتی که از مجلس شورای اسلامی و حتی از شورای نگهبان و تریبون های 
نماز جمعه مورد بررسی قرار می دهد و هر آنچه در ایران می گذرد را زیر ذره بین خود 
قرار داده اند متوجه این امر شده اند که ایران آرام آرام گام دیگری را در فضای مسالمت 
آمیز برای حل و فصل مسائل موجود بین خود و FATF برداشته است. وی افزود: لذا در 
همین راستا تلاش کرده اند تا به سیگنال مثبت دریافت شده از مجلس شورای اسلامی 
و نامه رهبری به رییس قوه مقننه که انعکاس پیدا کرد، تا حدود زیادی جواب مثبت 
داده باشند. این موضوع جواب مثبتی به جناح های شناسنامه دار جمهوری اسلامی بود 
که در این زمینه علیرغم تهدیدهای بسیار شدید از طرف گروهی از دلواپسان در این 
 FATF زمینه سیگنال های مثبتی را مخابره کردند. وی ادامه داد: در عین حال که رییس
گله مندی ها و انتقادات خود را از عدم اقدام ایران به بندهای مورد نظر را مشخص کرده 
و قائل به این است که تنها یکی از بندها عملیاتی شده 4 ماه به ایران فرصت داده تا در 
زمان باقی مانده آنچه که مغفول مانده است در چارچوب پذیرش FATF و تصویب 
آن عملیاتی کند. مطهرنیا گفت: این اتفاق یک پیروزی برای کشورمان در این سازمان 
بین المللی از یک طرف و از طرف دیگر یک ددلاین مشخص برای ایران در ارتبط با انجام 
اقدامات مورد درخواست FATF را مشخص می کند. این موضوع به مثابه یک شمشیر 
دو لبه عمل خواهد کرد که از یک سو فرصت می دهد و از سوی دیگر ددلاین مشخص 
می کند که اگر ایران به آن عمل نکند می تواند موجب ایجاد فضای اجماع علیه ایران در 

فضای بین الملل شود.

علی ربیعی:

باید از زندگی مردم حفاظت کرد

مطهرنیا کارشناس روابط بین الملل:

فرصت چهار ماهه FATF همچون شمشیر دو لبه است

اخبــار سرمقاله

یادداشت
یک فعال سیاسی اصلاح طلب گفت:در گندم خودکفا 
هستیم اما شایعه می کنند که کمبود داریم و با این کارها 
روان مردم را می رنجانند؛ اگر در چنین شرایطی هر کس 
بخواهد به فکر جیب خود و کسب منافع شخصی باشد، 
به فضای شایعه پراکنی دامن می زند و منافع ملی را به 

خطر می اندازد.
محمود میرلوحی اظهار کرد: شرایط کشور  به نحوی 
در حوزه  می افتد چه  که  اتفاقی  هر  تقریبا  که  است 
بین المللی و چه در حوزه اقتصادی، اگر سود و پیشرفتی 
حاصل شود، همه مردم از آن بهره مند می شوند و اگر 
رکود و کاستی وجود داشته باشد، دودش در چشم همه 
می رود.وی ادامه داد: الان  فشارهای تحریم  و بازی های 
ترامپ در ظاهر دولت ایران را زیر فشار گذاشته است اما 
در واقع آن ها امید دارند تا با فشار به مردم، مردم را کلافه 
کند که صبرشان تمام شود و از این طریق بتواند شرایط 
سیاسی کشور را بر هم بزنند.این فعال سیاسی اصلاح طلب 
گفت: در چنین شرایطی طبیعی است که همه باید به فکر 
حفظ منافع ملی باشند و اگر کسی بخواهد منافع جناحی 
و فردی خود را بر منافع مردم ترجیح دهد باید بداند که 

به همه مردم لطمه می زند.
وی با اشاره به تلاطم بازار دلار گفت: سال ها بود که در 

انبارهای کارخانه های ما کالاها انباشته شده بود. چه بسا 
کارآفرینانی ورشکسته شدند به خاطر اینکه کالاهایشان 
مشتری نداشت. اما امروز می بینید که کالاهای داخلی 
هم تحت تاثیر جو روانی ایجاد شده دچار تورم شده اند. دو 
سال بود که کارخانجات شیر، شیر را زیر قیمت مصوب 
می خریدند. اگر دولت گفته بود لیتری 1200 تومان اما 
خریدار هزار تومان از دامدار می خرید. الان یک و نیم 
تن مازاد شیر و لبنیات در کشور داریم اما می بینیم که 
تحت تاثیر همین فضا که گفتم، طوری وانمود می شود که 
انگار کسری وجود دارد.میرلوحی سپس افزود: در گندم 
خودکفا هستیم اما شایعه می کنند که کمبود داریم و با 
این کارها روان مردم را می رنجانند؛ اگر در چنین شرایطی 
هر کس بخواهد به فکر جیب خود و کسب منافع شخصی 
باشد، به فضای شایعه پراکنی دامن می زند و منافع ملی 

را به خطر می اندازد.
* منافع ملی را بر منافع شخصی ترجیح دهیم 

این شرایط  از  اگر یک سیاستمداری  وی گفت: 
بخواهد منافع خود را تامین کند نیز همانند بازاری ها 
و تجاری که چنین رویه ای را در پیش گرفته اند به 
سیاستمداران  از  عده ای  می زند.  ضربه  ملی  منافع 
ضرر  به  ولو  شرایط  این  از  می خواهند  که  هستند 

کشور و منافع ملی استفاده کرده و رای مردم را به 
سمت خود جذب کنند.

این فعال سیاسی اصلاح طلب خاطرنشان کرد: در 
چنین شرایطی که فشارها بر مردم زیاد شده است، همه 
باید کمک کنند تا فشارها و شایعه پراکنی ها و همچنین 
منفعت طلبی ها کاهش پیدا کند.این عضو شورای شهر 
دو هفته  تا  فکر می کنم یک  کرد: من  اظهار  تهران 
برای  امروز ترامپ  آینده فضای فعلی تغییر می کند. 
انتخابات داخلی کشورش به شدت تحت فشار است. 
فضای تبلیغات انتخاباتی آن هاعلیه ترامپ شکل گرفته 
است. از سوی دیگر عربستان هم مشکلاتی در منطقه 
برای خودش ایجاد کرده است. خداوند تنبیه بزرگی 
برای عربستان انجام داده که آن ها نمی توانند از این 
مخمصه ای که در استانبول برایشان رخ داده، خلاص 
شوند.وی ادامه داد: لذا اگر ما و همه مردم به یکدیگر 
کمک کنیم و به فکر منافع ملی باشیم و منافع عمومی 
را بر منافع شخصی ترجیح دهیم، برآورد من این است 
که به زودی می توانیم شاهد گشایش حوزه هایی مثل 
نرخ ارز و کاهش تورم باشیم.میرلوحی در پایان گفت: در 
شرایط فعلی همه باید به هم امان دهیم و منافع ملی را 

بر منافع شخصی ترجیح دهیم.

میرلوحی فعال سیاسی اصلاح طلب:

با شایعات، روان مردم را نرنجانید

رئیس مرکز آمار ایران، با تاکید بر تبیین مفاهیم 
آماری از سوی رسانه ها و نخبگان دانشگاهی اظهار 

داشت: گیر دادن به آمارها خدمت به کشور نیست.
امیدعلی پارسا روز شنبه در شورای برنامه ریزی 
و توسعه چهارمحال و بختیاری افزود: ادعا نداریم که 
آمارهای ارائه شده صد در صد صحیح است اما در حوزه 

آمار بیکاری 20 درصد خطای نسبی وجود دارد.
وی گفت: جمعیت فعال کشور را 27 میلیون و 300 
هزار نفر اعلام کرد و گفت: از این تعداد 3 میلیون و 300 

هزار بیکار مطلق هستند.
رئیس مرکز آمار ایران پارسا خاطرنشان کرد: هم 
کار  فعال کشور جویای  اکنون 40 درصد جمعیت 
هستند که از این تعداد 24 میلیون نفر بصورت دائم و 

پاره وقت مشغول کار هستند.
وی ادامه داد: از جمعیت شاغل 15 میلیون نفر بیش 
از 44 ساعت در هفته کار می کنند و 9 میلیون نفر نیز 
بصورت پاره وقت فعال می باشند که از شاغلان پاره 
وقت نیز 2 میلیون و 400 هزار نفر خواستار کار بیشتر 

هستند، اما کاری پیدا نکرده اند.
پارسا تصریح کرد: این درحالی است که برخی رسانه 
ها و افراد مغرض عنوان می کنند که باید شاغلان پاره 
وقت جویای کار بیشتر را به جمعیت بیکار کشور اضافه 

کرد که هدف این افراد سیاه نمایی است.
وی ادامه داد: اگر این 2 میلیون و 400 هزار نفر را نیز 
به جمعیت بیکار مطلق کشور اضافه کنیم نرخ بیکاری 

کشور تنها یک درصد افزایش می یابد.
پارسا همچنین با انتقاد از موازی کاری های موجود 
در حوزه آمار افزود: اینکه برخی دستگاه ها جداگانه 
مبادرت به احصاء آمار می کنند، چیزی جز اتلاف 
بودجه و انرژی نیست و آمارهای متناقض بدبینی به 

نظام را به همراه دارد.
وی همچنین شبهه افکنی به آمارهای رسمی کشور 
را مصداق خیانت دانست و گفت: مرکز آمار امین مردم 
و بهره مند از نیروهای عالم و سالم است و هیچگونه 

عمدی در عددسازی ها ندارد.
رئیس مرکز آمار ایران در ادامه از تدوین برنامه ملی 

آمار کشور خبر داد و افزود: گذار از نظام آمارهای سنتی 
به مدرن مبنای تدوین این برنامه است و هم اکنون 

قسمت راهبردی برنامه کامل شده است.
پارسا با بیان اینکه ایران از نظام های آماری دنیا عقب 
است، تصریح کرد: اگر عالمانه و مجاهدانه در راستای 
جبران این عقب ماندگی تلاش کنیم همزمان با سال 
1405 نخستین سرشماری 'سطحی مبنا' کشور اجرا 

می شود.
به گزارش ایرنا، آمارهای سطحی مبنا بر پایه خود 
اظهاری است که از 18 سال گذشته مبنای نظام آماری 

کشورهای توسعه یافته قرار گرفته است.
وی همچنین با تاکید بر تفاوت بین نرخ تورم و 
گرانی قیمت کالاها و خدمات، خاطرنشان کرد: هم 
اینک تورم در کشور 13.14 درصد اعلام شده و متوسط 

افزایش قیمت کالا و خدمات 32.4 درصد است.
پارسا خاطرنشان کرد: تورم بیانگر سرعت افزایش 
قیمت کالا و گرانی، درصد افزایش قیمت ها را نشان 

می دهد.

رئیس مرکز آمار:

گیر دادن به آمارها خدمت به کشور نیست

رئیس بنیاد شهید و امور ایثارگران گفت: در حال 
افراد جویای کار در میان فرزندان  حاضر جذب تمام 
شاهد، ایثارگر و جانبازان در ادارات و دستگاه های دولتی 
امکانپذیر نیست. البته سهمیه استخدامی ایثارگران شامل 

اختصاص 25 درصد مشاغل دولتی استفاده شده است.
حجت الاسلام و المسلمین سید محمدعلی شهیدی 
در پاسخ به این سوال که چرا 60 درصد جویندگان کار در 
میان ایثارگران تمایل به اشتغال در دستگاه های دولتی 
دارند، اظهار داشت: آمار بالایی از بیکاری در سطح جامعه 
ایثارگری در کشور وجود دارد که نشان می دهد 62 هزار 
نفر از فرزندان خانواده های شهدا و جانبازان بیکار هستند 

و ماه به ماه این آمار افزایش می یابد.

وی افزود: از آنجا که این فرزندان شاهد و ایثارگر روز 
به روز در حال بزرگ شدن و تحصیل هستند، پس از 
این مراحل نیاز به شغل دارند. به همین دلیل تعداد افراد 

جویای کار در جامعه ایثارگری در حال افزایش است.
شهیدی تصریح کرد: تعداد زیادی از فرزندان شاهد 
و ایثارگر بر اساس سهمیه استخدامی به ایثارگران در 
دستگاه های دولتی مشغول به کار شده اند، مابقی آنها را 

سعی می کنیم با اشتغالزایی جذب بازارکار کنیم.
معاون رئیس جمهوری افزود: به همین منظور صندوق 
اشتغال و کارآفرینی ایثارگران فعالیت های خوبی را برای 
اجرای طرح های خوداشتغالی دارد و اکنون در حال 
فعالیت برای جذب افرادی هستند که نیاز به سرمایه 

گذاری و اشتغال دارند؛ از این رو، بنیاد شهید از وجود این 
افراد در عرصه های اقتصادی و اشتغالزایی استفاده می 
کند.وی ابراز امیدواری کرد که بتوان در صندوق اشتغال 
و کارآفرینی ایثارگران تسهیلاتی به این افراد داد و زمینه 

اشتغال آنها را فراهم کرد.
رئیس بنیادشهید با بیان اینکه تسهیلات اشتغالزایی 
به افراد متقاضی داده می شود، اظهار داشت: صندوق 
اشتغال و کارآفرینی ایثارگران نیز برای کمک به اشتغال 
ایثارگران تشکیل شده است که امسال هزار میلیارد تومان 
تسهیلات دارد؛ از این راه سرمایه ای به فرزندان ایثارگران 
داده می شود و امیدواریم بتوانیم برنامه شغلی برای آنها 

داشته باشیم.

رئیس بنیادشهید:

جذب تمام ایثارگران در ادارات دولتی ممکن نیست

مهرداد خدیر

مصطفی داننده
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اقتصادی

پازوکی اقتصاددان مطرح کرد:

خطقرمزسازمانمالیاتیبایدقانونباشدنه
توصیهصاحبانقدرت

 یک کارشناس اقتصادی اظهار داشت: باید به سمت مدرنیزاسیون در سیستم مالیاتی 
حرکت کنیم و نباید هیچ مقامی اعم از نماینده مجلس و ائمه جمعه حق کوچکترین 
توصیه ای به سازمان مالیاتی داشته باشند. خط قرمز سازمان مالیاتی باید تنها قانون باشد

مهدی پازوکی با تاکید بر اینکه مالیات می تواند جایگزین کاهش درآمدهای نفتی ایران 
شود، گفت: مالیات مهمترین منبع درآمدی دولت است و برای تحقق آن باید اصلاحات 
اقتصادی صورت بگیرد. براساس قوانین و برنامه ها، بودجه جاری باید از محل مالیات 
تامین شود در حالی که تقریبا 60 درصد آن محقق شده است، براساس همین برنامه 
پول نفت باید صرف پروژه های زیربنایی و عمرانی شود. وی ادامه داد: متاسفانه در حال 
حاضر نسبت مالیات بر تولید ناخالص داخلی در ایران 7.5 درصد است در حالی که 
این رقم برای ترکیه 20 درصد است. البته بنده مخالف افزایش نرخ مالیات هستم چون 
منجر به رکود اقتصادی می شود اما باید گستره مالیاتی را افزایش داد. این اقتصاددان در 
توضیح گستره مالیاتی گفت: برای افزایش گستره مالیاتی باید اقداماتی مانند جلوگیری 
از فرار مالیاتی، تجدید نظر در معافیت ها،... صورت بگیرد و این امکان پذیر نیست مگر با 
طراحی سیستم مالیاتی کارا و استفاده از تجربه کشورهایی مانند کانادا، ژاپن، استرالیا و 
آمریکا. به طوری که در آمریکا ضرب المثلی است که می گوید » می توان از مرگ فرار کرد 
اما از مالیات نه«. پازوکی تاکید کرد: سیستم مالیاتی کارا که آمار و اطلاعات را بصورت 
جدی پیگیری می کند مانعی بزرگ در برابر ورود پول های کثیف به اقتصاد کشور است. 
همچنین نباید فراموش کرد که دیگر سیستم مالیاتی سنتی جوابگوی نیازهای امروز 
نیست و باید از سیستم مدرن استفاده شود. البته در این مورد کارهایی با همکاری 
فرانسوی ها صورت گرفته که هنوز به منصه ظهور نرسیده است. وی تصریح کرد: باید 
به سمت مدرنیزاسیون در سیستم مالیاتی حرکت کنیم و نباید هیچ مقام و صاحب 
مسندی اعم از نماینده مجلس و ائمه جمعه حق کوچکترین توصیه ای به سازمان مالیاتی 
داشته باشند. خط قرمز سازمان مالیاتی باید تنها قانون باشد و در این راستا هیچ گونه 
ملاحظه ای نباید صورت بگیرد تا عدالت مالیاتی رعایت شود. این کارشناس اقتصادی 
یادآور شد: باید پرسید که واردکنندگان ماشین  های لوکس یا بساز بفروش ها با درامد 
نجومی چقدر مالیات پرداخت کرده اند؟ نباید فراموش کرد فساد بابک زنجانی را سیستم 

مالیاتی متوجه نشد در حالی که با کنترل های لازم می توانستیم از آن جلوگیری کنیم.
 

مدیرعامل بانک مسکن تشریح کرد

جزییاتوام110میلیونتومانیساختمسکن
 مدیرعامل بانک مسکن از ارایه وام 110 میلیون تومانی ساخت مسکن به ازای هر 

واحد به سازندگان حرفه ای با سود 17 درصد خبر داد.
ابوالقاسم رحیمی انارکی درباره برنامه های بانک مسکن برای افزایش تولید واحدهای 
مسکونی در کشور اظهار داشت: تمرکز ما بخش بافت فرسوده است و سیاست این است 
که با نوسازی بافت فرسوده به نیاز مردم به مسکن در داخل شهرها پاسخ دهیم. وی با 
اشاره به حمایت از سازندگان حرفه ای گفت: در بخش صنعتی سازی مسکن بالاترین 
سقف تسهیلات را ارایه می دهیم. در تهران به ازای هر واحدی که به صورت صنعتی سازی 
ساخته شود 90 میلیون وام با سود 18 درصد به سازندگان حرفه ای ارایه می شود. مدیر 
عامل بانک مسکن افزود: همچنین اگر در ساخت و سازهای مسکن از فناورهای نوین 
استفاده شود، سقف تسهیلات به 110 میلیون با سود 17 درصد می رسد. رحیمی انارکی 
با بیان اینکه این برنامه ها در حال اجرا است، گفت: از ابتدای امسال ارایه این تسهیلات 
به تمام بانک های مسکن ابلاغ شده است و سازندگان حرفه ای واجد شرایط می توانند از 
این وام ها بهره مند شوند. وی تاکید کرد: اولویت پرداخت تسهیلات با توسعه گران بافت 
فرسوده است و از این طریق نوسازی 100 هزار بافت فرسوده در کشور آغاز شده است. 
معتقدیم در بافت فرسوده کشور پتانسیل بسیار خوبی برای ورود توسعه گران وجود دارد 
و در این مدت شرکت سرمایه گذاری مسکن بانک توانسته با بخش های مختلف از جمله 
شهرداری ها تفاهم نامه هایی در راستای تحقق اهداف بازآفرینی شهری منعقد کند. مدیر 
عامل بانک مسکن همچنین درباره کاهش منابع بانک با برداشت مانده سپرده گذاری 
صندوق پس انداز یکم پس از تکمیل زمان سپرده گذاری گفت: این حق مردم است که 
بخواهند پس از یک سال سپرده گذاری 40 میلیون تومان مازاد سپرده خود را برداشت 
کنند. وی ادامه داد: پس از تکمیل مدت سپرده گذاری مردم می توانند میزان سپرده را از 
40 میلیون به 13.5 میلیون تومان کاهش دهند هر چند در چند ماه گذشته در دوره ای 

تشنج هایی ایجاد و میزان برداشت ها افزایش یافت اما در حال حاضر به ثبات رسیده ایم.
 

رئیس سازمان توسعه تجارت ایران :

تعددبخشنامههاذاتنظامچندنرخیارزاست
رئیس سازمان توسعه تجارت ایران گفت: ما باید با تعدد بخشنامه ها کنار بیایم زیرا 

این امر ذات نظام چند نرخی ارز است که مدام نظارت و تغییر سیاست ها را می طلبد.
مجتبی خسروتاج در خصوص مشکل صادرکنندگان به عراق، افغانستان و آذربایجان و 
الزام آنها به بازگشت ارز حاصل از صادرات و گرفتن تعهد ارزی گفت: برخی از صادرکنندگان 
این مسئله را عنوان می کنند که صادرات به این کشورها ریالی است پس چطور ما دلار یا یورو 
به سامانه نیما برگردانیم که این حرف درست نیست در واقع این افراد اینجا از صرافی ها ریال 
می گیرند، من طی هفته های گذشته با صرافانی که با این سه کشور کار می کنند جلسه 
گذاشتم و در جریان امور قرار دارم. معاون صادراتی وزیر صنعت گفت:حرف صرافی ها این 
است که ما نمی توانیم ارز را به ایران منتقل کنیم اما هر جای دیگر بخواهید آن را منتقل 
می کنیم، پس می شود امتیاز ارز صادراتی را در نیما عرضه کرد و به واردکننده داد اگر هم 
معامله با پول واحد کشور مقصد باشد می شود آن را تبدیل کرد. وی اظهار داشت: عراق و 
افغانستان دو مقصد مهم صادراتی ما هستند و پیش بینی می کنیم که صادرات به عراق تا 
پایان سال به 9 میلیارد دلار و افغانستان 3.5 میلیارد دلار برسد. وی در خصوص تبدیل پول 
به یورو یا دلار و هزینه آن گفت: تحریم نمی تواند تعامل و ارتباط ما را با دنیا قطع کند فقط 
هزینه ها را افزایش می دهد ما طی این سال ها یاد گرفتیم که چگونه تحریم ها را دور بزنیم 
اما این کار هزینه دارد. خسروتاج افزود: امروز اگر از فرماندار اروند بپرسید وضعیت چگونه 
است کمال رضایت را دارد چون عراقی ها هر روز به آنجا می روند و مایحتاج خود را که بیشتر 
کالاهایی است که مشمول ارز یارانه است را خرید می کنند و بازار رونق پیدا کرده اما بانک 
مرکزی این امر را نمی پسنددد. وی تاکید کرد: ما باید با تعدد بخشنامه ها کنار بیایم زیرا این 

امر ذات نظام چند نرخی ارز است که مدام نظارت و تغییر سیاست ها را می طلبد.

با شعار #تراکنش_علیه_تحریم،

چهارمیننمایشگاهتراکنشایرانآبانماه
برگزارمیشود

نشست هم اندیشی با رسانه  ها برای برگزاری پربارتر ITE 2018 با حضور حضور 70 نفر از 
رسانه ملی، روزنامه ها، خبرگزاری ها و پایگاه های خبری در مرکز فابا برگزار شد.

محمدمراد بیات مدیرعامل مرکز فابا در این نشست توضیحاتی در مورد این مجموعه، 
وظایف و اقدامات آن و همچنین فرایند شکل گیری و برگزاری سه دوره پیشین نمایشگاه 
تراکنش ایران ارائه داد.وی با اشاره به شرایط حساس کنونی در کشور و هم زمانی برگزاری 
چهارمین دوره ITE 2018 با دور دوم اجرایی شدن تحریم های آمریکا، ابزار امیدواری کرد 
که این رویداد در ارائه پلن B کسب و کارها در شرایط تحریم و نمایش شور و نشان در صنعت 
بانکداری و پرداخت موثر باشد. در ادامه اصحاب رسانه پرسش ها، دغدغه ها و نظرات خود 
را در مورد برگزاری این رویداد مطرح کردند. مرکز فابا چهارمین نمایشگاه تراکنش ایران را با 

شعار #تراکنش_علیه_تحریم، 22 تا 24 آبان سال جاری برگزار می  کند.

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر کار  خبرداد

طراحیسیستمنظارتچندلایهبرپرداخت
تسهیلاتاشتغالروستایی

معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر کار با بیان اینکه انحراف منابع ارزان قیمت 
اشتغال در دوره کاهش ارزش پول ملی بالاست، از طراحی سیستم نظارت چند 

لایه بر روند پرداخت این تسهیلات خبر داد.
عیسی منصوری در خصوص اظهارات اخیر رئیس اتاق بازرگانی ایران مبنی بر 
عدم تخصیص مناسب منابع یک و نیم میلیارد دلاری صندوق توسعه ملی برای 
اشتغال گفت: قطعا احتمال به انحراف رفتن منابع در دوره ای که با کاهش ارزش 
پول ملی و در عین حال پرداخت تسهیلات اشتغال روستایی با نرخ پایین مواجه 
هستیم بالاست و از این جهت انحراف منابع می تواند نگرانی به جایی باشد اما ما 
در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی یک نظارت چند لایه کنترل و نظارت دقیق 
طراحی کردیم که متقاضیان از مرحله احراز صلاحیت تا مرحله پرداخت تسهیلات 

مورد ارزیابی قرار بگیرند.
وی ادامه داد: بنابراین متقاضیان و سرمایه گذارانی که منابع اشتغال روستایی 
و عشایری را به درستی مصرف نکنند در این نظام چند لایه دقیق شناسایی می 
شوند تا تسهیلات دریافتی در محل فعالیت اقتصادی و اشتغال اظهار شده هزینه 
شود همچنین میزان اشتغال ایجاد شده به تناسب تسهیلات دریافتی نیز باید 

رعایت شود که این موضوع نیز در شاخص های نظارت چند لایه ما قرار دارد.
معاون توسعه کارآفرینی و اشتغال وزیر کار با تاکید بر اینکه در واکنش به انحراف 
منابع در هر مرحله از پرداخت تسهیلات اشتغالی اقداماتی در نظر گرفته ایم، 
افزود: با توجه به اینکه نرخ این تسهیلات پایین است در صورتی که این منابع 
در محلی غیر از محل اظهار شده توسط متقاضی هزینه شود تسهیلات اعطایی 
مشمول نرخ سود 18 درصد خواهد شد و از شمول تخصیص یارانه خارج می شود؛ 
همچنین بازگرداندن کل تسهیلات به شبکه بانکی از دیگر اقدامات واکنشی برنامه 

ریزی شده در قبال احتمال انحراف منابع این نوع تسهیلات است.
وام دریافتی را از متخلفان پس گرفتیم

منصوری ادامه داد: به عنوان مثال در استان خراسان رضوی از بین 197 طرح 
اشتغالزای مورد بررسی طی ماه گذشته تسهیلات پرداختی سه طرح اشتغالزا به 
دلیل تخلف متقاضیان به نظام بانکی بازگردانده شده است؛ بنابراین در توزیع 

منابع اشتغال نظارت های لازم در حال انجام است.
وی همچنین با اشاره به نظارت بانک های عامل در روند هزینه کرد تسهیلات 
پس از پرداخت متقاضی گفت: علاوه بر این وزارت کار نیز در فرآیند شناسایی 
دارای  متقاضیان  کارا  عنوان  تحت  گیری  گزارش  سیستم  طریق  از  متقاضیان 
صلاحیت را شناسایی می کنند؛ علاوه بر این توسط یک سیستم ناظر نیز، پس از 
پرداخت تسهیلات به متقاضی فرآیند هزینه کرد این منابع رصد و ارزیابی می شود.
این مقام مسئول در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تاکید کرد: البته صرف 
این نظارت ها کفایت نمی کند چرا که پرداخت تسهیلات صرفا بخشی از فرآیند 

اشتغال است.
 در بخش دیگر برای توسعه بازار کار ما نیازمند مداخلات توسعه ای در این بازار 
هستیم اما متاسفانه منابع لازم برای این بخش از فرآیند اشتغال در اختیار نداریم. 
بنابراین در حال حاضر ما در یک حلقه از فرآیند اشتغال که پرداخت تسهیلات 

است فعالیت می کنیم که این موضوع جای اشکال است.
معاون توسعه و کارآفرینی وزیر کار ادامه داد: برای نظارت بر تخصیص منابع 
اشتغال روستایی و عشایری و جلوگیری از انحراف این منابع به جای سرعت در 
پرداخت تسهیلات، دقت و نظارت در روند تسهیلات را در اولویت قرار دادیم و این 
موضوع  را نیز به نمایندگان مجلس و نهادهای ناظر اعلام کردیم تا برای جلوگیری 
در  سرعت  جای  به  گذشته  ادوار  در  اشتغالزایی  های  طرح  شکست  تجربه  از 
پرداخت تسهیلات این منابع با دقت و نظارت به طرح های اشتغالزای دارای ارزش 
افزوده تخصیص پیدا کند بنابراین نسبت انحراف در تسهیلات اشتغال روستایی و 

عشایری کم است.

وعده اروپایی ها برای گشایش کانال ارزی با ایران در مراحل پایانی اجرا قرار دارد و 
آنگونه که رئیس کل بانک مرکزی خبر داده قرار است نوعی پیمان پولی دوجانبه میان 

ایران و اروپا باشد.
شامگاه چهارم آبان یعنی 9 روز مانده به آغاز دور جدید تحریم های آمریکا علیه ایران 
که شامل حوزه بانکی و نفتی می شود، عبدالناصر همتی رئیس کل بانک مرکزی در 
یادداشتی که در صفحه شخصی خود در فضای مجازی منتشر کرد، اظهار داشت: 
جزئیات کانال مالی اروپا برای انجام تجارت میان ایران و اتحادیه اروپا در نشست هفته 

گذشته در بروکسل مورد بررسی و تبادل نظر قرار گرفت. 
»ایجاد کانال مالی بر این درک مشترک مبتنی است که شرکت ها و فعالان اقتصادی 
ایرانی و اروپایی به رغم خروج یکجانبه ایالات متحده آمریکا از برجام تمایل به برقراری 
و تداوم روابط تجاری با یکدیگر دارند؛ در این راستا برای رفع مشکلات مربوط به انجام 
پرداخت های مالی، ایجاد کانال مالی اروپا در دستور کار طرفین قرار گرفته است. کانال 
این امکان را برای صادرکنندگان اروپایی و ایرانی فراهم خواهد کرد که ارز حاصل از 

صادرات خود را دریافت کنند.
به اعتقاد همتی، »کانال مذکور کارکرد نوعی پیمان پولی دوجانبه میان ایران و اتحادیه 
اروپا را ایفا خواهد کرد. هر دو طرف بر تسریع در عملیاتی شدن این فرایند تاکید دارند. 
انتظار می رود به زودی جزئیات و نحوه استفاده از کانال نهایی شده و به اطلاع عموم 

هموطنان و فعالان اقتصادی رسانده شود.«
البته محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران اوایل مهرماه گفته 
بود: دستکم تاکنون هفت بانک مرکزی اروپایی توافق کرده اند که راهکار ویژه مالی برای 

ارتباط با ایران ایجاد و در آینده نیز این راهکار را به موسسه ای تبدیل کنند.
 پیمان پولی دوجانبه چیست؟

پیمان پولی دوجانبه یعنی استفاده همزمان از دو پول ملی کشورهای مبداء و مقصد 
در تجارت و تامین مالی بین دو کشور، به گونه ای که نیازی به ارزهای ثالث نباشد. برای 
اجرایی شدن این پیمان ها نیاز است بانک های مرکزی کشور های مبدا و مقصد در 

تجارت، وارد مذاکره با یکدیگر شوند و پیمان پولی دوجانبه امضاء کنند.
انعقاد پیمان های پولی دو و چند جانبه سالهاست که به مسیری مطمئن برای تسهیل 
تجارت بین کشورها تبدیل شده و این روش بخصوص برای ایران که در استفاده از ارز دلار 

مشمول تحریم هاست، توانسته آثار منفی ناشی از آن را بر اقتصاد کاهش دهد.
کشورمان تاکنون 10 تفاهمنامه و پیمان پولی با کشورهای مختلف به امضا رسانده 
که می توان به انعقاد این پیمان ها با چین در پیش از انقلاب و ترکیه در سال گذشته 

اشاره کرد.
 تحریم های بانکی و راهکار مقابله 

در دوره پیشین تحریم ها که البته با مصوبه شورای امنیت و همراهی اروپایی ها اجرایی 

شد، نه تنها نظام بانکی و بانک مرکزی ایران مشمول تحریم ها شدند بلکه ارتباط ایران با 
نظام بانکی جهان از طریق سوئیفت نیز قطع شد؛ همین امر راه را برای تجارت خارجی 
ایران بویژه واردات کالاهای اساسی و داروها تنگ کرد و ایران حتی بازارهای نفتی خود را 
از دست داد به شکلی که صادرات نفت به حدود یک میلیون بشکه در روز کاهش یافت.

آنگونه که مسئولان بعدها اطلاع دادند، برنامه آمریکا این بود که با تشدید فشارها و 
تحریم ها، صادرات نفت ایران را به صفر برساند که البته با روی کار آمدن دولت تدبیر و 

امید و به ثمر نشستن برجام، این زنجیر پاره شد.
با این حال هیات حاکمه کاخ سفید در حالی بار دیگر سودای به صفر رساندن صادرات 
نفت ایران و قطع روابط بانکی کشورمان را هدف قرار داده که این بار جامعه جهانی با 
وی همراهی نمی کند؛ بسیاری از خریداران نفت ایران دنبال مستثنی شدن از برنامه 
آمریکا بوده و اروپایی ها نیز طرحی را برای باز نگه داشتن کانال های مالی و پولی با 

ایران هستند.
پاسخ اینکه چرا باز ماندن کانال های مالی با اروپا اینقدر اهمیت دارد، نه تنها برای ایران 
بلکه برای اروپا نیز مهم است زیرا آنها اعلام کرده اند که راه خود را از آمریکا در موضوع 
برجام جدا کرده و خواهان حفظ این توافق بین المللی هستند؛ براین اساس از همان 

ابتدای خروج آمریکا از برجام، ایجاد چنین مسیر پولی را در دستور کار قرار دادند.
هرچند چین بعنوان بزرگترین شریک تجاری ایران مشکلی در ادامه مراودات تجاری 
با ما ندارد و مسئولان این کشور از همان ابتدا گفته اند که اعتنایی به تحریم های آمریکا 
ندارند، اما کشورمان برای متنوع نگه داشتن بازارهای صادراتی و سبد تجارت خارجی 

خود نیاز دارد که مراوداتش را با دیگر کشورها حفظ کند.
چین و هند دو خریدار بزرگ نفت و فرآورده های نفتی ایران هستند که البته بانک 
مرکزی ایران در این کشورها حساب دارد و درآمد حاصل از نفت به طور مستقیم به این 
حساب ها وارد می شود؛ در دور پیشین تحریم ها و با وجود همه مشکلات، چین و هند 
از طریق تهاتر، روابط تجاری خود را با ایران حفظ کردند و از این رو تکرار این روش ساده 

ترین راه برای تامین نیازهای داخلی در دوران تحریم خواهد بود.
اما این بار، دوره راستی آزمایی کشورهای باقیمانده در برجام است تا نشان دهند نه 
فقط در بیانیه ها و اظهارنظرهای سیاسی بلکه در مقام اجرا نیز به مفاد آن پایبند هستند 
تا ایران از مزایای برجام محروم نماند؛ همانگونه که حجت الاسلام حسن روحانی گفته 
باقی ماندن ایران در برجام منوط به برخورداری از مزیت های دیده شده در این توافق 

است.
 کانال ارتباط مالی با اروپا به راحتی قابل اجراست

هرچند جزئیات کار با این کانال مالی منتشر نشده اما به نظر می رسد بستری باشد 
که ایران بتواند با استفاده از آن، کالا بویژه نفت و فرآورده های نفتی به حوزه اروپا صادر و 
در قبال آن کالاها و خدمات مورد نیاز خود را از هر یک از کشورهای اروپایی دریافت کند 

و تهاتر دریافت و پرداخت های انجام شده بین بانک های مرکزی اروپایی انجام شود.
ارز مورد استفاده در این مبادلات بر پایه یورو خواهد بود تا مشمول تحریم دلاری آمریکا 
نشود؛ ایران سالهاست که تحت تحریم دلار قرار دارد و از این رو نمی تواند با آن مبادلات 
مالی داشته باشد؛ حتی در زمان فروش نفت با اینکه نرخ آن به دلار اندازه گیری می 
شود، درآمدهای حاصل از آن به ارزهای دیگر از جمله یورو در حساب های بانک مرکزی 

ذخیره می شود.
»آلبرت بغزیان« استاد اقتصاد دانشگاه تهران در این باره به ایرنا می گوید: هرچند 
قدرت یورو در مبادلات جهانی به میزان دلار نیست و دلار هنوز 80 درصد معاملات 
جهانی با دلار انجام می شود اما یورو این توان را دارد که مبادلات چند صد میلیارد یورویی 

را با ایران پوشش دهد و مشکلی از این بابت نیست.
بغزیان اظهار داشت: اگر اروپا بخواهد و از آمریکا ترس نداشته باشد، به راحتی می 
تواند این کانال ارتباط مالی یورویی را با ایران برقرار کند؛ چون حساب ها بر پایه یورو 
نگهداری می شود، به راحتی می توان درآمد حاصل از صادرات ایران را با واردات کالاها 

و خدمات از حوزه اروپا تهاتر کرد.
وی، اعتماد را پایه اصلی برقراری این رابط عنوان کرد و گفت: چنین نباشد که اروپا با 

تلنگری از مراودات مالی با ایران کنار بکشد.
»عباس هشی« اقتصاددان و حسابدار رسمی نیز در این باره به ایرنا توضیح می دهد که 
این کانال یورویی اختراع جدیدی نیست و عملکرد آن همچون اتاق های تسویه پایاپای 

در زمان جنگ تحمیلی خواهد بود.
به گفته وی، پس از قطع روابط دیپلماتیک آمریکا با ایران و اعمال تحریم های اقتصادی 
علیه کشورمان، مشابه چنین روابط مالی با دیگر کشورها ایجاد شد؛ در زمان جنگ، 
ایران کالاهای خود که بخش عمده آن نفت بود را به کشورهای دیگر می فروخت و پول 
آن در حساب اتاق های تسویه ویژه ای که راه اندازی شده بود، نزد این کشورها نگهداری 
می کرد و زمانی که می خواست کالایی بخرد، واردکننده مجوز آن را از دستگاه های 
دولتی مرتبط دریافت و پس طی مراحل قانونی ثبت سفارش و اخذ پیش فاکتور، مجوز 

تخصیص ارز را از بانک مرکزی دریافت می کرد.
وی افزود: در مرحله بعد، پس از تایید وزارت بازرگانی وقت، باید در بانک های آن زمان 
که همگی دولتی بودند، گشایش اعتبار اسنادی انجام و فروشنده کالا به بانک کارگزار 
معرفی می شد؛ بانک کارگزار به جای اینکه از ایران پول دریافت کند، از حساب های ویژه 

ای که ایجاد شده بود، پرداخت را انجام می داد و کالا به کشور وارد می شد.
این اقتصاددان اظهار داشت: این بار نیز قرار است کانال مشابهی ایجاد شود که شاید 
همان کالا در برابر نفت باشد اما گسترده تر از زمان جنگ و برای واردات کالا فقط به مواد 
غذایی و اقلام دارویی بسنده نمی شود و هر کالا و خدمتی که ایران نیاز دارد، می تواند 

در قالب این کانال ارتباطی به کشور وارد شود.
این حسابرس بانکی، در بیان ویژگی های این کار برای اقتصاد ایران اظهار داشت: 
یکی از خوبی های این کار، متنوع شدن سبد واردات کشور و ورود کالاهای با کیفیت تر 
است؛ همه می دانند که چین به عنوان بزرگترین شریک تجاری ایران کالاهای خود را در 
سه سطح به جهان صادر می کند؛ حال اگر اجناس با کیفیت از دیگر کشورها به ایران 

بیاید، دییگر نمی تواند اجناس بنجل و درجه سه خود را به ایران بفرستد.
هشی یادآور شد: یکی از مشکلات دوره قبلی تحریم ها این بود که مجبور بودیم منابع 

نفتی خود را فقط از چند کشور خرید و کالاهای بی کیفیت وارد کشور کنیم.
وی افزود: باز بودن کانال ارتباط مالی با اروپا برای آینده اقتصاد ایران یک نعمت و برای 

مردم یک نوید است که منابع کشور به هدر نمی رود.
این اقتصاددان اظهار داشت: از آنجا که قرار است مبنای معاملات در این کانال مالی 

بر اساس یورو باشد، از تحریم های دلار آمریکا نیز در امان است.
عضو شورای عالی جامعه حسابداران رسمی ایران در ادامه به ضرورت عضویت ایران در 
گروه ویژه اقدام مالی برای مبارزه با پولشویی و تامین مالی تروریسم )FATF( اشاره کرد و 
گفت: تصور نشود که با ایجاد کانال مالی با اروپا، از عضویت در اف ای تی اف بی نیاز می 
شویم بلکه ضرورت عضویت در آن دوچندان می شود زیرا بانک ها باید به اصول و مقررات 

»اف ای تی اف« احترام بگذارند و رعایت کنند.
این اقتصاددان اظهار داشت: اگر می خواهیم با دنیا رابطه مالی داشته باشیم و حتی 
کانال ارتباطی با اروپا باز باشد باید مقررات ضد پولشویی و تامین مالی تروریسم را نیز 

بپذیریم.

ایران باید چه الزاماتی را رعایت کند

کانال ارزی ایران و اروپا چگونه کار می کند؟

آگهی فقدان مدرک تحصیلی
 )نوبت دوم آگهی(

اینجانب مهدی یاری فرزند محمد حسین به شماره شناسنامه 20905 صادره از قم در 
مقطع کارشناسی رشته زیست شناسی )میکروبیولوژی( صادره از واحد دانشگاهی  قم با 
شماره 4813 مفقود گردیده است و فاقد اعتبار می باشد از یابنده تقاضا می شود اصل مدرک 
را به دانشگاه آزاد اسلامی واحد قم به آدرس پردیسان اداره فارغ التحصیلان دانشگاه آزاد واحد 

قم ارسال نمایند. 
----------------------------------------

اگهی ابلاغ وقت رسیدگی 
اگهی ابلاغ وقت رسیدگی ودادخوست وضمائم به اقای/خانم مهردادمحمدی فرزند

خواهان اقای/خانم بهمن دین محمدی دادخواستی به طرفیت خوانده اقای/خانم 
مهردادمحمدی به خواسته مطالبه مطرح که به این شعبه ارجاع وبه شماره پرونده کلاسه 
9709988603200358شعبه32 حقوقی مجتمع شورای حل اختلاف شهیدبهشتی 
شهرستان کرمانشاه ثبت ووقت رسیدگی مورخ1397/09/13ساعت09:00تعیین که 
حسب دستور دادگاه طبق موضوع ماده73قانون ایین دادرسی مدنی به علت مجهول 
المکان بودن خوانده ودر خواست خواهان مراتب یک نوبت در یکی از جراید کثیرالانتشار 
اگهی میگردد تا خوانده ظرف یک ماه پس از تاریخ انتشاراگهی به دفتر دادگاه مراجعه وضمن 
اعلام نشانی کامل خود نسخه ثانی دادخواست و ضمائم را دریافت ودروقت مقررفوق جهت 

رسیدگی واستماع شهادت شهود خواهان واتیان سوگند در دادگاه حاظرگردد.
دبیرشعبه 32حقوقی مجتمع شورای حل اختلاف شهید بهشتی شهرستان کرمانشاه-

زهرامنصوری زاده
کرمانشاه-سه راه مسکن-جنب کلانتری 22مسکن-شورای حل اختلاف

----------------------------------------
مفقودی 

قرارداد انفرادی به شماره 116/18632/ص /67 به تاریخ 91/09/13 فی مابین اداره کل 
راه و شهرسازی استان قم و آقای محمد باقر راغبی فرزند زین العابدین به شماره شناسنامه  
5280 مربوط به یک قطعه زمین به پلاک ثبتی شماره 289-6 دارای پلاک ثبتی 1513 

فرعی از 271 اصلی بخش 5 قم مفقود گردیده است و از درجه اعتبار ساقط می باشد. 
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رسول خادم: انتظار یک طلا را داشتیم

شکست های بیشتری در راه است

رییس فدراسیون کشتی و سرمربی تیم ملی کشتی آزاد با بیان اینکه انتظار داشتیم 
حداقل یک مدال طلا در کشتی آزاد بگیریم گفت: اگر مشکل اعزام نشدن تیم ها به 
تورنمنت های بین المللی حل نشود، شکست های بعدی برای ورزش در راه خواهد بود.
رسول خادم درباره نتایج ضعیف تیم های ملی کشتی آزاد و فرنگی ایران در رقابت های 
جهانی ۲۰۱۸ مجارستان اظهار کرد: میزان زحمات کشتی گیران و کادرهای فنی 
تیم های ملی کشتی طی چندین ماه گذشته علی رغم تمام محدودیت ها و تنگناهای 
اقتصادی و مشکلات اجرایی که در همه بخش های کشور وجود دارد و فعالیت های 

کشتی را نیز به شدت تحت الشعاع قرار داده با نتایج بدست آمده متناسب نیست.
رییس فدراسیون کشتی و سرمربی تیم ملی کشتی آزاد افزود: انتظار ما از کشتی آزاد 
این بود که حداقل یکی از ۳ مدال برنز ایران طلا باشد اما این اتفاق نیفتاد. درست است 
تعدادی کشتی گیر کم تجربه و جوان در ترکیب تیم ملی بودند اما این انتظار که حداقل 

یک فینالیست داشته باشیم انتظاری بجا بود.
وی خاطرنشان کرد: نکته ای که در ارزیابی های فنی در تیم های ملی کشتی آزاد و 
فرنگی به چشم می خورد این است که اشتباهات فنی بیش از حد طبیعی و قابل پیش 
بینی است و این بحث بسیار جدی است. ما در رقابت بسیار نزدیکی با کشورهایی مثل 
آمریکا، روسیه، ترکیه، اوکراین، کوبا،گرجستان و چند کشور دیگر هستیم اما مشکلات 
مالی در چند وقت گذشته که بدلیل محدودیت های ارزی و منابع مالی محدودی که 
در اختیار وزارت ورزش قرار دادند و وزارت ورزش هم تا آنجا که من در جریان هستم 
نمی تواند بیشتر از حدی که برایش تعیین کرده اند به فدراسیون ها بدهد باعث عدم 

حضور قهرمانان ما در تورنمنت های تدارکاتی شد.
خادم تصریح کرد: عدم حضور کشتی گیران در تورنمنت های بین المللی باعث شد 
بسیاری از اشتباهات حتی پیش پا افتاده فنی که باید در مسابقات بین المللی متوسط 
مرتکب می شدند و رفع می شد، کشتی گیران این اشتباهات را با خود به مسابقات مهم 

جهانی آوردند و در این رویداد بزرگ مرتکب چنین اشتباهاتی شدند.
رییس فدراسیون کشتی افزود: مسابقات جهانی امسال و سال آینده با توجه به پوست 
اندازی در کشتی آزاد و بعضا فرنگی، مسابقاتی است که ما ترکیب خود را در رقابت های 
المپیک ۲۰۲۰ می توانیم پیدا کنیم البته با توجه به محدودیت های ارزی، اعلام شده 
غیر از مسابقات جهانی و آسیایی ارز با نرخ تعدیل شده در اختیار قدراسیون ها قرار 

نگیرد.
 وی با بیان اینکه ما روز به روز اشتباهات فنی را با خود به سوی المپیک همراه می 
بریم گفت: جوانان ما باید بصورت مرتب در تورنمنت های بین المللی حاضر شوند تا 
ایرادات شان در راه حضور در میادین بزرگ مثل جهانی و المپیک برطرف شود. از سوی 

دیگر رقبا از این فرصت برای پیشرفت بیشتر استفاده می کنند.
سرمربی تیم ملی کشتی آزاد خاطرنشان کرد: انتظارات از قهرمانان ما در رشته های 
المپیکی مثل کشتی، وزنه برداری و تکواندو بالاست اما به هیچ وجه این امکان فراهم 
نیست که در تورنمنت های بین المللی شرکت کنیم تا بتوانیم ایرادات و نقایص فنی 
کشتی گیرانمان را برطرف کنیم. شاهد تلاش های وزارت ورزش و کمیته ملی المپیک 
بودم اما متاسفانه گاهی می بینم برخی دوستان دیگر که بعضا داییه مهربان تر از مادر هم 
می شوند به این مشکلات که می تواند ورزش ما را در المپیک دچار مشکل کند توجهی 
ندارند. این واقعیتی است که اگر مورد توجه قرار نگیرد بزودی شکست های دیگر نیز در 

انتظار ورزش ایران خواهد بود.

مجید حسینی:

 امیدوارم در جام ملت ها با قهرمانی مزد 
تلاش مان را بگیریم

مجید حسینی، مدافع تیم ملی فوتبال کشورمان معتقد است که این تیم در جام 
ملت های آسیا رقبای سرسختی دارد، اما ابراز امیدواری کرد با کسب عنوان قهرمانی 

مزد تلاش شان را بگیرند.
مجید حسینی در مورد شرایط تیم ملی و اردوهایی که برگزار شده است، گفت: خدا را 
شکر شرایط خیلی خوبی بر اردوهای ما حاکم است. امیدوارم که در بازی های دوستانه تا 

جام ملت ها هم بتوانیم به هماهنگی برسیم تا آمادگی خوبی کسب کنیم.
وی درباره اینکه تجربه بازی در جام جهانی را در کارنامه دارد و آیا در زمان حضورش 
در ترکیب تیم ملی استرسی داشته یا نه، اظهار داشت: استرس همیشه وجود دارد، 
اما وقتی وارد زمین می شوید همه این چیزها را کنار می گذارید و استرس را فراموش 

می کنید تا بهترین عملکرد را برای تیم تان داشته باشید و کمک کنید.
مدافع جوان تیم ملی درباره اینکه در آستانه تجربه اولین جام ملت های فوتبالی اش 
است و به نظرش این مسابقات چه تفاوتی با جام جهانی خواهد داشت، عنوان کرد: 
جام ملت ها یک مقدار سطح پایین تری نسبت به جام جهانی دارد، اما ما باید بیشتر 
تلاش کنیم. در جام جهانی می گفتند حریفان ما پرتغال و اسپانیا هستند و اگر شکست 
هم می خوردیم، شاید کسی چیزی نمی گفت، اما اینجا و در جام ملت ها باید تلاش کنیم 
تا همه بازی ها را ببریم و قهرمان شویم. حسینی با اشاره به رقبای تیم ملی کشورمان در 
جام ملت ها و اینکه چه تیم هایی مدعی کسب عنوان قهرمانی هستند،  گفت: تیم های 
کره جنوبی، ژاپن، استرالیا و حتی عربستان رقیبان سرسختی هستند. به نظرم جام 

ملت ها رقابت بسیار سختی است و امیدوارم در این مدت به هماهنگی برسیم.
مدافع ملی فوتبال کشورمان ادامه داد: امیدوارم که مردم و هواداران فوتبال ایران 
تیم ملی را تا جام ملت ها حمایت کرده و ما را دعا کنند. این خیلی مهم است که دعای 
مردم پشت سر ما باشد و امیدوارم که بتوانیم در جام ملت ها مزد تلاش مان را بگیریم و به 
قهرمانی برسیم. حسینی درباره شرایطش در تیم ترابزون اسپور ترکیه و زندگی در این 
کشور نیز گفت: وضعیت در ترکیه بسیار خوب است. من در کشوری حضور دارم که 
مردمش به لحاظ فرهنگی به ما نزدیک هستند. غذای ترکیه ای ها خوب است و مردمان 
بسیار خوبی هم دارند. خدا را شکر خودم هم شرایط خوبی دارم. در این فصل هم به 
جز بازی اول که کارت بازی ام نرسیده بود، در سایر دیدارها حضور داشتم و خوشبختانه 
نتایج خوبی هم گرفته ایم. وی در مورد اینکه در ترکیه با وحید امیری هم تیمی است و 
حضور دو بازیکن تیم ملی در ترابزون اسپور چه شرایطی را برای آنها رقم زده است، اظهار 
داشت: من وحید امیری را خیلی دوست دارم. به لحاظ اخلاقی و فنی خیلی بازیکن 
خوبی است و در ترابزون اسپور هم وقتی مشخص شد که دو نفری در این تیم هستیم، 
خیلی خوشحال شدم. بالاخره حضور در تیمی جدید در فضایی غریب سخت است 
و اوایل حضورتان اذیت می شوید تا جا بیفتید، اما وحید امیری به عنوان یک بازیکن 

بزرگ تر خیلی به من کمک کرد.

معاون باشگاه استقلال: مگر کم مصدوم داده ایم؟

اگر بازی ما در آزادی برگزار نشود 
خواهان لغو آن هستیم

معاون باشگاه استقلال گفت:با تمام احترام به فدراسیون فوتبال، سازمان لیگ و 
باشگاه پرسپولیس اگر آنها صلاح دیدند که بازی ما در آزادی برگزار نشود بازی با سایپا 

را لغو کنند.
هادی مباشری ، در خصوص اینکه امکان دارد بازی استقلال و سایپا به خاطر تجهیز 
ورزشگاه آزادی در این ورزشگاه برگزار نشود گفت:ما طبق قراردادی که با شرکت توسعه و 
تجهیز اماکن ورزشی داریم ورزشگاه آزادی را به عنوان میزبان بازی هایمان معرفی کردیم 
و به هیچ عنوان از حق میزبانی مان کوتاه نخواهیم آمد. وی افزود: مگر ما در این مدت 
کم مصدوم داده ایم که بخواهیم در ورزشگاهی دیگر به جز آزادی بازی کنیم؟ ما دوست 
داریم در ورزشگاهی که به عنوان میزبان معرفی کردیم بازی کنیم و با تمام احترام به 
فدراسیون فوتبال، سازمان لیگ و باشگاه پرسپولیس اگر آنها صلاح دیدند که بازی ما در 

آزادی برگزار نشود  دیدار با سایپا را لغو کنند. 

محمد دانشگر:

 کرمانشاهی پشت ما بود و نمی دانم چرا
 پنالتی نگرفت

محمد دانشگر، مدافع تیم فوتبال استقلال تهران تأکید کرد که خالد شفیعی بازیکن 
سپاهان روی او خطا کرده است و داور باید در آن صحنه اعلام پنالتی می کرد.

محمد دانشگر در مورد صحنه ای که در محوطه جریمه سپاهان سرنگون شد، گفت: 
من اجازه مصاحبه کردن ندارم، ولی فقط در مورد آن صحنه پنالتی باید بگویم که همه 
چیز واضح بود و نمی دانم چرا داور پنالتی نگرفت. در آن صحنه من برای ضربه زدن به 

توپ آماده بودم، ولی به یکباره توسط مدافع سپاهان سرنگون شدم.
وی در ادامه خاطر نشان کرد: جالب اینجاست که آقای کرمانشاهی هم پشت ما قرار 
داشت و برای تشخیص پنالتی، دید خوبی داشت، ولی پنالتی نگرفت. همه چیز در آن 

صحنه کاملًا واضح و روشن بود، ولی متأسفانه داور تصمیم دیگری گرفت. 

دو ساعت با گلاره ناظمی داور بین المللی ایران

 از تمرین در برف تا قضاوت در فینال المپیک

گفت و گو :معصومه مومیوند

 گلاره ناظمی داور بین المللی ایران می گوید در لحظات ناامیدی به سختی هایی 
که در این راه کشیدم فکر می کرده و همین باعث شد تا به آرزویش که قضاوت در 
فینال المپیک بود برسد. شاید در روزهایی که گلاره ناظمی در پارک جنگلی سرخه 
حصار و در برف تمرین می کرد،  خودش هم فکر نمی کرد که روزی به عنوان سر 
داور بازی فینال فوتسال المپیک جوانان انتخاب شود؛ کسی که ثابت کرد زنان 
ایرانی می توانند تا چه اندازه توانمند باشند و حالا  او  سمبلی برای بانوانی است 
که همیشه با ساختن سدهای گوناگون جلوی پیشرفت خود را می گیرند.  گلاره 
ناظمی پس از بازگشت به ایران مهمان ایسنا شد و  از روزهایی که سختی ها نه تنها 
متوقفش نکرد بلکه انگیزه ای شد تا امروز که به جایی رسیده که آرزوی اکثر داوران 

در جهان است صحبت کرد.
مشروح گفت وگو با گلاره ناظمی را در ادامه می خوانید.

قضاوت برای ثبت در تاریخ
حدود چهار سال است که در مسابقات بین المللی قضاوت می کنم اما داوری 
این  به  که  وقتی  از  می کند.   فرق  بازی ها  بقیه  با  المپیک  فینال  هم  آن  فینال 
مسابقات دعوت شدم دوست داشتم  که داور دیدار فینال باشم.  به دلیل اینکه در 
این مسابقات قضاوت  مردان و زنان با هم ادغام است همه این شانس را داشتند که 
بازی های المپیک را سوت بزنند اما زمانی که من از ایران دعوت شدم با خودم گفتم 
حتما باید شرایطی را به وجود بیاورم  که یکی از داوران فینال باشم. تلاشم را کردم 
اما نمی دانستم که آیا می شود یا نه. در تمامی بازی های قبل از فینال سعی کردم به 
بهترین شکل تمرکزم در اجرای قوانین و تسلطم در کنترل بازی را نشان دهم و جای 
هیچ حرف و حدیثی باقی نگذارم که بعدا پشیمان شوم. وقتی هم که ابلاغ فینال را 
به من دادند بهترین لحظه زندگی ام بود و به اندازه زمانی که وارد لیست بین المللی 
داوران فوتسال شدم، برایم لذت بخش بود چون یکی از آرزوهایم، قضاوت در فینال 
المپیک بود که به آن هم رسیدم. علاوه بر این از آن جایی که این دوره فوتسال برای 
اولین بار وارد  المپیک شد و قضاوتم در دیدار فینال به نوعی تاریخی می شد و در یاد 
و خاطره ها می ماند برایم جذابیت بیشتری داشت.  خاطره انگیزترین و جذاب ترین 

بازی ام بود و هیچ وقت فراموشش نمی کنم.
بغضی که از سر شوق بود

در مسابقات المپیک برای تحلیل بعد از بازی جلسه ای  با حضور داوران،  مدرسان 
و  ناظران  فیفا تشکیل می دادند و در همان جلسه ابلاغ بازی بعد را می خواندند؛  
در مسیر رفتن به محل برگزاری جلسه با خودم می گفتم  یعنی می شود من یکی از 
داوران فینال باشم؟ خیلی حس و حال عجیبی بود. تمام ۱۰ طبقه ای که بالا رفتم تا 
به جلسه برسم را تپش قلب داشتم و صدای قلبم را می شنیدم.  بعد از خواندن داور 
دیدارهای رده بندی که جزءشان نبودم برایم سوال پیش آمد که داور اصلی هستم 
یا کلا داوری ندارم اما چون به من  بازی ضربدری نداده بودند و عملکردم خوب بود 
امیدوار شدم که داور اصلی باشم. همین که داوران فینال را خواندند و به عنوان داور 
اصلی انتخاب شده بودم به سختی خودم را کنترل کردم چون یکی از قشنگ ترین 
لحظه های زندگی ام بود که برایش خیلی تلاش کردم و به آن رسیدم، اصلا نمی توانم 
حال آن لحظه را توصیف کنم. البته چون در آن جلسه همه حرفه ای بودند و شاید 
خود را محق قضاوت می دانستند، نمی شد عکس العملی خاصی انجام دهم اما 
قند در دلم آب می شد و خیلی خوشحال بودم. وقتی هم که جلسه تمام شد به پدر 
و برادرم زنگ زدم آنقدر بغض داشتم که نمی توانستم خودم را کنترل کنم. امیدوارم 
همه داوران این لحظه را تجربه کنند. باید این را بگویم  که کشورمان در بخش بانوان 
چند داور بین المللی دارد، خانم زری فتحی از استان فارس و مریم پورجعفریان 

از استان خراسان رضوی داورانی هستند که در لیست بین المللی فیفا قرار دارند.
تسلیم در برابر قاطعیت خانم داور

 در مسابقات فوتسال دانشجویان جهان دو دیدار مردان را  قضاوت کردم. مسابقات 
مردان به دلیل  آمادگی جسمانی  و سرعت بهتر، نسبت به خانم ها سطح بالاتری 
دارد به همین دلیل تصمیماتی که داور باید بگیرد خیلی سریع تر است. علاوه بر 
این آمادگی جسمانی داور هم باید خیلی خوب باشد. به طور کلی فوتسال بازی 
کردن مردان از زنان بالاتر و قضاوتش هم  اینگونه است. من هم داوری کردن در 
بخش مردان را خیلی دوست داشتم و واقعا لذت بردم چون خیلی سخت است اما 
همین که مسئولان برگزار کننده مسابقات این اطمینان را کردند و داوری مردان را به 
من دادند، نشان می دهد به چنین درجه ای رسیده ام که این وظیفه را به من محول 
کردند. البته بین خانم ها هم تیم هایی هستند که در سطح بالایی کار می کنند. تیم  
 ملی  کشور خودمان قهرمان آسیا است  ولی در کل دوست دارم دیدارهای مردان را 
هم قضاوت کنم چون یک سطح بالاتر هستند و دلم می خواهد توانایی خودم را در 
 FIFA خانم ها برای آقایان قضاوت نمی کنند ولی در AFC آنجا هم نشان دهم. در
این اتفاق می افتد به همین دلیل برای مردان در سطح جهانی انتخاب یک خانم 
برای داوری بازی شان خیلی عجیب نیست چون قبلا هم اتفاق افتاده  ولی برای من 
که اولین بار دیدار مردان را قضاوت می کردم خیلی سخت بود چون فکر می کردم 
شاید بازیکنان پذیرشی را که باید از داور داشته باشند را انجام ندهند ولی این گونه 
نبود. زمانی که داور با صلابت و قدرت به دیگران نشان می دهد اینجا من هستم 
که تصمیم می گیرم و تعیین می کنم که در مورد قوانین بازی چه تصمیمی گرفته 
شود این پذیرش اتفاق می افتد. بنابراین در چنین شرایطی جنسیت مطرح نیست 
و وقتی تیم ها تسلط داور بر بازی  را ببینند به آن اطمینان و باور می کنند و جنسیت 
برای  آنها هم  مهم نمی شود.  در ابتدا این حس اعتماد به نفس را شاید خودم به 
خودم نداشتم ولی در جریان بازی  اعتماد پیدا کردم که فرق ندارد کسانی که بازی 
می کنند خانم هستند یا آقا،  مهم این است که قوانین را اجرا کنم. هرچند بیرون 
از زمین آرام هستم و از خیلی چیزها می گذرم  ولی در زمین اینگونه نیست، کاملا 
قاطع برخورد می کنم و همه چیز را به دقت می ببینم. اگر بیرون زمین از خیلی 
چیزها چشم پوشی می کنم در زمین بازی این طور نیستم. برای قضاوت کردن 
مردان می دانستم  نباید نرمشی که گاهی در بخش بانوان وجود دارد را داشته باشم 
بنابراین ۱۰ دقیقه تا یک ربع از بازی که گذشت و توانستم صلابت و اشراف خود 
را نشان بدهم پذیرش تیمها اتفاق می افتد که این حس خوبی برای ادامه داوری 

بازی است.

صدایی آشنا، تصویرسازی و یاد خدا آرامش بخش های قبل بازی
دو ساعت قبل از بازی ها سعی می کنم  موبایل و سایر وسایل ارتباطی ام را کنار 
بگذارم و فقط بازی و تیم ها را تصویر سازی می کنم.  در گذشته تصور این بود که 
داوران وقتی در بازی قرار می گیرند نه به اندازه بازیکنان می دانند و نه می دوند  
ولی این گونه نیست. بعد از این که مدتی از داوری می گذرد، متوجه می شویم 
که  تکنیک تیم در بازی کردن چگونه است بنابراین سعی می کنم  قبل از بازی 
تصویر سازی کنم که مثلا برای تیم پرتغال که از سمت چپ حمله می کند در چه 
موقعیتی قرار بگیرم که بتوانم به درستی قضاوت کنم و اگر بازیکنی سرعت بالایی 
داشته باشد با داوران دیگر هماهنگ می کنم که نکند این بازیکن از دستمان برود. 
همچنین با کسانی مثل خانواده  ام که به من آرامش می دهند صحبت می کنم. در 
بازی فینال هم پیام هایی که قبل از بازی برایم گذاشته بودند خیلی حس خوبی به 
من داد و انگیزه ام  را دو برابر کرد تا هر چه در توان دارم را برای بازی بگذارم. چون 
فهمیدم به غیر از جامعه ورزشی سایر افراد هم پیگیر هستند و حمایت می کنند. به 
طور کلی قبل از بازی ها تا جایی که می توانم سعی می کنم تمرکزم روی بازی باشد 
و دو ساعت قبل از بازی حتما داخل سالن هستم و با کادر داوری در مورد بازی 
صحبت می کنم. موقع حاضر شدن  هم موسیقی گوش می دهم و علاوه بر این قبل 
از این که داخل زمین بروم وضو می گیرم چون حس خیلی خوبی به من می دهد. 
احساس می کنم یکسری لحظات که در جریان بازی شرایط سخت می شود در دلم 
می گویم خدایا حواست باشد که اشتباهی نکنم. به همین دلیل ارتباط معنوی با 

خدا می تواند آرامش بخش باشد.
داوری؛ حال خوب یا بد بعد از بازی

 در سال ها داوری ام پیش آمده که واکنش های بدی را گرفتم. گاهی در جریان 
بازی مثلا کسی دچار مصدومیت یا تشنج می شود که ممکن است خیلی داور را 
اذیت کند و خاطره بدی را برایش بر جای بگذارد. اما در مورد قوانین همه داوران 
ممکن است اشتباه کنند. هرچند همه تلاش می کنند بهترین قضاوتشان را داشته 
باشند  ولی بدترین اتفاق برای داور این است که اشتباهی تاثیرگذار داشته باشد و 
این اتفاق برای همه داوران هم افتاده اما باید تلاش بر این باشد که با اشتباهات 
کمترین تاثیرگذاری را در جریان بازی داشته باشیم. در مدت ۱7 سالی که داوری 
کردم تجربیات خوب و بدی داشتم البته الان امکانات بهتر شده و  فیلمبرداری هایی 
چون آنچه در جام جهانی دیدیم  باعث شده که داور دیگر عذاب وجدان نداشته 
باشد چون اگر اشتباهی کند قابل جبران است اما قبلا  وقتی از زمین بازی بیرون 
می آمدیم گاهی حس رضایت داشتیم و گاهی نگران بودیم  و با چک کردن فیلم ها 
اگر اشتباهی  داشتیم آن خستگی بازی همچنان می ماند. در این موارد سعی 
می کنم علتش را پیدا کنم که چرا آن اشتباه را کردم تا در بازی های آینده پیش 
نیاید. از سال هایی که داوری کردم با همه تصمیمات درست و غلطش کوله باری از 
تجربه دارم که بدانم در مسابقات چگونه داوری کنم که اشتباه تاثیرگذاری نداشته 

باشم. در  المپیک هم سعی کردم از تمام تمرکز و تجربیاتم استفاده کنم.
FIFA از جنسیت و پوشش عبور کرد

بازی بین برزیل وآرژانتین در المپیک را می دیدم و برایم خیلی جذاب بود. خیلی 
در حال حاضر هم  کنم،  را قضاوت  بازی  این  که  برسم  به جایی  داشتم  دوست 
امیدوارم بتوانم به مسابقات جام جهانی دعوت شوم. در فوتسال جام جهانی برای 
زنان نداریم و دلم می خواهد اگر مسابقه ای برگزار شود در فینالش قضاوت کنم. 
در FIFA هیچ نگاه جنسیتی برای قضاوت وجود ندارد. شاید در AFC این نگاه 
وجود داشته باشد یا این گونه فکر می کنند که به اندازه آقایان مسابقه بانوان هم 
هست و از داوران زن در رشته خودشان استفاده کنند ولی FIFA دنیای متفاوتی 
است،  همه کارهایش حساب شده است و فقط قابلیت ها را در نظر می گیرد که آیا 
  AFC یک خانم می تواند بازی مردان را قضاوت کند یا خیر. بحث پوشش هم برای
و FIFA حل شده در AFC که مسئول داوران مسلمان است و هیچ مشکلی در این 
زمینه نداریم و  FIFA هم اگر با پوشش مشکل داشت می توانست فینال المپیک 
را به داور دیگری بسپارد اما آنجا به همه آدم ها با اعتقادات و اخلاقیاتشان احترم 
می گذارند و فرد را با توانایی داوری و علم او می سنجد. اما در برخی از فدراسیون ها  
پوشش حل نشده مثلا در همین المپیک ماجرای مارال مردانی جودوکاری که به 
دلیل پوشش نتوانست بازی کند واقعا ناراحت کننده بود و نشان داد که این موضوع 

برای فدراسیون جهانی جودو حل نشده است.
نگاه مثبت جهان به داوران ایرانی

 در حال حاضر نگاه به داوران ایرانی خوب است چون در فوتسال زنان و مردان 
قهرمان آسیا هستیم. از طرف دیگر  وقتی کسانی مثل آقای فغانی در ابتدای صف 
به عنوان خط شکن  در بالاترین سطح فوتبال قضاوت می کند نشاندهنده توانایی 
داوران ایرانی است در نتیجه نگاه ویژه ای به آنها می شود. البته در مورد فغانی 
معتقدم  که فینال حق او بود اما فکر می کنم به خاطر مسائل سیاسی قضاوت آن 
دیدار را به او ندادند. وقتی داوران ایرانی در چنین سطحی قرار می گیرند به کل دنیا 
نشان می دهند که زن و مرد می توانند داوران خوبی باشند. هر چه داوران یک کشور 

در سطح بالاتری قضاوت کنند راه برای سایر آنها باز می شود.
اجباری که به علاقه بدل شد

به زور برادرم وارد داوری شدم چون یا باید بازی می کردم یا داوری و نمی شد هر 
دو را با هم داشته باشم.  از فوتسال بازی کردن لذت می بردم اما بر عکس برادرم از 
اول دوست داشت داوری کند. حتی از زمانی که با دوستانمان در کوچه ها فوتبال 
بازی می کردیم او به داوری علاقه داشت.  وقتی در بازی یار اضافه می آمد به او 
می گفتند تو داور شو، انگار می خواهند او را جریمه کنند به همین دلیل هیچ کس 
دوست نداشت داوری کند اما برادرم خودش کارت قرمز و زرد داشت و با علاقه 
داوری می کرد. از آن جایی که ارتباط نزدیکی با برادرم دارم و او از داوری لذت می برد 
سعی کرد من را با خودش همراه و به سمت داوری هدایت کند. هرچند مدتی از 
این موضوع فرار کردم اما با تشکیل کلاس های آموزش داوری، من را ثبت نام کرد 
و آن قدر اصرار کرد تا با او همراه شدم. در پایان دوره آموزشی از 4۰ نفری که در 
کلاس بودیم تنها هفت نفر قبول شدند که من هم جزو آنها بودم و دیگر راه فراری 
نداشتم. این گونه نبود که از ابتدا عاشق داوری باشم اما وقتی بازی ای را قضاوت 
کردم از اینکه می توانی تصمیم بگیری و به تصمیمت احترام می گذارند، خوشم آمد 
در نتیجه  به آن علاقه مند شدم. آن موقع تعداد بازی ها کم بود و می گفتند ابتدا باید 

کارورز باشی در صورتی که الان کارورزی وجود ندارد. چند سالی به عنوان کارورز 
بودم و بعد از آن توانستم داوری کنم که دیگر آن را رها نکردم.

معتقدم اگر در کنار داور محیط و افرادی با نگاه مثبت به داوری وجود داشته 
باشند که او را حمایت کنند می تواند در این راه ادامه دهد اما اگر توجهی به او نشود 
به دلیل اینکه منبع درآمدی هم ندارد و خیلی جاها باید خودش هزینه کند آن را رها 
می کند.  تا شروع قضاوتم دوست داشتم بازیکن باشم و حس گل زدن برایم آنقدر 
لذت بخش بود که آن را با دنیا عوض نمی کردم  ولی با شروع داوری دیگر به آن فکر 
نکردم و حتی گاهی دوستانم به من می گفتند که برویم با هم تمرین کنیم، تمایل 
نداشتم. چون می خواستم در فضای داوری باشم و تا جایی که می توانم علمم را در 
این حوزه بالا ببرم. داوری تنها چیزی است که باید عاشقش باشی و هیچ جذابیت 
دیگری جز این  ندارد. رشته ای است که خیلی ها می گویند آخرش چه می شود؟ 
همه به آن توهین می کنند برای چه می خواهی داور شوی؟  بالاخره همیشه یک 
تیم بازنده می شود و هیچ دیواری کوتاه تر از داور نیست. چون  می خواهند یک 
بهانه پیدا کنند که ما خوب بودیم ولی داوری اشتباه کرد. البته ممکن است داور هم 
اشتباه هایی داشته باشد اما نه به این شدت که بخواهیم همیشه او را مقصر بدانیم.
داوران با این که رکن اصلی بازی هستند و اگر نباشند بازی برگزار نمی شود اما 
قشر مظلومی محسوب می شوند و بعد از بازی سراغ  تنها کسی که نمی روند، او 
است.  تنها چیزی که دارد، حس لذت دادن  حق به حق دار است و این موضوع  
آنقدر لذت دارد که باعث می شود فرد در آن گیر کند و رها نشود.  همه به ما می 
گفتند  داوری آخرش چه می شود؟ به آنها می گویم که  آخرش می تواند خیلی خوب 

باشد که حس دل چسبی را برایت به وجود بیاورد.
داوران مظلوم هستند

  شاید در تمام سال هایی که داوری می کردم توجه زیادی به این رشته نبود و این 
ذهنیت همیشه وجود دارد که در جامعه ورزشی به بازیکن نگاه ویژه  می کنند و انگار 
آنها را بیشتر  ورزشکار می دانند و  در مرکز قرار دارند ولی به داورانی که در کنار آنها 
هستند و وظیفه خیلی سختی دارند، توجه کمی می شود. چون آنها باید در سطح 
آمادگی خیلی خوب و تمرینات آمادگی جسمانی مداوم داشته باشند و علم خود را 
به روز کند. حتی در تحقیقاتی مشخص شد که داوران بیشتر از  بازیکن ها می دوند.  
همین که می گویم داوران مظلوم هستند به این دلیل است.  همه سراغ کسی می روند 
که گل می زند یا مثلا دروازه بانی که فرصت های زیادی را از حریف می گیرد خیلی 
دیده می شود اما داور معمولا خیلی دیده نمی شود مگر این که اتفاق وحشتناکی رخ 
دهد که در این صورت به سراغش می آیند. گاهی می بینیم برنامه هایی می گذارند 
که قضاوتشان را بررسی می کنند. به صحنه هایی توجه می کنند که اشتباه داشتند. 
اما زمانی که بهترین وعادلانه ترین قضاوت را دارند به آنها توجه نمی شود مخصوصا 

در خانم ها که بیشتر به توجه و شناخته شدن نیاز دارند.
 راه موفقیت برای داوران زن سخت تر است

این راه برای بانوان سخت تر است. البته برای کسانی  که در سطح بین المللی 
قضاوت می کنند هموارتر می شود  اما همکارانم که در سطح لیگ برتر قضاوت 
می کنند سختی های زیادی دارند، خیلی از آنها مادر هستند و مسئولیت های 
زیادی هم در خانه انجام می دهند ولی با این وجود قضاوت می کنند. من هم خیلی 
مواقع که بعد از کارم می خواستم تمرین کنم بقیه می گفتند مگر بعد از این همه 
خستگی جان داری تمرین کنی؟ حتی بعضی وقت ها هم  غمی  مرا می گرفت که 
با وجود خستگی باید تمرین کنم و برایم سخت بود. چون تا حدود ساعت پنج بعد 
از ظهر سرکار هستم  و بعد از انجام کارهای خانه تمرین می کنم. شاید به دلیل این 
سختی ها است که بعضی داوری را رها می کنند. اگر راه موفقیت راحت بود که همه 
به آن می رسیدند ولی مهم این است که عشق و علاقه داشتی باشی و بدانی که می 
شود. من وقتی فینال المپیک جوانان را قضاوت کردم به این نتیجه رسیدم  که الان 
دیگر هیچ بهانه ای وجود ندارد و همه چیز خواستن است.  اگر کسی بخواهد از 

همان خانه هم می تواند تمرین را شروع کند.
یادگیری از نکات مثبت دیگر داوران

الگوی خاصی در داوری ندارم و همیشه سعی کردم از هر داور نکات مثبتش را 
انتخاب کنم، آنها را کنار هم بگذارم و در  نهایت از کلیت آنها استفاده کنم.  همچنین 
بازی بازیکن خاصی مد نظرم نیست. در زمین بازی تمرکزم روی داوری ام است 
حتی وقتی فوتبال می بینم شاید بازیکن  به این توجه کند که باید چه تکنیکی به 
کار ببرند تا به گل برسند یا از فرصت هایشان به خوبی استفاده کنند اما ما داوران 
به این موضوع توجه می کنیم که آیا داور تصمیم درستی می گیرد یا اگر به گونه ای 
دیگر عمل می کرد بهتر بود و ناخودآگاه تمرکز مان روی داور است. این حرفه را 
خیلی دوست دارم و به کسب کرسی در FIFA  فکر نکردم اما اگر روزی این حرفه  
را کنار بگذارم دوست دارم در حیطه نظارت AFC  و  FIFA که به حیطه کاری ام 

مربوط می شود فعالیت کنم.
کودکی هایی که با فوتبال گذشت

درگیر  همه  که  نبود  الان  مثل  می کردیم.  بازی  فوتبال  کوچه  در  سالگی  از 6 
بازی های کامپیوتری شوند. تفریحمان همین بود که داخل کوچه برویم و با هم 
بازی کنیم. خودم همیشه دوست داشتم فوتبال بازی کنم و برادرم داوری می کرد تا 
این که سال 7۸ این فرصت برای خانم ها مهیا شد که فوتسال بازی کنند اما انگار 
قسمت نبود به عنوان بازیکن ماندگار شوم و سرنوشتم به گونه ای دیگر رقم خورد. 
اگر فوتبال مثل فوتسال شرایطش خوب بود قطعا انتخابش می کردم چون دویدن و 
قضاوت کردن در زمین چمن را خیلی دوست دارم. آن زمان چون هنوز لیگ فوتبال 
نداشتیم  و تنها هفته ای یک بازی برگزار می شد خیلی فرصت قضاوت نبود و به 

همین دلیل فوتسال را انتخاب  کردم. البته از انتخابم پشیمان نیستم.
 زودرنجی که زود می بخشد

زود  خیلی  را  ناراحتی ها  یا  و  بدی ها  که  است  این  مثبتم  خصوصیات  از  یکی 
فراموش می کنم و اصلا کینه ای نیستم.  اگر از کسی دلخوری داشته باشم و همان 
لحظه حل شود خیلی سریع فراموش می کنم به گونه ای که دیگر یادم نمی آید 
موضوع چه بوده اما یکی از ویژگی های بدم این است که کمی حساس و زودرنج 
هستم. سبک  زندگی  مشخصی هم دارم و تقریبا یک مدل است که صبح سر کار می 
روم بعد از کار تمرین و بدنسازی دارم و بعد به خانه می روم تا برای فردا آماده شوم. 
مشغله هایم باعث شده که دوستانم از من خیلی دلخور باشند و از وقتی هم که آمدم 
نتوانستم خیلی از آنها و اقوام خود را ببینم که به همین دلیل  ناراحت شدند. وقتی 
لیگ شروع می شود تقریبا اوقات فراغتی ندارم. هر روز تا ساعت چهار  یا پنج سر کار 
می روم و پنجشنبه  و جمعه  درگیر بازی ها هستم. هر چند مجردم اما به دلیل این که 
مادرم فوت شده تقریبا چند سالی است که وظایف خانه را هم به عهده دارم هر چند 
در  این مورد با پدر و برادرم تعامل می کنیم اما دختر یک خانه مادر آن خانه می شود 

و نمی توان به امور خانه بی توجه بود.
گلاره سختی هایی که کشیدی را فراموش نکن

  وقتی افراد به سمت موفقیت می روند برخی به دنبال سرکوب یا متوقف کردنشان 
هستند. من  در این مسیر سختی های زیادی کشیدم چون جای تمرین مناسبی 
نداشتم. با برادرم روی آسفالت و در پارک جنگلی سرخه حصار تمرین می کردیم. 
خیلی روزها تمرین هایمان در برف و سرما بود. وقتی آن روزها را به یاد می آوردم به 
خودم می گویم "گلاره یاد روزهایی بیفت که کسی در آن سرما بیرون نمی آمد  و تو 
تمرین می کردی. هیچ وقت آن سختی ها را یادت نرود." باید به جایی برسی که به 
خودت بگویی خستگی ام در رفته.  در این راه سختی های زیادی داشتم از سر کار بر 
می گشتم و مشغول تمرین می شدم . گاهی اوقات سختی ها آنقدر زیاد می شد که 
اشکم درمی آمد و دلسرد می شدم. با خودم  می گفتم دیگر نمی خواهم ادامه دهم. 
علاوه بر این گاهی پیام های منفی که می آمد  باعث می شد به نقطه ای برسم که 
بگویم عطایش را به لقایش بخشیدم. در تمام این لحظات تنها چیزی که امیدوارم 
می کرد این بود که  پس نمی خواهی جواب زحمات و تمرین هایت را بگیری؟ و 
را  و تلاش کردند من  برخی می گفتند نمی توانی، نمی شود  بلند می شدم.  باز 
کنار بگذارند، در این لحظه های ناامیدی با خودم می گفتم تو حرف های دیگران 
را تصدیق و تایید می کنی و  کم آوردی پس اگر می خواهی حرف هایشان محقق 
نشود و همچنین نتیجه تمام سختی ها، تمرین  در برف و روزهای سرد  را بگیری 

پس باید ادامه دهی. 

آگهی مزایده اموال غیر منقول- نوبت اول
به موجب پرونده اجرایی به کلاسه 967۰6۳ و در راستای اجرای مفاد اجرائیه صادره از سوی شعبه ۲۰ دادگاه حقوقی کرج محکومیت 
محکوم علیهم آقای علی حشمتی عیسی لو فرزند علی اصغر به پرداخت مبلغ ۳/۲44/99۰/۰۰۰ ریال بابت اصل خواسته و غیره در حق 

محکوم له: خانم ناهید نومیری فرزند ضیاء اله و پرداخت مبلغ ۱6۲/۲5۰/۰۰۰ ریال بابت نیم عشر دولتی در حق دولت.
با توجه به اینکه اجرائیه به محکوم علیه ابلاغ گردیده و در مهلت مقرر نسبت به اجرای حکم اقدام ننموده است بنا به درخواست محکوم 
له و به منظور استیفای محکوم به و هزینه های اجرایی ششدانگ یک واحد آپارتمان قولنامه ای به شماره ثبت قرارداد ۱۲۳69647 مورخ 
۱۳96/7/۱ دارای کد رهگیری ۱۳۱۱۰۱۰66549۲/ق ۸ در طبقه 4 جزء پلاک ثبتی ۱5۱/۱6۰5۸ بنام محکوم علیه از سوی این اجرا 
توقیف و توسط کارشناس رسمی دادگستری کرج بشرح ذیل توصیف و ارزیابی شده و مقرر گردیده در مورخ ۱۳97/۸/۲7 از ساعت ۱۰ 
الی ۱۱ در محل اجرای احکام مدنی دادگاه حقوقی کرج از طریق مزایده به فروش برسد. مزایده از قیمت ۳/۳۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال طبق 
نظریه کارشناسی شروع می شود و به هر شخص حقیقی و حقوقی که بالاترین قیمت را پیشنهاد نماید فروخته خواهد شد. ده درصد وجه 
مزایده فی المجلس به صورت وجه نقد یا چک بانکی تضمینی از خریدار اخذ و الباقی ظرف یک ماه از وی وصول و پس از انجام مراحل 
قانونی و صدور حکم تملیک مورد مزایده بنام خریدار منتقل خواهد شد در صورتیکه در مهلت مقرر خریدار وجه مزایده را پرداخت ننماید 
سپرده وی پس از کسر هزینه های مزایده به نفع دولت ضبط و مزایده تجدید می گردد. کلیه هزینه های نقل و انتقال به عهده محکوم علیه 
است که از محل فروش پرداخت خواهد شد. طرفین می توانند ظرف مدت یک هفته از تاریخ مزایده نسبت به نحوه انجام مزایده اعتراض 
نمایند که در اینصورت تا رسیدگی به اعتراض از سوی دادگاه مورد مزایده به نام خریدار منتقل نخواهد شد. ضمناً طالبین به شرکت در 

مزایده می توانند ظرف پنج روز قبل از مزایده با اطلاع این اجراء از مال مورد مزایده بازدید نمایند. 
آدرس محل انجام مزایده: کرج- بلوار ملاصدرا روبه روی پارک نبوت- ساختمان شماره ۲- دادگاه حقوقی کرج- طبقه 4.

مشخصات ملک و بهای آن طبق نظر کارشناس بدین شرح است:

محل ملک واقع در آدرس کرج، رجائی شهر، بلوار انقلاب، خ نهم غربی، ساختمان پاتریس )پلاک ۳(، طبقه 4
موضوع کارشناسی: ارزیابی ارزش ششدانگ عرصه و اعیان یک دستگاه آپارتمان

ملک موضوع پرونده عبارتست از یک دستگاه آپارتمان مسکونی واقع در ضلع غربی طبقه 4 از ساختمانی 4+۱ طبقه )همکف با کاربری 
پارکینگ انباری+ 4 طبقه مسکونی دو واحدی- مجموعاً ۸ واحد مسکونی بر روی آن( که در جبهه جنوبی خیابان نهم غربی به شرح آدرس 

صدرالاشاره جانمائی گردیده است.
آپارتمان فوق دارای اعیانی به شرح هال و آشپزخانه، حمام و سرویس بهداشتی و دو اتاق خواب و یک باب بالکن مسقف می باشد و قدمت 

آن در حدود ۱5 سال است. 
این آپارتمان فاقد پارکینگ و انباری اختصاصی بوده و ساختمان نیز فاقد آسانسور است و به لحاظ قرارگیری آپارتمان موضوع کارشناسی 
در طبقه 4، قیمت به شدت تحت تاثیر قرار خواهد گرفت. در داخل واحد فوق، دیوارها و سقف پوشش کاغذ دیواری و رنگ دارد و کف با 

سرامیک و موکت مفروش است.
سند ابرازی به شماره سریال 574۰6۸- ب/9۱، مربوط به آپارتمان پلاک ثبتی ۱4۰5۸ فرعی از ۱5۱ اصلی، قطعه ۸ تفکیکی مفروز 

و مجزی شده از پلاک ۳9۰۱ فرعی از اصلی مزبور به مساحت ۱۰4/6۳ مترمربع می باشد، که با موقعیت ملک تعرفه شده انطباق دارد.
نظریه کارشناسی: با عنایت به جمیع جهات مؤثر، منجمله متراژ ساختمان )۳9۱/5 مترمربع( و حصه آپارتمان مورد نظر از این میزان، 
موقعیت محلی و منطقه ای ملک، متراژ اعیانی اختصاصی و کیفیت و قدمت آن، نوع کاربری و امتیازات و انشعابات ، فقدان پارکینگ و 
انباری اختصاصی برای واحد مورد بررسی و فقدان آسانسور در ساختمان و سایر جهات ، ارزش روز ششدانگ عرصه و اعیان آپارتمان 

موصوف به میزان ۳/۳۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال )سه میلیارد و سیصد میلون تومان ریال( برآورد و ابرازی می شود. م/  ۱5975
دادورز اجرای احکام مدنی دادگستری کرج- علیزاده 



5 یکشنبه -ششم آبان ماه 1397-    سال بیست  و یکم -   شماره 4676
علمی و سلامت 

زوج های لاغرکننده!

6 ترکیب غذایی ایده آل که باعث لاغری می شود
اگر در گرمای تابستان تا توانسته اید بستنی و آب میوه و نوشیدنی های شیرین خنک 
کننده خورده اید احتمالًا چند کیلو چاق شده اید و دلتان می خواهد که تا شروع خانه 

نشینی زمستانه از شرشان خلاص شوید.
واقعیت حفظ تناسب اندام در تعادل غذایی و سالم خواری است. برخی مواد غذایی 
در کنار هم ویتامین بیشتری پیدا کرده و در عین حال کمک بیشتری به لاغری و حفظ 
تناسب اندام می کنند. در این مطلب قصد داریم این ترکیبات معجزه گر که در عین 

حال مخزن مواد مغذی نیز هستند را معرفی کنیم. با ما همراه باشید.
اسفناج به اضافه سیب و زنجبیل

حال  عین  در  و  دارد  کربوهیدرات  اندکی  میزان  فوق العاده  سبزی  این  اسفناج 
 ،K ویتامین ،C سرشار از فیبر است. علاوه بر این میزان زیادی کاروتنوئید، ویتامین
اسیدفولیک، آهن و کلسیم دارد. اسفناج منبع خوب نیترات ها است که به تنظیم 

فشارخون کمک زیادی می کنند.
در خصوص سیب حرف زیاد گفته ایم. این میوه بهشتی از 85 درصد آب تشکیل 
یاری  وزن  در کاهش  را  موارد شما  این  تمام  کالری است.  و کمک  انرژی زا  و  شده 

می کند. سیب سرشار از فیبر است که به کاهش اشتها و کنترل وزن کمک می کنند.
می رسیم به ترکیب آخر که زنجبیل است. این ریشه سفت و محکم حاوی ماده ای 
مغذی به نام »ژینژول« است که خواص ضدالتهابی و آنتی اکسیدانی بسیار قوی دارد. 
زنجبیل همچنین به خالی شدن معده کمک می کند که این خاصیت برای افرادی که 
از سوءهاضمه و ناراحتی های گوارشی مشابه رنج می برند مفید است. از این ترکیبات 

در تهیه سالاد و هر آنچه به ذهنتان می رسد غافل نشوید.
آرد جوی دوسر به اضافه کره بادام زمینی

جوی دوسر یکی از سالم ترین غلات روی کره خاکی است که نه تنها فاقد گلوتن 
است بلکه منبع خوب ویتامین ها و مواد معدنی، فیبرها و آنتی اکسیدان ها محسوب 
می شود. جوی دوسر همچنین سرشار از بتاگلوکان است. این ترکیب به کاهش میزان 

کلسترول و قند خون کمک کرده و احساس سیری ایجاد می کند.
منبع  نتیجه  در  است.  شده  تشکیل  پروتئین  درصد  از 25  نیز  زمینی  بادام  کره 
اندکی  میزان  زمینی  بادام  کره  این  بر  علاوه  است.  گیاهی  پروتئین  فوق العاده 
کربوهیدرات داشته و در عوض منبع خوب چربی های سالم است. در نتیجه برای 
افرادی که از دیابت نوع 2 رنج می برند و یا برای افرادی که رژیم های کم کربوهیدرات 
گرفته اند مفید است. بنابراین می توانید یک ترکیب فوق العاده برای صبحانه داشته 

باشید.
زیتون و گوجه فرنگی

زیتون منبع سالم فیبرها است که نزدیک به 20 درصد نیاز روزانه را تأمین می کند. 
میزان بالای فیبرهای موجود در این ماده غذایی باعث بهبود عملکرد دستگاه گوارش 
می شود. مواد غذایی غنی از فیبر باعث ایجاد احساس سیری می شوند در نتیجه 
هورمون اشتها یا همان گرلین آزاد نشده و این وضعیت به کاهش وزن منجر می شود.

ترکیب دوم گوجه فرنگی است که در کنار زیتون غوغا می کند. این ماده غذایی 
قرمز منبع فوق العاده لیکوپن است. لیکوپن آنتی اکسیدانی بسیار قوی است که 
رادیکال های آزاد سرطان زا را خنثی می کند. علاوه بر این حاوی میزان زیادی ویتامین 
ندارد.  زیادی  کربوهیدرات  تازه  فرنگی  است. گوجه  آهن  و همچنین  پتاسیم  و   A

بنابراین از ترکیب این دو ماده غافل نباشید.
آناناس به اضافه آب لیموترش سبز

آناناس میوه ای پرخاصیت و در عین حال کم کالری است. این میوه سرشار از آب 
است بنابراین یک میان وعده سالم و ایده آل برای کاهش وزن محسوب می شود. 
علاوه براین، آناناس منبع غنی فیبرهایی است که باعث بهبود روند عبور مواد غذایی 
از دستگاه گوارش شده و ترشحات گوارشی را تحریک می کند که این عمل به حل 

شدن مواد غذایی کمک زیادی می کند.
وزن کمک چشمگیری  به کاهش  که  است  مغذی  مواد  از  نیز سرشار  لیموترش 
می کند؛ چون حاوی اسیدسیتریک است که به چربی سوزی هر چه بیشتر و سریع تر 

کمک کرده و مؤثرتر از مواد غذایی دیگر عمل می کند.
هویج به اضافه سس تاهینی

هویج یک ماده فوق العاده سالم است که حدود 10 درصد کربوهیدرات و همچنین 
نشاسته و فیبر دارد. هویج همچنین منبع خوب ویتامین A به شکل بتاکاروتن است 
و یکی از منابع ویتامین هایی مانند B، ویتامین K و پتاسیم محسوب می شود. اگر 
هویج را در چهارچوب غذای اصلی میل کنید به احساس سیری کمک زیادی کرده و 

دریافت کالری کلی وعده اصلی را کاهش می دهد.
سس تاهینی که به سس یا کره کنجد نیز معروف است منبعی از ویتامین ها و مواد 
معدنی متنوع محسوب می شود. این سس سرشار از پروتئین گیاهی بوده و در نتیجه 
یک انتخاب مناسب برای گیاهخواران است. فیبرهای تاهینی همچنین به کاهش 

دریافت کالری کمک می کنند که در نتیجه به کاهش وزن منجر می شود.
عسل و لیموترش

آب لیموترش حاوی میزان زیادی اسیدسیتریک است که به عنوان ماده تمیزکننده 
عمل می کند و قدرت ضدباکتریایی و ضدعفونی کنندگی قوی دارد.

عسل نیز حاوی ویتامین ها و مواد معدنی ضروری مانند ریبوفلاوین ها، آهن، زینک، 
ویتامین B6 و فیبر است. با وجود اینکه عسل یک ماده غذایی شیرین است اما بدانید 

که در مقایسه با قند کم کالری است.

با آبریزش بینی چگونه مواجه شویم؟

راهکارهایی طبیعی برای مقابله با آبریزش بینی
تجربه متخصصان پزشکی و پژوهش های انجام شده نشان می دهند که روش های 
طبیعی می تواند به قطع شدن آبریزش بینی و ایجاد تسکین و آرامش افراد مبتلا کمک 

کند.
آبریزش بینی در زمان سرماخوردگی و حساسیت می تواند بسیار آزاردهنده باشد. 
با  معمولًا  آن که  قطع  برای  آنتی هیستامین  همچون  شیمیایی  داروهای  بر  علاوه 
عوارض جانبی همراه هستند، درمان های طبیعی نیز بسیار مفید خواهد بود. در 
اینجا روش های طبیعی برای از بین بردن آب ریزش بینی پیشنهاد می شود که امتحان 

کردن آن مفید بوده و می تواند به افراد مبتلا کمک کند.
علاوه بر داروهای شیمیایی همچون آنتی هیستامین برای قطع آبریزش بینی که 
معمولًا با عوارض جانبی همراه هستند، درمان های طبیعی همچون مصرف زنجبیل، 
روغن  از  استفاده  داغ،  گیاهی  دم نوش های  و  چای  نوشیدن  داغ،  دوش  گرفتن 

اکالیپتوس و استفاده از زردچوبه نیز بسیار مفید خواهد بود.
مصرف زنجبیل: زنجبیل دارای خواص آنتی اکسیدانی است که می تواند بسیاری 
از بیماری ها را درمان کند. علاوه بر آن خاصیت ضدویروسی و ضد قارچی آن می تواند 
آبریزش را از بین ببرد. چای زنجبیلی یکی از روش های استفاده از زنجبیل است. 
مصرف زنجبیل با نمک نیز می تواند روش دیگری محسوب شود که در از بین بردن 

آبریزش بینی مؤثر است.
گرفتن دوش داغ: اگر آب ریزش بینی شمارا خسته کرده و حتی خواب را برایتان 
مشکل ساخته است با گرفتن یک دوش آب داغ می توانید آن را از بین ببرید. باز کردن 
دوش داغ و تنفس بخارآب داغ در حمام به قطع شدن آبریزش بینی و از بین بردن 
گرفتگی بینی کمک می کند. علاوه بر آن، دوش آب گرم یا داغ باعث ایجاد احساس 

تسکین و آرامش می شود.
نوشیدن چای داغ: چای داغ برای افرادی که دچار آبریزش بینی شده اند بسیار 
نعناع  زنجبیل،  بابونه،  دم نوش های  مانند  داغ  نوشیدنی های  کل  در  است.  مفید 
به کاهش یا از بین رفتن آبریزش بینی کمک می کند. بهتر است اول بخارهای این 
دم نوش ها را تنفس کنید پس ازآن جرعه جرعه دم نوش را بنوشید تا اثر لازم را بر بدنتان 

بگذارد. در ضمن نوشیدنی های گرم و داغ گلودردها را نیز تسکین می دهند.
استفاده از روغن اکالیپتوس: روغن اکالیپتوس دارای خواص ضدویروسی و ضد 
میکروبی است و می تواند انسان را در مقابل سرما مقاوم سازد. علاوه بر آن خواص 
ضدالتهابی و ضد درد این روغن می تواند تسکین دهنده باشد. استفاده از چند قطره 
روغن اکالیپتوس به کاهش و از بین رفتن آبریزش بینی نیز کمک می کند. بخور گیاه 
اکالیپتوس نیز در قطع آبریزش بینی و خوب شدن سریع تر سرماخوردگی بسیار مؤثر 

است.
باکتری،  ضد  ضدویروسی،  خواص  از  زردچوبه  پودر  زردچوبه:  از  استفاده 
ضدالتهابی و آنتی اکسیدانی برخوردار است و می تواند مخاط را کاهش دهد به همین 
جهت احساس تسکین و آرامش را در فرد بیمار ایجاد می کند. برای مصرف زردچوبه 
بهتر است پودر آن را در ظرف کوچکی از روغن کتان خیسانده و بخاری که از آن ساتع 

می شود را استنشاق کنید.

پوکی استخوان بیماری خاموشی است که معمولًا به علت 
روی می دهد.  و جوانی  دوران کودکی  در  نامناسب  تغذیه 
کاهش دریافت کلسیم و ویتامین D در این دوران ساختار 
استخوان را ضعیف و شکننده می کند و درنهایت منجر به 

پوکی استخوان یا استئوپروز می شود.
به تازگی با انجام آزمایش هایی متوجه شدم که مبتلابه پوکی 
استخوان هستم. لطفاً بفرمایید علت ابتلا به این بیماری 

چیست و آیا درمان پذیر است؟
پوکی استخوان بیماری خاموشی است که معمولًا به علت 
روی می دهد.  و جوانی  دوران کودکی  در  نامناسب  تغذیه 
کاهش دریافت کلسیم و ویتامین D در این دوران ساختار 
استخوان را ضعیف و شکننده می کند و درنهایت منجر به 
پوکی استخوان یا استئوپروز می شود. این بیماری صرف نظر 
از سن و جنس در همه ی مردم به وجود می آید و به مرورزمان 
حال  در  هرسال  و  می شود  استخوان ها  شکستگی  باعث 
افزایش است. اگر از پوکی استخوان جلوگیری نشود باعث 

درد، معلولیت و حتی مرگ در سنین پیری خواهد شد.
در چه مواردی خطر پوکی استخوان افزایش می یابد؟

جنسیت 47 :درصد زنان و 44 درصد مردان بالای 50 
سال در ایران دچار کاهش تراکم استخوان هستند.

سن: با بالا رفتن سن احتمال ابتلا به پوکی استخوان بالا 
می رود که در زنان بیشتر است. با افزایش سن درصد جذب 
کلسیم مواد غذایی کاهش می یابد. هرچه پیشگیری در 

سنین پایین تر انجام شود، نتیجه بهتر خواهد بود.
سابقه خانوادگی: ژن ها از پدر و مادر به فرد منتقل می شود 
و اگر این بیماری در آن ها موجود باشد، احتمال ابتلای او به 

پوکی استخوان افزایش می یابد.
زنان  از  بیشتر  سفیدپوست  زنان  پوست:  رنگ  و  نژاد 
هستند؛  استخوان  پوکی  به  ابتلا  معرض  در  سیاه پوست 
پوکی  به  ابتلا  ریسک  خودبه خود  ایرانی،  زنان  بنابراین 

استخوان دارند و باید پیشگیری های لازم را انجام دهند.
ویتامین  با  غذایی  رژیم های  نامناسب:  غذایی  رژیم 
رژیم  لاغری،  شدید  و  سنگین  غذایی  رژیم های  ناکافی، 
غذایی بانمک یا گوشت زیاد و هزاران اشتباه تغذیه ای دیگر 
رژیم  یک  تنظیم  با  می شود.  استخوان  پوکی  ایجاد  باعث 
غذایی مناسب می توانید سلامت کامل در تمام سنین را 

داشته باشید.
عدم تحرک و ورزش ناکافی: احتمال بروز این بیماری در 
افراد کم تحرک بیشتر است. بافت های استخوانی در صورت 

فعالیت جسمی قطورتر و محکم تر می شوند و در صورت 
کم تحرکی تحلیل می روند و ضعیف تر می شوند.

معدنی  مواد  وزن دارند،  کمبود  که  افرادی  وزن:  کمبود 
دریافت  لازم  مقدار  به  نیز  را  موردنیازشان  ویتامین های  و 
نمی کنند. توصیه می شود وزن خود را متعادل نگه دارید چون 
همان طور که کمبود وزن به بدن آسیب می رساند، اضافه وزن 

هم مشکل ساز است.
سیگار: عامل بسیار خطرناک برای ایجاد بیماری پوکی 
استخوان است؛ مثلًا دود سیگار مستقیماً بر تولید استخوان 

تأثیر می گذارد و تولید آن را کاهش می دهد.
مصرف الکل: این مواد تعادل هورمونی را به هم می ریزد و 
باعث کاهش استخوان سازی شده و مواد مغذی هم به خوبی 

جذب بدن نمی شود.
هورمون های  ترشح  دوران  این  در  زودهنگام:  یائسگی 
زنانه کاهش پیدا می کند و درنتیجه جذب کلسیم و ساخت 

استخوان نیز کم می شود.
در  زیاد  شکستگی های  سابقه شکستگی استخوان: 
دوران جوانی، عامل ایجاد پوکی استخوان در آینده است. 
شکستگی ها باعث خانه نشینی فرد شده و عدم تحرک باعث 

کاهش استحکام استخوان می شود.
اثر  تیروئید هر دو  پرکاری و کم کاری   بیماری تیروئید: 
این  درمان  برای  دارند.  استخوان ها  فعالیت  بر  نامناسبی 
بیماری ها داروهایی هورمونی تجویز می شود که باعث پوکی 

استخوان می شود.
 مصرف کافئین: باعث عدم جذب آهن، کلسیم و مواد 
معدنی مهم دیگر برای بدن می شود. مصرف خوراکی هایی 
چون شکر و مواد خوراکی قند دار مانند نوشابه ها و شیرینی، 
پوکی  باعث  آن  کاهش  و  کاهش  را  کلسیم  جذب  میزان 

استخوان می شود.
مصرف روزانه کورتن: جذب کلسیم را مهار می کند و منجر 

به تخریب استخوان ها می گردد.
علائم پوکی استخوان چیست؟

مرموز  و  پنهان  بیماری  یک  را  استخوان  پوکی  بیماری 
می نامند و تا قبل از شکستگی هیچ علائمی ندارد و مهم ترین 
آن  دیگر  عوارض  البته  است.  استخوان  پوکی  آن  عارضه 

شامل: کاهش تدریجی قد- بی خوابی ناگهانی
گرفتگی شبانه پاها- درد مداوم کمر

بیماری های لثه و شل شدن دندان ها هست.
پوکی  درمان  و  پیشگیری  برای  مناسب  غذایی  رژیم 

استخوان شامل چه مقدار از این مواد مغذی است؟
برای تقویت استخوان ها و پیشگیری از پوکی استخوان، 
می توانید کلسیم و ویتامین D موردنیاز خود را از رژیم غذایی 

یا مکمل غذایی به دست آورید.
میزان نیاز مصرف کلسیم: کودکان 1 تا 3 ساله روزانه 700 
میلی گرم-  روزانه 1000  ساله  تا 8  کودکان 4  میلی گرم- 

نوجوانان روزانه 1300 میلی گرم
بزرگ سالان تا 70 سالگی روزانه 1000 میلی گرم. البته زنان 
بالای 51 سال باید روزانه 1200 میلی گرم کلسیم مصرف 

کنند. زنان و مردان بالای 71 سال روزانه 1200 میلی گرم
:D میزان نیاز مصرف ویتامین 

از 1 سالگی تا 70 سالگی روزانه 600 واحد بین المللی 
از  برخی   -)IU(  800 روزانه  سالگی   70 از  بعد   -  )IU(
را   )IU( 1200 تا روزانه 800  استخوان  پوکی  کارشناسان 

توصیه می کنند.
استخوان  پوکی  از  پیشگیری  برای  بفهمید  اینکه  برای 
شخصاً چه میزان ویتامین D توصیه می شود، با دکتر خود 
 )D در رابطه با آزمایش ویتامین )25-هیدروکسی ویتامین
بدنتان چه  آزمایش نشان می دهد در  این  صحبت کنید. 
 D وجود دارد. کارشناسان معتقدند ویتامین D میزان ویتامین
تنها با کمک به بدن در جذب کلسیم بیشتر، به درمان پوکی 

استخوان کمک می کند.
منابع غذایی سرشار از کلسیم عبارت اند از:

اسفناج، کلم پیچ، بامیه، سویا، لوبیا سفید، برخی ماهی ها 
مانند ساردین، قزل آلا، ماهی لوتی و قزل آلای رنگین کمانی- 
غذاهای غنی شده از کلسیم مانند غلات صبحانه، بلغور جو 

دوسر و برخی آب پرتقال ها
منابع غذایی سرشار از ویتامین D عبارت اند از:

و  خال مخالی  ماهی  تن،  ماهی  مانند  چرب  ماهی های 
ماهی قزل آلا- غذاهای غنی شده با ویتامین D مانند برخی 
از محصولات لبنی، آب پرتقال، شیر سویا، غلات و حبوبات- 
جگر گاو، پنیر، زرده ی تخم مرغ، برای دریافت ویتامین D از 

مواد غذایی ماهی بهترین گزینه است.
زمانی که برچسب مواد غذایی را می خوانید به دنبال غذاها 
و نوشیدنی هایی باشید که 10% یا بیشتر ارزش غذایی ازنظر 

کلسیم داشته باشند.
اگر عدم تحمل لاکتوز دارید یا به دلایل دیگر از لبنیات 
خودداری می کنید. گزینه های زیاد دیگری نیز وجود دارد: 
آب پرتقال غنی شده با کلسیم، شیر گیاهی )شیر بادام یا شیر 
سویا( و غلات- سبزیجات مانند کلم، کلم بروکلی و اسفناج - 

غذاهای دریایی مانند کنسرو سالمون، میگو و صدف
برای تأمین ویتامین D دنبال موارد غنی شده باشید مانند 

برخی آب پرتقال ها، غلات صبحانه و شیرهای گیاهی
ساردین  و  تن  ماهی  سالمون،  مانند  ماهی ها  برخی 

می توانند منابع خوبی باشند.
اگر نمی توانید به میزان کافی کلسیم یا ویتامین D در رژیم 
غذایی خود داشته باشید، در مورد مصرف مکمل ها با دکتر 

صحبت کنید.
کلسیم  هستند:  زیر  موارد  شامل  کلسیم  مکمل های 

سیترات، کلسیم کربنات
بهتر است مکمل های کلسیم کربنات را همراه غذا میل 
کنید تا بیشترین میزان کلسیم را جذب کنید. اگر از کلسیم 
سیترات استفاده می کنید نیازی نیست هنگام غذا خوردن 
آن ها را مصرف کنید. اگر تاکنون برای پیشگیری و درمان 
پوکی استخوان با تغذیه اقدام نکرده اید، هنوز هم دیر نشده 

است. از همین امروز شروع کنید. 

روش های سالم برای درمان چین و چروک ها

این ترفندها چین و چروک پیشانی شما را
 باز می کند

از روغن زیتون خالص استفاده کنید. شما تنها به چند قطره نیاز دارید. با روغن 
زیتون گرم قسمت مورد نظر را به آرامی به صورت حرکات رو به بالا و رو به پایین به 
مدت ده دقیقه ماساژ دهید. برای نتیجه بهتر می توانید چند قطره روغن نارگیل نیز 

به آن اضافه کنید.
چین و چروک  های پیشانی الزاماً ناشی از نشانه های بالا رفتن سن نیست. استرس 
روزانه و خستگی همیشگی منجر به خطوط ناخواسته و غیر قابل کنترل روی پوست 

می شود.
مشاهده اولین خطوط مطمئناً برای کسانی که انتظار آن را ندارند اصلًا خوشایند 
نیست و احتمالا به دنبال راهی هستند تا هرچه زودتر آنها را از بین ببرند. در زیر 
روش های سالم خانگی را بدون آسیب رساندن به پوست به شما پیشنهاد می دهیم 

برای درمان چین و چروک های پیشانی:
۱. سبک زندگی

آیا مطمئن هستید که سبک زندگی خوبی را دنبال می کنید؟ آیا سالم غذا می خورید؟ 
آیا به موقع می خوابید؟ آیا در پایان روز احساس خستگی می کنید؟ آیا چیزهای کمی 
هستند که باعث آزار شما می شود؟ جواب این سوال ها کافی است تا توضیحی برای 
سبک زندگی بد و یا خوب شما باشد. در اوایل دهه 40 سالگی باید تغییرات خوبی 
در رژیم و ترتیب روزانه زندگی خود بدهید. برای این تغییر باید سبزیجات سبز و 
آنتی اکسیدان ها را در برنامه غذایی خود قرار دهید. حداقل نیم ساعت در روز را به 
پیاده روی و یا ورزش اختصاص دهید. این کار را به صورت مداوم در یک ماه ادامه دهید 

مطمئناً متوجه تغییر در صورت خود خواهید شد.
۲. ماساژ روغن زیتون

اکنون راه حل های فوری تری را به منظور جوان ماندن پوست پیشانی پیشنهاد 
می دهیم. برای این منظور از روغن زیتون خالص استفاده کنید. شما تنها به چند قطره 
نیاز دارید. با روغن زیتون گرم قسمت مورد نظر را به آرامی به صورت حرکات رو به بالا و 
رو به پایین به مدت ده دقیقه ماساژ دهید. برای نتیجه بهتر می توانید چند قطره روغن 
نارگیل نیز به آن اضافه کنید. روغن زیتون به همراه روغن نارگیل برای رطوبت رسانی به 

پوست به صورت موثر بسیار عالی عمل خواهد کرد.
۳. ماساژ با مرکبات

میوه هایی نظیر پرتغال و لیمو سرشار از ویتامین سی و ایی است که برای سلامت 
پوست بسیار مفید عمل می کند. این میوه ها برای به دست آوردن نرمی پوست خوب 
است. شما می توانید از ماسک های این میوه ها در مناطق چروک دار و همچنین برای 

جوش های سرسیاه استفاده کنید.
4. ماساژ با ماسک های صورت خانگی

ماسک های صورت خانگی فاقد مواد شیمیایی برای چین و چروک پیشانی موثر 
است. شما باید به این ماسک مواد خوبی که برای رطوبت رسانی و جوانسازی پوست 

مفید است را اضافه کنید.
 به محض آنکه این ماسک را روی صورت گذاشتید دیگر عضلات صورت را تکان 
ندهید. حرکت دادن عضلات صورت هنگام قرار دادن ماسک صورت می تواند برای 

خطوط پیشانی مضر باشد.
۵. روغن بذرکتان 

روغن کتان یک از بهترین گزینه ها برای رفع موقت چین و چروک پیشانی است. شما 
پس از آنکه 2 یا 3 قاشق غذاخوری از این روغن را دو هفته یک بار به صورت مرتب 

استفاده کنید از محو شدن خطوط پیشانی متحیر خواهید شد. 
به همین ترتیب می توانید روغن کرچک را نیز برای تغییر فوری در خطوط پیشانی 

امتحان کنید.
۶. ژل آلوئه ورا با سفیده تخم مرغ

آلوئه ورا و سفیده تخم مرغ هر دو سرشار از ویتامین E است که مشهور به ویتامین 
جوانی است. یک خمیر ترکیبی از این دو مواد تهیه کنید و آن را به صورت خمیر آرام به 
پیشانی بزنید. این خمیر را به مدت 15 دقیقه روی پیشانی نگاه داشته و سپس برای 

نتیجه بهتر با آب گرم بشویید.

 

دستگاه مسیریابی آتش نشانان در میان حریق 
ساخته شد

به  که  است  کرده  تولید  لیزری  دستگاهی   "MC Smart Controls" شرکت   
آتش نشانان کمک می کند بهتر و دقیق تر راه را پیدا کنند.

به گزارش ایسنا و به نقل از گیزمگ، زمانیکه آتش نشانان به یک خانه آتش گرفته 
وارد می شوند، اطلاع داشتن از مکان دقیق افراد گیر افتاده در آتش امری ضروری 

است.
 در این راستا، یک شرکت دستگاهی تولید کرده است که مجهز به پرتو لیزر است و" 

1000H-BR" نام گرفته است.
این دستگاه که توسط شرکت آمریکایی "MC Smart Controls" ساخته شده است 

به آتش نشانان مکان دقیقی که باید به جست وجو بپردازند را اعلام می کند.
دستگاه "1000H-BR" به داخل پنجره اتاق خواب خانه وصل می شود و لبه زیرین 

دستگاه از بیرون پنجره مشاهده می شود.
زمانیکه در خانه ای آتش سوزی اتفاق افتاد و زنگ خطر دستگاه هشدار آتش نشانی 
منزل به صدا درآمد، این دستگاه به کار می افتد و در قسمت زیرین خود، یک چراغ 

رنگی با شدت بالا را به همراه لیزر روشن می کند.
این نور رنگی که "ال ای دی") LED( است، توجه آتش نشانان را به سمت پنجره 
جلب می کند و همزمان نور لیزر، راهی که باید آتش نشانان طی کنند را به آن ها نشان 

می دهد.
صاحبان دستگاه می توانند آن را با استفاده از یک اپلیکیشن به صورت دستی تغییر 

دهند. زیرا دستگاه " 1000H-BR" به "وای فای") Wi-Fi( وصل می شود.
اپلیکشین دستگاه هم برای سیستم عامل "اندروید" و هم " iOS" قابل اجرا است .

این اپلیکیشن قابلیت کنترل از راه دور را نیز به دستگاه می دهد.
احتمال دارد این دستگاه از ماه ژانویه سال جاری در دسترس مشتریان قرار بگیرد.

چین ربات "ترمیناتور" می سازد

 پژوهشگران چینی و استرالیایی، نوعی ربات نرم ابداع کرده اند که قابلیت تغییر 
شکل و ترمیم خود را دارد.

ربات های ساخته شده از فلز مایع می توانند تغییر شکل دهند و مانند ربات فیلم 
مشهور "ترمیناتور"، قسمت های آسیب دیده خود را تعمیر کنند.

همراه  به   )USTC( چین"  فناوری  و  علم  دانشگاه    " پژوهشگران  از  گروهی 
این گونه  از  نمونه  ولونگونگ")UOW( استرالیا، نخستین  پژوهشگران "دانشگاه 

ربات ها را ابداع کرده اند که به اندازه کف دست است.
پژوهشگران، این ربات را با استفاده از یک چرخ کوچک پلاستیکی، یک باتری 
لیتیومی و قطرات گالیم ساخته اند. به گفته پژوهشگران، آلیاژهای مایع به خاطر 
قابلیت رسانایی، کشش سطحی قابل کنترل و انعطاف پذیری برای ساخت ربات ها 
مناسب هستند. این ربات کوچک با قابلیت تغییر شکل را می توان در محیط هایی که 
دستیابی به آنها دشوار است و مناطق حادثه دیده به کار برد. همچنین، کاربردهای 
بسیاری در حوزه های نظامی و پزشکی خواهد داشت. ربات های کوچک می توانند 

برای انتقال دارو به بدن و حمله به سلول های تومور مورد استفاده قرار گیرند.
"تانگ شیانگ")Tang Shiyang(، از پژوهشگران دانشگاه ولونگونگ گفت: ما 
انتظار داریم در آینده بتوانیم ربات های نرم بیشتری ابداع کنیم که قابلیت استفاده 
در ماموریت های ویژه مانند عملیات جستجو و نجات را داشته باشند. از آنجا که این 
ربات ها، توانایی تغییر شکل دارند، می توانند به نقاطی بروند که انسان نمی تواند به 
آنها وارد شود. عقیده ما این است که فلزات نرم می توانند به ساخت ربات هایی که 

قابلیت تغییر شکل و ترمیم خود را دارند، کمک کنند.

پژوهشگران کانادایی، با الهام از سیستم بینایی مگس میوه، نوعی مغز مصنوعی 
را مدلسازی کردند.

به گزارش ایسنا و به نقل از ساینس دیلی، مگس میوه به رغم داشتن سیستم 
بینایی ساده، می تواند افراد را تنها براساس دید مستقیم شناسایی کند. از این رو 
انسان ها، سال های بسیاری را به بررسی نوعی مگس میوه موسوم به "دروزوفیلا 

ملانوگاستر")Drosophila melanogaster( گذرانده اند.
سیستم  از  می تواند  که  کرده اند  ابداع  عصبی  شبکه  یک  پژوهشگران،  اکنون 
بینایی مگس میوه تقلید و مگس ها را شناسایی کند. این فناوری جدید می تواند 
به آزمایشگاه های سراسر جهان کمک کند که مگس میوه را به عنوان یک نمونه 
ارگانیسم برای بررسی های طولی به کار ببرند و تغییر مگس ها را به مرور زمان بررسی 
کنند. همچنین شواهدی را در بر دارد که نشان می دهند بینایی مگس میوه، قوی تر 

از تصور معمول است.
 ،)UTM("و "دانشگاه تورنتو میسیساگا )U of G("پژوهشگران "دانشگاه گولف
بر  مبتنی  الگوریتمی  تا  آمیخته اند  هم  در  مصنوعی  هوش  با  را  زیست شناسی 
زیست شناسی ابداع کنند که می تواند ویدئوهایی با وضوح پایین از مگس میوه ارائه 
دهد. با استفاده از این ویدئوها می توان فهمید که آیا امکان انجام دادن چنین کار 

دشواری برای یک سیستم دارای محدودیت وجود دارد یا نه.
مگس های میوه، چشمان مرکب کوچکی دارند که اطلاعات بصری محدودی را 
گردآوری می کنند. باور پیشین این بود که هنگام پردازش تصویر در چشم، مگس 
میوه فقط قادر به تشخیص ویژگی های کلی است اما یک پژوهش جدید نشان داد 
که مگس میوه می تواند قابلیت تفکیک پذیری خود را با استفاده از ترفندهای بی نظیر 

زیستی تغییر دهد.
این نتایج که با "شبکه عصبی پیچشی")DCN( ترکیب شده بود، پژوهشگران را به 
مدلسازی یک مغز ترغیب کرد که قادر به شناسایی افراد است. این برنامه  رایانه ای، 
خروجی و توانایی پردازش یک مگس میوه را دارد و ویدئویی از یک پرواز دو روزه به آن 

آموزش داده شده است.
"جان اشنایدر")Jon Schneider(، نویسنده ارشد این پژوهش گفت: بررسی ما 

نشان می دهد که مگس میوه، علاوه بر تشخیص مقوله های کلی می تواند افراد را 
نیز تشخیص دهد.

یادگیری ماشینی گفت: هدف  تیلور")Graham Taylor(، متخصص  "گراهام 
"شبکه یادگیری عمیق"، معمولا تکثیر و خودکار شدن توانایی های انسان مانند 
تشخیص چهره، پردازش زبان های طبیعی یا تشخیص صدا است اما این فناوری ها 
به ندرت می توانند از توانایی های انسان پیشی بگیرند. در نتیجه، یافتن مشکلی که 

الگوریتم ها بهتر از انسان بتوانند آن را حل کنند، هیجان انگیز است.
اشنایدر افزود: پروژه هایی از این دست، عرصه جامعی برای همکاری پژوهشگران 
علوم اعصاب و یادگیری ماشینی است تا نکاتی اساسی در مورد یادگیری و پردازش 

اطلاعات سیستم ها کشف کنند.

مدلسازی مغز با الهام از سیستم بینایی مگس

علل و درمان پوکی استخوان

پیشگیری از پوکی استخوان با تغذیه مناسب

چرا ایرانی ها باید با تخم مرغ آشتی کنند؟
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گاهی خبر بدی که از یک ماجرا منتشر می شود -با 
هر درجه ای از دقت و صحت- آسیب و زخمی بیش 
از اصل آن ماجرا به پیکره جامعه و به سلامت و امنیت 

روانی و اخلاقی ما می زند.
و  می شود  نقل  بیشتر  می پیچد؛  زودتر  بد  خبر 
به  آن قدر مهم  به گوش ها می رسد. گاهی  سریع تر 
درباره اش  می خواهند  همه  آن قدر  و  می رسد  نظر 
اطلاع رسانی کنند که زود تکراری می شود. خبر بد را 
در یک روز شاید از چند منبع مختلف و به روش های 
متنوع بشنوی. خبر بد مد روز است. کسانی که زیاد 
روی خط مد هستند این روزها خبر بد هم بخشی 
چهره های  حتی  است.  شده  زندگی شان  سبک  از 
مشهور یا همان سلبریتی ها نیز بازنشر اخبار بد در 
شبکه های مجازی یا اعلام نظر و تأسف درباره آن ها 
تبدیل  هفتگی شان  یا  روزانه  برنامه  از  بخشی  به  را 
کرده اند. این طوری است که خبر روز، خبر بد است. 
این به تنهایی بد نیست. این نشان می دهد ما مردمی 
اتفاقات  به  بیدار هستیم و جامعه ای زنده هستیم. 
ناگوار، به دردهای دیگران، به پلشتی ها و به آسیب ها 
و زخم های جامعه واکنش نشان می دهیم و بی اعتنا 

نیستیم. این می تواند اتفاقی فرخنده باشد.
و  بیمارگونه  گاه  که  است  این  بدی اش  بد،  خبر 
نادرست  خبر  اصل  گاه  می شود.  منتشر  بی محابا 
است و ناگزیر به تکذیبیه احتیاج می یابد. گاه منبع 
را  و گاه اصلًا فرد مطلعی خبر  نادرست است  خبر 
منتشر نکرده، من درآوردی است! گاهی فیلمی بی 
جمله  چند  گاهی  است،  ای  ثانیه  چند  و  کیفیت 
که فرد ناشناسی می گوید و یک تصویر. از این جور 
اخبار کذب اخیراً زیاد می بینیم و می شنویم. کسی 
هست که نشنیده باشد؟ وقتی خبر بد این قدر برای 
انتظار  باید  جذاب،  این قدر  و  باشد  مطلوب  جامعه 
این ناهنجاری ها را هم داشت. دیگر اینکه مطلوبیت 
خبر بد و انتشار بی محابای آن فضای یاس در جامعه 
می پراکند. همه که قوی یا بی خیال نیستند، کسانی 
هم هستند که مأیوس و افسرده و بدبین می شوند؛ کم 

نیستند این افراد، زیادند انگار این روزها.
بدی جذابیت های بی دلیل خبر بد این است که 
پر می کند که در  را  و اذهان  آن قدر فضای رسانه ها 
آن میان دیگر خبرهای خوب اصلًا دیده نمی شوند. 
نمی شوند.  دیده  هم  مهم  واقعاً  خبرهای  حتی 
اینجاست که خبر بد علیه کل اخبار عمل می کند 

برای جامعه.  بیماری می آورد  بیمارگونه می شود؛  و 
قدرت اندیشه و ادراک را از اذهان می گیرد. در چنین 
معتاد  بد  اخبار  به  انگار  که  افکار عمومی  شرایطی 
شده مدام تشنه تر و خمارتر می شود و آن استعداد 
برای جامعه  و خلاقیت و خوش فکری که می تواند 
کارساز باشد و مرهمی بر دردها بگذارد برای هر چه 
جذاب تر و تلخ تر و نشئه آور تر شدن خبرهای بد هدر 
می رود. انگار این روزها بعضی ها با همین خبرهای بد 
خوش اند؛ حالشان خوش می شود با شنیدن و گفتن 
و انتشار این نوع اخبار. پشت پرده ماجرا آنجاست که 
انبوه خبرهای بد که به دلیل عطش نامعقول جامعه 
تولید و منتشر می شود نگاه افراد به جامعه و مسائل 
و پیچیدگی های آن را سطحی خواهد کرد و بدتر آنکه 
کوه بزرگی از مشکلات تصویر می کند که حقیقت 
جامعه امروز ما پشت آن پنهان می ماند. از این منظر 
خبر بد می تواند ناآگاهی و بی خبری ایجاد کند. بدون 
داشتن تصویری درست از جامعه، پیشرفت و اصلاح و 

ارتقا دشوار و شاید ناممکن شود.
خبر خوب کم نیست ولی مشکل این است که مد 
روز نیست؛ دمده است به نظر خیلی ها. به همین 
می ماند.  محروم  جامعه  و  نمی یابد  انتشار  دلیل 
موفقیت ها،  پیشرفت ها،  که  است  این طوری 
استعدادها، لیاقتمندی ها، توانایی ها، درخشش ها، 
تقدیرها، تأییدها و امیدها نادیده می مانند. اینجاست 
که حق ناحق می شود و جامعه نمی تواند ظرفیت ها و 

توانایی هایش را بشناسد.
اجتماعی  آسیب های  به  مربوط  خبرهای  درباره 
مشکلات بیشتر است. این خبرها چون برای اذهان 
شتابی  و  هیجان  با  است  حساسیت برانگیز  جامعه 
ارائه می شود و  تلخ تر و گزنده تر  باورنکردنی هر چه 
مغفول  آنچه  و  بعدی!  خبر  سروقت  می رویم  تمام؛ 
می ماند علت ها و راهکارها و ظرفیت هایی است که 
باید برای مقابله با آن آسیب بشناسیم و در نظر بگیریم 
را  اخبار  خلاصه  کنیم.  اطلاع رسانی  درباره اش  و 
می شنویم و حوصله شنیدن مشروح خبر را نداریم و 
برای دیگران هم تکرار می کنیم بدون هیچ حاشیه و 
تکمله ای. کارتن خواب ها را می بینیم و سری به تأسف 
تکان می دهیم بی آنکه بدانیم سرنوشتشان چه بوده، 
چطور به اینجا رسیده اند و چاره دردشان چه می تواند 
باشد. و این طور است که در اذهان ما شخصیتی به 
نام کارتن خواب شکل گرفته که کلیشه ای است و به 

نظرمان تام و تمام است؛ بی آنکه یادمان باشد انسان 
هستند و شرایطی دارند و نیازهایی و توانایی هایی و 
دردهایی و چاره ای. پای صحبت کسی حوصله نداریم 
هم  اجتماعی  آسیب دیده  صحبت  پای  بنشینیم؛ 
حتی که برایش دل می سوزانیم، فقط می خواهیم دل 

بسوزانیم و خلاص.
این طوری جامعه خبری ما بیمار می شود. این طوری 
و  درگیر می کند  را  استخوان جامعه  مغز  تا  بد  خبر 
سرطان می شود برای سلامت فردی و جمعی و برای 
آرامش روحی و روانی و عاطفی و اخلاقی ما. انتشار 
همه  اما  باشد  ما  اخلاقی  مسئولیت  می تواند  خبر 
مسئولیت ما همین نیست. درباره آسیب ها کارهای 
بیشتری از عهده مان برمی آید. گاهی چاره درد آسیب 
دیدگان می تواند همین باشد که کسی به حرفشان 
گوش کند و از نظر معنوی حمایتشان کند یا آنان را 
به خیریه ها و انجمن های حمایتی معرفی کند نه اینکه 
عکسشان را بگیرد و در شبکه های مجازی پخش کند. 
آش شور شده و کار به سلفی گرفتن با کارتن خواب ها 
هم رسیده! نکته مهم این است که گاهی خبر بدی که 
از یک ماجرا منتشر می شود -با هر درجه ای از دقت 
و صحت- آسیب و زخمی بیش از اصل آن ماجرا به 
پیکره جامعه و به سلامت و امنیت روانی و اخلاقی 
ما می زند. دقیق تر باید بود؛ در انتشار هر خبری از 
خیرخواهی.  و  دلسوزی  از  و  گذشت  نباید  اخلاق 
بیشتر مراقب باید بود. مسئولیت اخلاقی ما در برابر 
جامعه مان قابل نقض نیست اما وقتی حرف از اخلاق 
است باید عاقلانه و با مراقبت و احتیاط و نرمش و 
دلسوزی بیشتری رفتار کنیم. اگر هم اصلًا سخنی از 

اخلاق در میان نیست که هیچ.
اگر انتشار خبر بد وظیفه اخلاقی ما باشد انتشار 
خبر خوب هم همین حکم را دارد و اگر خوب ها را 
کرده ایم  بی اخلاقی  نکردیم  تکرار  و  نکردیم  منتشر 
و به جامعه مان خیانت کرده ایم. کار خوب کسی را 
را  نگفتیم، تلاش موفقیت آمیز کسی  و  ندیدیم  اگر 
اگر قدر نشناختیم، توانایی های جامعه مان را اگر به 
پشیزی نگرفتیم، آیین ها و باورها و رفتارهای ایرانی و 
اسلامی مان را اگر فراموش کردیم و جوانمردی کسی 
یا کسانی را اگر پاس نداشتیم بی اخلاقی کرده ایم. 
خبر خوب باید جایگاهش را در گوش و ذهن و بینش 
ما بازیابد وگرنه خبرهای بد در جامعه بدی می کارد و 

بدی بار می آورد.

مدیر آب منطقه ای استان اصفهان :

حوضه آبریز زاینده رود به دلیل نداشتن 
مدیریت واحد بیمار است

مدیر آب منطقه ای استان اصفهان گفت: حوضه آبریز زاینده رود به دلیل بارگذاری 
بیش از حد، کاهش بارندگی ها به دلیل تغییر اقلیم، مصرف بی رویه و نداشتن مدیریت 

واحد، بیمار است.
عمومی  روابط  مدیران  همایش  در  چهارشنبه  روز  صادقی  میرمحمد  مسعود 
دستگاههای اجرایی استان اصفهان افزود: برای علاج این بیمار، با دستور استاندار 
بررسی های لازم انجام و طرح هایی برای برون رفت از چالش های موجود برنامه ریزی 
شده است.  وی تامین منابع آبی جدید و انضباط در برداشت آب را از راهکارهای جبران 
کمبود این مایع حیاتی در این خطه بیان کرد و افزود: برای هریک از این موضوع ها طرح 
های خوبی توسط استانداری برنامه ریزی و جهت اجرا در دستور کار قرار گرفته است.  
وی ادامه داد : مسائل مربوط به آب بسیار پیچیده است و اجرای طرح ها و برنامه ها برای 

غلبه بر این مشکلات، مشارکت و همکاری ذی نفعان و ذی مدخلان را طلب می کند.
میرمحمد صادقی اظهارداشت: در زمینه تامین منابع آبی جدید، عملیات احداث سد 
تونل سوم کوهرنگ سه که از مدت ها قبل متوقف شده بود با پیگیری های استاندار 
اصفهان و وزارت نیرو از سرگرفته شد و امیدواریم این پروژه طی 2 سال و نیم آینده به بهره 
برداری برسد.  عملیات اجرایی تونل سوم کوهرنگ در سال 1377 و با هدف تامین آب 
به میزان حدود 255 میلیون متر مکعب در سال برای تامین بخشی از کمبود آب منطقه 
مرکزی ایران آغاز شده است.  قرارداد ساخت سد تونل سوم کوهرنگ نیز در سال 1389 
بسته شد و قرار بود سال 93 به بهره برداری برسد.  میرمحمدصادقی افزود: اجرای پروژه 
بهشت آباد نیز از دیگر طرح های در دست اقدام برای تامین منابع آبی جدید استان 
اصفهان است.  طرح انتقال آب بهشت آباد شامل بخش های احداث سد 1.5 میلیارد 
متر مکعبی به ارتفاع 178 متر، سامانه انتقال آب تا شلمزار ) در جنوب شهرکرد( و احداث 
خطوط انتقال از شلمزار به اصفهان، یزد و کرمان است. وی انضباط در برداشت آب را از 
دیگر مسائل مورد توجه در طرح های هفتگانه بیان کرد و افزود: چنانچه در برداشت آب 
انضباط وجود نداشته باشد، نمی توان به حل مشکل کمبود آب با اضافه کردن منابع آبی 
جدید امیدوار بود.  مدیر آب منطقه ای استان اصفهان با اشاره به اینکه کارگروه سازگاری با 
کم آبی در سطح کشور و در این استان تشکیل شده است، افزود: تامین منابع مالی برای 
اجرای این طرح ها در کارگروه یاد شده پیش بینی شده است.  وی از نقدهای سازنده 
برای اجرای طرح های آبی استان اصفهان استقبال کرد و افزود: این نقدها باید در فضای 
مناسب بیان شود تا بتوانیم با استفاده از آنها ایرادات احتمالی را برطرف و به پیشبرد طرح 
های مورد نظر کمک کنیم.  میرمحمدصادقی میزان حجم سد زاینده رود را یک هزار و 400 
میلیون مترمکعب اعلام کرد و افزود: اکنون میزان آب ذخیره شده در این سد 136 میلیون 
مترمکعب ) کمتر از 10 درصد ( است.  وی ورودی آب به این سد را سه تا چهار متر مکعب بر 
ثانیه و خروجی آن را حداقل 13متر مکعب بر ثانیه برای تامین آب شرب اصفهان بیان کرد. 

کمبود آب به معضلی بزرگ برای اصفهان تبدیل شده است 
معاون اقتصادی و توسعه منابع استانداری اصفهان نیز گفت: مشکل کمبود آب در این 
استان و بی توجهی نسبت به افزودن منابع جدید و برنامه ریزی برای مصرف بهینه از این مایع 
حیاتی طی دو دهه گذشته، زندگی ساکنان منطقه را تحت تاثیر قرار داده است.  محمدعلی 
شجاعی افزود: برخی کشورهای پرآب که با مشکل کم آبی مواجه نیستند از مدت ها قبل برای 
جلوگیری از هدر رفت، مدیریت استفاده صحیح آب را اعمال کرده اند اما استان اصفهان به 
رغم قرارگرفتن در منطقه ای خشک از اجرای برنامه ها و طرح هایی که بتواند مشکلات آب این 
خطه را برطرف کند، غافل بوده است.  وی با اشاره به اینکه کمبود آب به معضلی بزرگ برای 
اصفهان تبدیل شده است، گفت: معضلی که می توانست با کمی توجه در سال های گذشته، 

برطرف شود بر اثر بی توجهی به موضوعی امنیتی تبدیل شده است. 

معاون استاندار البرز تاکید کرد

ساخت کتابخانه در مناطق محروم باید در 
اولویت قرار گیرد

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار البرز گفت: عموم مسوولان باید ایجاد و راه 
اندازی کتابخانه به ویژه در مناطق محروم و کمتر توسعه یافته این استان را در دستور کار 

و اولویت برنامه های خود قرار دهند.
خسرو ارتقایی روز شنبه در دیدار با مدیر کل کتابخانه های عمومی استان البرز خاطرنشان 
کرد: با نگاهی به جایگاه کتاب و مطالعه در کشورهای توسعه یافته با وجود گسترش فضای 
مجازی، می بینیم که اولویت نخست برای کسب آگاهی متعلق به کتاب است.  وی اضافه 
کرد: در این زمینه کتابخانه های عمومی با نوآوری در روش مطالعه و کتاب همچون سایر 
کشورها می توانند در ترویج فرهنگ کتابخوانی با استفاده از تکنیک های مخاطب شناسی 
به سمت برنامه هایی برای جذب مخاطب اقدام کنند. ارتقایی در خصوص همکاری و 
حمایت از کتابخانه های عمومی استان البرز با هدف ترویج فرهنگ کتاب و کتابخوانی 
اعلام آمادگی کرد و گفت: بیشترین تلاش برای ساخت و بهره بر داری از کتابخانه ها 
باید روی مناطق کمتر توسعه یافته و فاقد کتابخانه عمومی تمرکز داشته باشد. مدیر کل 
کتابخانه های عمومی البرز نیز در این دیدار گفت: تعامل و همکاری با تمام دستگاه ها 
برای ترویج فرهنگ کتابخوانی در دستور کار کتابخانه های عمومی این استان قرار گرفته 
است.  احمدعلی قنبر هراتی افزود: به همین منظور از هر فرصت و ظرفیتی با هدف توسعه 
و تجهیز کتابخانه های عمومی به عنوان یک رسالت همیشگی استفاده خواهیم کرد. وی 
تاکید کرد: با توجه به منابع درآمد مالی کتابخانه های عمومی، پرداخت به موقع سهم نیم 
درصد کتابخانه های عمومی از درآمد شهرداری ها برای توسعه فضای کتابخانه ای در 
استان بسیار مهم است. هراتی، با اشاره به مناطق فاقد کتابخانه عمومی در استان البرز 
اظهار داشت: در شهرستان طالقان برای ساخت اولین کتابخانه عمومی در این شهر توسط 
شهرداری و مسوولان شهرستان اقداماتی در حال انجام است و در آسارا نیز با پیگیری های 
انجام شده، شاهد راه اندازی کتابخانه عمومی در آینده ای نزدیک خواهیم بود. استان 

البرز دارای 44 کتابخانه نهادی، 23 کتابخانه مشارکتی و یک باب کتابخانه مستقل است.

استاندار بوشهر :

بوشهر ظرفیت تبدیل به قطب ورزش های 
آبی کشور را دارد

استاندار بوشهر گفت: این استان با برخورداری از سواحل بکر در حاشیه خلیج فارس 
ظرفیت لازم برای تبدیل به قطب ورزش های آبی کشور را دارد.

عبدالکریم گراوند روز پنجشنبه در آئین تجلیل از مدال آوران و ورزشکاران استان بوشهر 
در رقابت های پارا آسیایی افزود: این استان آمادگی دارد تا با کمترین هزینه تغییر و تحول 
گسترده ای را در حوزه ورزش های آبی کشور ایجاد کند. وی بیان کرد: بوشهر بواسطه 
برخورداری از آب و هوای مناسب در هشت ماه از سال می تواند پایگاه ورزش های آبی 
کشور و همچنین میزبان رقابت های بین المللی و اردوهای تیم های ملی در رشته های 
مختلف ورزشی باشد. گراوند ادامه داد: در صورت آمادگی وزارت ورزش و جوانان، استان 
بوشهر نیز آمادگی هرگونه کمک و سرمایه گذاری در این حوزه را دارد. استاندار بوشهر یادآور 
شد: استان بوشهر با برخورداری از ظرفیت فراوان در رشته های مختلف ورزشی در لیگ 
های برتر حضور دارد و آمار مدال های کسب شده در میدان های مختلف بین المللی موید 
این ادعا در ارتباط با ورزشکاران این استان است. گراوند تاکید کرد: در این ارتباط از وزرات 
ورزش و جوان انتظار می رود با نگاهی ویژه به ظرفیت های ورزشی استان بوشهر زمینه رشد 
و ارتقا جوانان این استان را فراهم کند. وی در ارتباط با طرح های نیمه تمام ورزشی استان 
بوشهر گفت: تمام تلاش این استان برای تکمیل این طرح ها به کار گرفته شده و انتظار 
می رود تا سال 98 این پروژه ها به بهره برداری برسند. رئیس هیات ورزش های نابینایان 
و کم بینایان استان بوشهر گفت: فدراسیون این ورزش ها در مسابقات پارا آسیایی جاکارتا 
48 مدال کسب کرد که از این شمار یک چهارم آن توسط ورزشکاران استان بوشهر کسب 
شد. محمدرضا ابراهیم زاده افزود: با توجه به ظرفیت موجود چنانچه حمایت بیشتری از 
ورزشکاران استان شود آنها توانایی کسب بیشترین مدال در رقابت های بین المللی را دارند. 
وی یادآور شد: ورزشکاران نابینا و کم بینای این استان در 2 رقابت بین المللی کشورهای 
چک و اسپانیا بعنوان نماینده ایران راهی رقابت ها شدند که در هر 2 کشوربه مقام قهرمانی 
دست پیدا کردند. در حاشیه این آئین با اهدا لوح از مدال آوران و ورزشکاران استان بوشهر 

در رقابت های پارا آسیایی جاکارتای اندونزی تجلیل شد.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت البرز :

یک هزار میلیارد ریال تسهیلات تولید در البرز 
تصویب شد

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت البرز اعلام کرد که برای برون رفت از مشکلات 
اقتصادی ، یک هزارو 30 میلیارد ریال تسهیلات رونق تولید در این استان تصویب شد.

جهانگیر شاهمرادی در حاشیه نشست ستاد تسهیل و رفع و موانع تولید استان البرز درگفت 
و گو با خبرنگارایرنا افزود: این تسهیلات که امروز به تصویب رسید به تدریج در اختیار صاحبان 
صنایع متقاضی قرار می گیرد. وی بیان داشت : در نشست امروز ستاد تسهیل استان، نیازهای 
مختلف 32 واحد تولیدی صنعتی در این استان مورد بررسی قرار گرفت. شاهمرادی اضافه 
کرد: عمده مشکلات کنونی واحدهای تولیدی برخی تحریم ها، مسایل بانکی و مشکلات 
پیش آمده از سوی دستگاه های مختلف است. وی گفت: در نشست امروز با هماهنگی های 
صورت گرفته مشکل نقدینگی چهار واحد تولیدی مرتفع شد. رئیس سازمان صنعت ، معدن 
و تجارت البرز افزود: با توجه به اینکه صادرات برای بسیاری از واحدهای تولیدی مقرون به 
صرفه شده است تعدادی از واحدها ظرفیت تولید خود را افزایش داده و پرداخت تسهیلات به 
این واحدها به صورت ویژه در دستور کار قرار گرفته است. وی بیان داشت: این تسهیلات به 
صورت سرمایه در گردش برای حفظ تولید و اشتغال موجود به کار گرفته می شود. وی گفت: 
با جدیت در راه جذب سهم بیشتری از تسهیلات برای رونق تولید و اشتغال استان هستیم. 

اکنون استان البرز دارای سه هزارو 500 واحد صنعتی و تولیدی است.

استاندار تاکید کرد

میزان بیکاری چهارمحال و بختیاری به صورت 
دقیق بررسی شود

استاندار چهارمحال و بختیاری با بیان اینکه این استان نمی تواند بیکارترین استان 
کشور باشد، از مرکز آمار ایران خواست در این زمینه بررسی دقیقی با جامعه آمار گسترده 

تری صورت گیرد و درباره آن اطلاع رسانی کند.
اقبال عباسی روز شنبه در نشست با رئیس مرکز ملی آمار ایران تصریح کرد: در حالی 
که در بهار امسال نه بخش کشاورزی استان تعطیل بود، نه تعداد واحدهای صنعتی و 
معدنی نسبت به گذشته کاهش یافته است و حتی فصل بهار فصل کاری استان نیز 
بود، اما چگونه است نرخ بیکاری چهارمحال و بختیاری بالاترین نرخ در کشور اعلام 
شده است.  وی تصریح کرد: در حالی ما بعنوان بیکارترین استان کشور معرفی شدیم 
که برخی از کارشناسان اعلام می کنند درصد بیکاری در استانهایی مانند سیستان و 

بلوچستان بالاتر از چهارمحال و بختیاری است. 
به گزارش ایرنا، براساس اعلام مرکز آمار ایران، نرخ بیکاری چهارمحال و بختیاری در 

بهار امسال با 22.8 درصد در رده نخست بیکاری کشور قرار گرفت. 
به گفته عباسی، بخش عمده ای از فعالیت مردم در حوزه کشاورزی و دامپروری است و 
امسال نیز تا حدودی فعالیت در حوزه کشاورزی و دامپروری مانند سالهای قبل بود، پس 

چگونه ممکن است نرخ بیکاری در این استان افزایش یافته است. 
استاندار چهارمحال و بختیاری به تورم نقطه به نقطه در این استان نیز اشاره کرد و 
افزود: در شهر رشت مرکز استان گیلان هزاران نفر از گردشگران داخلی و خارجی حضور 
می یابند که این باعث افزایش تقاضای کالا در این استان می شود، حالا کارشناسان 
اقتصادی سوال می کنند که چگونه تورم نقطه ای در چهارمحال و بختیاری از گیلان که 

تقاضای کالا در آن زیاد است، بالاتر می شود. 
عباسی یادآور شد: از سوی دیگر نرخ مشارکت که در افزایش نرخ بیکاری نیز اثرگذار 
است در آمار چهارمحال و بختیاری دیده نشده است، با این حال این استان بیکارترین 
اقتصادی،  نظران  صاحب  نظر  براساس  آنکه  ضمن  شود،  می  اعلام  کشور  استان 

چهارمحال و بختیاری نمی تواند بیکارترین استان کشور باشد. 
به گفته وی، سرعین اردبیل 5 هزار نفر جمعیت دارد که گفته می شود سالانه 10 
میلیون نفر به این منطقه رفت و آمد دارند، حالا در زمستان که سرعین با استقبال 
گردشگران مواجه نیست، چگونه اردبیل در میانه جدول اشتغال و چهارمحال و بختیاری 

به عنوان بیکارترین استان معرفی می شود. 
استاندار چهارمحال و بختیاری با اشاره به تجربیاتش در حوزه های برنامه ریزی، 
بودجه و آمار ادامه داد: گاهی اعلام می شود که فرمها براساس استانداردهای جهانی یا 
به صورت خود اظهاری پر می شود، اما در نهایت این فرمها باید به صورت دقیق و علمی 
مورد ارزیابی قرار گیرد.  رئیس مرکز ملی آمار ایران نیز گفت: حوزه آمار جزو مظلوم ترین و 
پرکارترین بخش های اجرایی در کشور به حساب می آید.  امیدعلی پارسا در این نشست 
افزود: تورم نطقه ای به صورت یک ماهه معدل گیری می شود و باید برای رسیدن به 
تورم رسمی تورم 12 ماه امسال با تورم مدت مشابه سال قبل معدل گیری شود.  به 
گفته وی، اختلاف در قیمت کالا براساس تورم نقطه ای بین استانها وجود دارد ولی 
ممکن است رشد قیمت در یک استان بیشتر از استان دیگر باشد.  پارسا در خصوص 
تورم رسمی کشور نیز گفت: افزایش نسبی متوسط قیمت همه کالاها و خدمات مصرفی 
تمام خانوارهای کشور تورم نامیده می شود و مراکز آمار در تمامی کشورها می کوشند 
به صورت ماهانه با استفاده از استانداردهای بین المللی )اجماع دانش و خرد تخصصی 

بشر( قابل اعتمادترین برآورد از این متغیر کلیدی اقتصادی را ارائه دهند. 

استاندار کرمانشاه:

کرمانشاه نیازمند کمک های سازمان ملل است
استاندار کرمانشاه با استقبال از کمک های سازمان ملل گفت: کرمانشاه نیازمند 

کمک سازمان های توسعه گرا وابسته به سازمان ملل است.
هوشنگ بازوند، روز شنبه در نشست مشترک با مدیر دفتر اسکان بشر سازمان ملل 
متحد در ایران که در استانداری کرمانشاه برگزار شد، اظهار داشت: انتظار می رفت 
نهادهای وابسته به سازمان ملل بسیار زودتر از این ها به کمک مناطق زلزله زده می 
آمدند و فعالیت بیشتری از خود نشان می دادند ولی هنوز فرصت هست و ضرورت این 
کمک ها کاملا احساس می شود. این مقام مسئول عنوان کرد: از کمک های سازمان 
ملل در زمینه استانداردسازی زیرساخت های آب و فاضلاب مناطق زلزله زده و توانمند 
سازی آسیب دیدگان زلزله و ساکنان بافت های حاشیه ای شهر کرمانشاه استقبال 
می کنیم. بازوند افزود: کرمانشاه یک شهر مهاجرپذیر است و در زمان جنگ جمعیت 
بسیار زیادی از شهرهای مرزی به اجبار در این شهر ساکن شده اند.  استاندار کرمانشاه 
عنوان کرد: جمعیت زیادی به  شکل مداوم از شهرها و روستاهای استان های همجوار 

به کرمانشاه سرازیر می شوند که اغلب این مهاجرت ها از سر ناچاری انجام می شود.
بازوند با بیان اینکه حاشیه نشینی ها آسیب های بسیاری به کرمانشاه وارد کرده 
است، گفت: شهر 900 هزار نفری کرمانشاه، حدود 450 هزار نفر حاشیه نشین دارد 
که تقریبا 10 مرکز استان نیز به اندازه حاشیه نشینان کرمانشاه جمعیت دارند. وی ادامه 
داد: وجود چنین جمعیتی با درآمد سرانه پایین نه تنها به پویایی و بهبود وضعیت شهر 
کمک نمی کنند بلکه برای شهرداری نیز بسیار هزینه زا است. همین وضعیت باعث 
شده شهرداری حتی از تامین حقوق پرسنل خود نیز عاجز باشد. استاندار کرمانشاه 
با تاکید بر اینکه کرمانشاه نیازمند کمک سازمان های توسعه گرا وابسته به سازمان 
ملل است، گفت: بخش خصوصی نیز تمایل چندانی برای سرمایه گذاری در چنین 
شهرهایی ندارد زیرا این جمعیت فقیر توان خرید خدمات و کالا ندارند. بازوند افزود: در 
اغلب نسخه های توانمند سازی عنوان می گویند ابتدا مردم باید توانمند شوند و بعد از 
این مرحله کمک های دیگری نیز انجام شود. در حالیکه حاشیه نشین ها معمولا در 
شرایط بسیار بغرنجی زندگی می کنند و همزمان با این توانمندسازی ها، نیازمند اقامت، 
بهداشت و غذا هستند.  وی تاکید کرد: تسهیل گری، آسفالت و یا آموزش به تنهایی نمی 
تواند دردی از این حاشیه نشین ها را درمان کند و آن ها نیازمند درآمد حداقلی و شغل 
هستند تا بتوانند گذران زندگی کنند. انتظار داریم سازمان ملل به این موضوعات در روند 

توانمند سازی توجه داشته باشند.

معاون استاندار لرستان:

ترحم های مصلحتی باعث اختلال بازار می شود
معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع استانداری لرستان گفت: ترحم های 

بی جا و مصلحت اندیش ، باعت اختلال بازار و نوسان قیمت ها شده است.
افزود:  استانداری  محل  در  بازار  تنظیم  ستاد  نشست  در  شنبه  روز  امیری  گودرز 
همچنین نبود اتحادیه برخی صنوف نیز به این امر دامن زده که بر اساس قانون باید 

نسبت به ادغام صنوفی که امکان ایجاد آن وجود ندارد با سایر اتحادیه ها اقدام شود.
وی اظهار داشت: ایجاد بازارچه توزیع کالاهای اساسی از جمله میوه و تره بار باید به 
شهردای ها ابلاغ شود تا با جدیت بیشتری قیمت ها را پیگیری کنند. وی همچنین در 
خصوص عدم تناسب بازرسان با تعداد واحدهای صنفی استان بیان کرد: در جلسات 
گذشته استفاده از بازرسان داوطلب تصوب شده و با وجود این می توان از ظرفیت بسیج 
برای نظارت و کنترل بازار استفاده کرد. معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع 
استانداری لرستان گفت: فرمانداری ها و ادارات دولتی مکلف به همکاری مستمر در 
تنظیم بازار هستند و چنانچه در این خصوص کوتاهی مشاهده شود برخورد جدی 
صورت خواهد گرفت چراکه اجرای قانون با اعمال ان امکانپذیر است. امیری نبود 
انجمن حمایت از حقوق مصرف کنندگان در استان را غیرمعقول دانست و افزود: باید 
نهادهای حمایتی مصرف کنندگان تا قبل از برگزاری جلسه بعدی فعال شوند چراکه 
دفاع از مردم تنها در خصوص قیمت نیست بلکه کیفیت و خدمات پس از فروش نیز باید 
متناسب با خواست جامعه باشد. وی در مورد نبود کارشناسان خبره و رسمی در حوزه 
تنظیم بازار تصریح کرد: باید این مهم به صورت رسمی گزارش شود تا از طریق کانون 
کارشناسان رسمی پیگیری شود. وی با تاکید بر گشت زنی مستمر خودروهای ویژه ی 
ستاد تنظیم بازار گفت: ذخیره سازی، توزیع و کنترل قیمت کالاهای اساسی بسیار مهم 

است و همه فروشندگان ملزم به درج قیمت فروش هستند.
جولان افراد سیاسی بدون پست در فضای استان قابل قبول نیست

معاون هماهنگی امور اقتصادی و توسعه منابع استانداری لرستان در بخش دیگری 
از سخنانش گفت : برخی افراد سیاسی که هیچگونه سمت و پستی ندارند برای جلب 
نظر مردم و کسب چند رای در جامعه حضور دارند که جولان این افراد در فضای استان 
به هیچ وجه قابل قبول نیست. وی اظهار داشت: نباید اجازه داد این تعداد با حضور 
در جامعه مردم را تحریک کنند. وی تصریح کرد: قابل قبول و منطقی نیست فردی که 
هیچگونه سمتی ندارد با اظهار نظرهای بیجا و مختلف خود را مطرح کند، این افراد از 
جو روانی مردم سواستفاده می کنند و در هر جمعی بسته به نوع مخاطب خود حرف می 
زنند. وی با تاکید بر برخورد با این افراد گفت: نباید به آنان اجازه بیان مسایل داده شود.

 
رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت لرستان :

روند افزایشی قیمت کالا در لرستان متوقف شد
 رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت لرستان گفت: قیمت تمامی کالاها از ابتدای 
سال تا مهرماه گذشته روند افزایشی داشته که این روند متوقف شده و در برخی اقلام نیز 

قیمت ها رو به کاهش است.
محل  در  استان  بازار  تنظیم  ستاد  نشست  در  شنبه  روز  خانی  صفی  محمدرضا 
استانداری افزود: افزایش قیمت ها تا ماه گذشته از 2 دهم تا 35 درصد گزارش شده بود 
اما طی یک ماه گذشته ثبات قیمت بسیاری از کالاها محسوس است و چنانچه تلاطمی 

در بازار ارز ایجاد نشود ثبات بازار حفظ خواهد شد.
وی با اشاره به اجرای طرح تشدید بازرسی واحدهای صنفی از تیرماه امسال اظهار 
داشت: این طرح تا پایان امسال ادامه دارد و چند برنامه جدید در راستای تقویت آن 

ابتدای آبان ماه در دستور کار قرارگرفته است.

خبر بد زودتر می پیچد؛ بیشتر نقل می شود 

خبرهایبدوحالخوشبعضیها!

مدیریت های کوچک خانگی با نتایج بزرگ 

ورود پلاستیک به خانه ممنوع
برای اصلاح هر الگویی در جامعه اول باید از خانه کوچک خودمان و اعضای 
آن شروع کنیم. مثلًا تابه حال فکر کرده اید برای کم کردن تولید زباله و ضررهای 

آن به طبیعت می شود چه کارهای در خانه انجام داد؟
همهٔ ما می دانیم که پلاستیک برای طبیعت مضر است. شاید آن قدر اطلاعات 
راجع به این موضوع زیاد است که باعث شده دقیقاً ندانیم چرا باید کمتر از 
پلاستیک استفاده کنیم اما فضای مجازی و رسانه ها ما را مطمئن کرده اند که 
استفاده کمتر از پلاستیک یک کار بسیار پسندیده است و همین گام بزرگی 

است.
کوچکی  راهکارهای  از  ما  که  است  این  نیفتاده  هنوز  که  دیگری  اتفاق  اما 
که می تواند در همین خانه کوچک ما پلاستیک کمتری را وارد طبیعت کند، 
غافل هستیم. یعنی شاید به ذهنمان نرسد که کم کردن استفاده از پلاستیک 
می تواند از چهاردیواری خانه ما و با مدیریت اعضای یک خانواده شروع بشود. 
اگر چشممان به دیدن هر شی ء پلاستیکی در خانه حساس بشود و از خودمان 
بپرسیم چه طور می شود این پلاستیک دیگر سروکله اش در خانه ما پیدا نشود؟

فریزر شیشه ای
یکی از قسمت های خانه که در آن زیاد از پلاستیک استفاده می شود، فریزر 
است. معمولًا هر غذایی که نیاز به فریز شدن داشته باشد، اول داخل پلاستیک 
می رود. حالا بیایید به جای کیسه فریزر یا کیسه های پلاستیکی از شیشه های 
را  حبوبات  انواع  کنیم.  استفاده  کردن  فریز  برای  غذایی  مواد  مصرف شده 

می شود داخل شیشه های سس، خیار شور و... فریز کرد.
موادی مثل گوشت چرخ کرده یا تکه ای را هم می شود داخل کیسه پارچه ای 
نگه داشت. گوشت چرخ کرده را اول داخل سینی یا بشقاب فریز کنید و بعد که 
خودش را گرفت توی کیسه پارچه ای بچینید. این کیسه های پارچه ای برای فریز 

کردن نان هم کاربرد دارد.
اگر با کیسه های پارچه ای راحت نیستید، هنوز برای اینکه دوباره به سمت 
پلاستیکی  ظروف  که  مغازه هایی  و  بازار  در  است.  زود  برگردید  فریزر  کیسه 
می فروشند، پلاستیک های مخصوص فریز کردن انواع گوشت، حبوبات و سایر 

مواد غذایی منجمد وجود دارد.
کیسه های پارچه ای، نقش اول خرید

حالا وقتش است که برای خرید نان و میوه، کیسه پلاستیکی را حذف کنید. در 
میوه فروشی ها و میدان های تره بار، هر مدل میوه در یک کیسه ریخته می شود. 
با یک حساب وکتاب سرانگشتی متوجه می شوید که اگر هفته ای یک بار برای 
خرید میوه بروید چند عدد کیسه پلاستیکی برای هر میوه را به خانه می آورید و 
احتمالًا نصف بیشتر آن را هم دور می ریزید. کیسه های پلاستیکی تجزیه ناپذیر 

که فقط از خانه ما دور می شوند ولی صدها سال در طبیعت باقی می مانند.
بین  سبزی  و  میوه  خرید  برای  پارچه ای  کیسه های  از  استفاده  روزها  این 
خیلی ها فراگیر شده است. از میوه فروش بخواهید میوه های شمارا بعدازاینکه 
جدا وزن کرد همگی را داخل یک یا دو کیسه پارچه ای بریزد. نان هم داخل 

کیسه پارچه ای تا رسیدن به خانه تازه و نرم باقی می ماند.
مواد غذایی بازبخرید

با ورود مواد غذایی بسته بندی شده این فکر بین عده زیادی جا افتاد که این 
مواد کیفیت بهتری دارند؛ اما درواقع همه مواد غذایی بسته بندی شده باکیفیت 
نیستند و همه مواد غذایی باز یا فله ای هم بی کیفیت نیستند. پس بعدازاینکه 
در تشخیص کیفیت مواد غذایی خبره شدید، برای اینکه پلاستیک کمتری 
استفاده کنید موادی مثل حبوبات، غلات، آجیل، شکلات و... را به صورت فله 
و البته داخل پاکت کاغذی خریداری کنید. شاید بگویید خیلی از مغازه دارها 
پاکت کاغذی ندارند. شما که دارید! همین پاکت کاغذی ساندویچی که دیشب 
اقلام  و بخواهید  ببرید  به مغازه  را  آمده  برایتان  یا بسته پستی که  خورده اید 
خریداری شده را برایتان در این پاکت ها بریزد. شاید خیلی زود مغازه دار هم به 
این فکر بیفتد که پاکت های کاغذی را جایگزین کیسه های پلاستیکی اش کند.

به ظروف یک بارمصرف »نه« بگویید
هستند،  سبک  ندارند،  شستن  به  نیازی  یک بارمصرف  پلاستیکی  ظروف 
نمی شکنند و لب پر نمی شوند. این روزها طرح ها و رنگ هایشان هم بسیار متنوع 
و جالب شده است. همه این ها درباره ظروف و البته سفره های یک بارمصرف 
پلاستیکی درست است؛ اما این آمار هم که می گوید سالیانه در جهان 300 
میلیون تن پلاستیک تولید می شود که 17 هزار تن آن مربوط به ایران است 
و کشور ما را جزء ده کشور اول درزمینهٔ تولید پلاستیک قرار می دهد هم آمار 

درستی است. حالا تصمیم با شماست.

همه پلاستیک ها بازیافت نمی شوند
مثل فرهنگ خوب استفاده از کیسه پارچه ای برای خرید میوه و نان، تفکیک 
بازکرده است. در تفکیک  را  از خانواده ها جای خودش  زباله هم بین خیلی 
زباله، زباله های خشک و تر از هم جدا می شوند و زباله های خشک که شامل 
مواد  بازیافت  می شوند.  بازیافت  می شوند،  هم  پلاستیکی  مواد  و  پلاستیک 
پلاستیکی یک باور عمومی است و برای همین شاید خیلی ها بگویند که نیازی 
نیست آن قدر به استفاده نکردن از پلاستیک حساس باشیم چون پلاستیک ها 

بازیافت می شوند.
اما واقعیت این است که اولًا همه پلاستیک ها بازیافت نمی شوند. به گفته 
رئیس ستاد محیط زیست شهرداری تهران فقط 9 درصد پلاستیک ها در ایران 
بازیافت می شود و دوما پلاستیک بعد از بازیافت دیگر کیفیت نمونه اولیه اش را 

ندارد و فقط برای بعضی از مصارف قابل استفاده است.
پلاستیک توی دستتان رتبه چند است؟

همه  کنید.  نگاه  دستتان  کنار  پلاستیکی  محصول  مشخصات  قسمت  به 
کارخانه های تولید پلاستیک موظف هستند در قسمت مشخصات محصول 
عددی را برای بازیافت اختصاص بدهند. این عدد داخل یک مثلث با اضلاعی 
از فلش های منحنی نوشته شده است. خطر پلاستیک رتبه یک بعد از بازیافت و 
استفاده مجدد مشخص نیست، رتبه های دو، چهار پنج پلاستیک های مطمئنی 
برای بازیافت هستند و رتبه سه، شش و هفت، اگر هم بازیافت بشوند استفاده از 

آن ها به احتمال زیاد بدن انسان را با خطر روبه رو خواهد کرد.
البته در بسیاری از شهرها ازجمله تهران، پلاستیک ها بر مبنای دیگری مثل 
منعطف بودن یا نبودن بازیافت می شوند. پس با همه این موارد به نظر می رسد 
راه حل ساده تر این است که سعی کنیم همیشه پلاستیک کمتری را به طبیعت 

وارد کنیم و این کار را اول از خانه های خودمان شروع کنیم.
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رییس جمهوری پیروزی سیاسی ملت ایران در ماه 
های اخیر را در تاریخ 'کم نظیر' توصیف کرد و گفت: چه 
کسی فکر می کرد که در چند ماه در سه صحنه بزرگ 

حقوقی نمایندگان ملت ایران به پیروزی برسند.
حجت الاسلام و المسلمین حسن روحانی عصر شنبه 
در جلسه رای اعتماد به چهار وزیر پیشنهادی در سخنانی، 
اظهارداشت: در هفته ها و ماه های گذشته شاهد پیروزی 
قاطع و کم نظیر ملت ایران در برابر توطئه های آمریکا 
بودیم. کمتر سراغ داریم آمریکا در جهان تصمیم مهمی 
را علیه یک کشور بزرگ اتخاذ کرده باشد و هم پیمانان 
سنتی آمریکا این کشور را رها کرده باشند. روحانی یادآور 
شد: اگر در چنین مجلسی ما یک سال پیش به بحث و 
بررسی می پرداختیم که شاید روزی آمریکا در برابر ایران 
بایستند و اروپا در کنار ایران و روبروی آمریکا قرار بگیرد ، 
اکثریت قاطع جمع ما نمی پذیرفتند و 'می گفتند این یک 
خوشبینی محض است. مگر ممکن است در یک مسئله 
مهم بین المللی آمریکا تصمیمی را اتخاذ کند که تقریبا به 
استثنای چند کشور همه کشورهای جهان در کنار ایران 

و رودرروی آمریکا بایستند'. 
وی با بیان این که پیروزی سیاسی ملت ایران در ماه 
های اخیر یک پیروزی کم نظیر در تاریخ و نه تنها در 
تاریخ ایران است، اظهارداشت: چه کسی فکر می کرد که 
ظرف چند ماه در سه صحنه بزرگ حقوقی نمایندگان 
ملت ایران به پیروزی برسند. رییس دولت تدبیر و امید 
یادآورشد: در دادگاه بین المللی لاهه، ایران مقتدر تاکنون 
دوبار در ماه های اخیر در برابر آمریکا پیروز شده است؛ بار 
اول در زمینه صلاحیت که آمریکایی ها معتقد بودند این 
دادگاه صلاحیت رسیدگی ندارد . ما معتقد بودیم دادگاه 
صلاحیت رسیدگی دارد و دادگاه علیه آمریکا و به نفع 

ایران رای داد. 
روحانی افزود: برای بار دوم برای احکام موقت علیه 
آمریکا که نظر ما این بود که این احکام باید صادر شود 
و آمریکا مخالف بود . حقوقدانان ما و نمایندگان حقوقی 
ملت ایران به پیروزی رسیدند و چند روز پیش در مجمع 
عمومی سازمان ملل رییس دادگاه محکومیت آمریکا را 

صریح اعلام کرد. 
وی خاطرنشان کرد: بار سوم در هفته های گذشته در 
یک بحث حقوقی حدود 6 میلیارد دلاری- پنج میلیارد و 
900 میلیون دلار- اموال جمهوری اسلامی ایران که در 
ایتالیا توقیف شده بود . در دادگاه عالی نمایندگان ایران 
در برابر آمریکا به پیروزی رسیدند و این پول از توقیف 

آزاد شد. 
رییس جمهوری اضافه کرد: ملت ما حداقل از لحاظ 
سیاسی و از لحاظ حقوقی امروز دست برتر را دارد از لحاظ 
افکار عمومی جهان ایران را کشوری متعهد به تعهدات 
خود و آمریکا را به عنوان کشوری که وفای به عهد ندارد 
و هم مقررات بین المللی را زیر پا می گذارد می شناسند. 

* گرامیداشت ایام اربعین  
روحانی در ابتدای سخنان خود با گرامیداشت ایام 
اربعین سالار شهیدان حضرت اباعبدالله الحسین )ع( و 
یارانش و راهپیمایی عظیم عاشقان خاندان رسالت به 
سوی کربلای معلی این ایام را برای ایام بسیار با افتخاری 
افزود: در شرایطی که  عنوان کرد. رییس قوه مجریه 
دشمنان ما علیه ما برنامه ریزی و توسعه کردند و کلمه 13 
آبان را به عنوان رمز جنایتکارانه خودشان اعلام کرده اند، 
حضور مردم ما در این راهپیمایی شکوهمند به معنای 
پیوند عمیق ملت ایران با خاندان رسالت است. روحانی 
اضافه کرد: بی شک اگر عشق به امام حسین )ع( و پیروی 
از راه آن امام نبود، امروز ما شاهد ایران مستقل و پیروزی 
انقلاب اسلامی و همچنین موفقیت این ملت در برابر 
تهاجم بیگانگان در طول هشت سال به کشور نبودیم. 
وی خاطرنشان کرد: در همه سختی ها و در همه موفقیت 
های بزرگ، یاری اهل بیت و رابطه این مردم با خاندان 
رسالت و به ویژه اباعبدالله الحسین مسیر و راه پیروزی را 

همواره برای ما هموار کرد. 

* نیازمند دو موفقیت دیگر هستیم 
رییس جمهوری با بیان این که ما در این موفقیت 
داد: یک  ادامه  نیازمندیم،  را  دیگر  موفقیت  بزرگ دو 
موفقیت از لحاظ اجتماعی و موفقیت دیگر از لحاظ 
سیاسی است؛ تمام برنامه ها برای این بوده که ملت 
بزرگ ایران در مشکل اقتصادی قرار بگیرند و به ستوه 
بیایند و در برابر آمریکا سر فرود بیاورند. روحانی افزود: 
در موضوع دیگر یعنی موضوع روانی و اجتماعی تلاش 
کردند مردم را نسبت به آینده کشور و آینده معیشت و 
آینده فرزندان خودشان مایوس سازند، در این دو موضوع 
اقتصادی و سیاسی، ما باید در کنارهم باشیم و آمریکا 
را به زانو در بیاوریم. وی تاکید کرد: بی تردید در این 
مصاف مهم تاریخی دولت به عنوان سربازان مقدم این 
جبهه خواهد بود اما بدون مجلس، قوه قضاییه و بدون 
حمایت نیروهای مسلح و بالاتر، بدون هدایت و حمایت 
رهبر معظم انقلاب حتما نمی توانیم پیروز شویم. رییس 
دولت دوازدهم خاطرنشان کرد: امروز خوشحالیم که 
هدایت جامعه را رهبری در این مقطع حساس بر عهده 
دارند و دولت با امید فراوان و با توان لازم، معتقد است با 
هدایت رهبری و حمایت مردم از این مشکل به خوبی 
عبور خواهد کرد. روحانی توضیح داد: امروز ما در بخش 
اقتصادی می خواهیم چهار فرد مهم مسئول را با رای 
اعتماد شما بر کرسی وزارت بنشانیم تا دولت با تمامیت 
کابینه در این مقطع بتواند مشکلات مردم را حل کند. وی 
با بیان این که 'هم ما و هم شما معتقدیم مردم در رنج 
و فشار هستند'، گفت: زندگی مردم، مخصوصاً آنهایی که 
درآمد مقطوع دارند به سختی می گذرد. رییس جمهوری 
تصریح کرد: بی تردید مردم از ما می خواهند که مشکلات 

آنها را حل کنیم و این حق مردم است و ما موظفیم 
کشور را از این مشکلات با وحدت اتحاد و یکپارچگی 

عبور دهیم. 
* ملت خواهد دید که دولت و مجلس کنار هم 

هستند 
برای  امیدی  بارقه  را  امروز مجلس  نتیجه  روحانی 
ملت ایران دانست و گفت: ملت ایران امروز خواهد دید 
که دولت و مجلس در کنار هم بوده و مصمم هستند 
که مشکلات مردم را یکی پس از دیگری حل کنند. وی 
خاطرنشان کرد: البته همه ما می دانیم که رسانه های 
بیگانه بر این مشکلات می دمند و افکار مردم را با تبلغات 
دروغین خود تسخیر کنند، رسانه های بیگانه به دروغ به 
مردم ایران می گویند که ایران گران ترین کشوری است 
که مردم در زندگی می کنند. رییس قوه مجریه خطاب به 
مردم و نمایندگان مجلس ادامه داد: من از شما می پرسیم 
آیا آموزش در ایران جزو ارزان ترین آموزش های در سطح 
جهان نیست؟ آیا بهداشت و درمان در ایران به طور نسبی 
جزو ارزان ترین کشورها نیست؟ آیا انرژی در کشور ما 
یعنی بنزین، گازوئیل و گاز جزو ارزان ترین کشورهای 
دنیا نیست؟ آیا آب و برق در یک قیمت متعادل و ارزان 
نسبت به کشورهای دیگر نیست؟ آیا حمل و نقل که 
مقداری نیاز به کمک بیشتر دولت و مجلس دارد در یک 
شرایط معتدل نیست؟ روحانی اضافه کرد: ما باید مشکل 
مسکن را حل کنیم .من امروز تاکید می کنم که این از 
وظایف سنگین وزیر جدید راه و شهرسازی است، ما از 
لحاظ آموزش، بهداشت، انرژی ، نیازمندی ها و کالاهای 
اساسی جزو ارزان ترین کشورهای دنیا هستیم. وی یادآور 
شد: البته در بسیاری موارد، امروز مردم نیازمندی هایی 
دارند، مخصوصاً آنهایی که حقوق ثابت دارند، مشکل 
دارند و حل این مشکل وظیفه ما است، ما نمی توانیم 
به مردم مان بگوییم چون فشار آمریکا وجود دارد پس ما 
کاری نمی توانیم بکنیم، این پاسخ پذیرفته نیست. رییس 
جمهوری تصریح کرد: ما نمی توانیم به مردم بگوییم که 
چون فروش نفت ما مشکلاتی دارد ما در اداره کشور 
ناتوان هستیم، ما نمی توانیم به مردم بگوییم که چون 
از لحاظ روابط بانکی و تعاملات مالی با دنیا مشکلاتی 
داریم نمی توانیم زندگی مردم را اداره کنیم. روحانی بیان 
کرد: مردم از ما می خواهند و ما وظیفه داریم کشور را 
اداره کنیم، البته باید واقعیت ها را مردم عزیز ما به خوبی 
بدانند، مردم باید شرایط کشور را به خوبی بدانند. رییس 
جمهوری ادامه داد: من در اینجا در محضر نمایندگان 
ملت با صراحت اعلام می کنم ما باوحدت، یگانگی و اتحاد 
و با استقامت ایستادگی ملت، بی تردید نه در زمان چندان 
طولانی بلکه در زمان کوتاه از این مشکلات عبور خواهیم 

کرد. 

* آنها که می گویند ابرتورم داریم اقتصاد ایران 
را نمی فهمند 

روحانی گفت: آنهایی که به مردم می گویند ما ابرتورم 
داریم یا دروغ می گویند یا اقتصاد ایران نمی فهمند، ما 
ابر تورم نخواهیم داشت، این حرف از لحاظ اقتصادی هم 
نادرست است، از لحاظ تحلیل سیاسی هم نادرست است، 
وی توضیح داد: از یک اقتصاد تورم تک رقمی ما عبور 
کرده ایم اما حتما می توانیم تورم را مهار کنیم، مهار تورم 
برای ما امکان پذیر است. رییس جمهوری با تاکید بر این 
که این روند صعودی تورم ادامه نخواهد یافت، اضافه کرد: 
امروز یکی از بار های سنگینی وزیر صنعت و وزیر اقتصاد 
ما همین موضوع است، تورم ما در یک مقطعی به دلیل 
شرایط مختلف، افزایش پیدا کرد و رشد اقتصادی کاهش 

پیدا کرد.

* انبار ذخایر کالاهای اساسی ما مطمئن است 
روحانی همچنین گفت: مردم ما باید مطمئن باشند 
واز اینجا اعلام می کنم هیچ زمانی در سالهای گذشته 
ذخایر کالاهای اساسی ما تا امروز در سطح بالا نبوده است. 
پارسال و سال قبل از آن و پنج سال و هفت سال پیش 
را هم در نظر بگیرید، امروز انبار ذخایر کالاهای اساسی 
ما مطمئن است. روحانی افزود: باوجود این که امروز ما 
مشکلاتی داریم، بخشی از مشکلات اقتصادی، قیمت ارز 
است ولی ذخایر ارزی از همه سال های گذشته در پنج 
سال گذشته بالاتر است ، هم کل ذخایر و هم ذخایر 

اسکناس بالاتر است . 
وی ادامه داد: ما مشکل لاینحلی نداریم، معضلات و 
مشکلاتی داریم که باید با کمک و یاری همدیگر از آن 
عبور کنیم، امروز در برخی کالا ها خودکفا هستیم و در 
آینده در برخی کالاهای دیگر خودکفا خواهیم شد. طی 
سه و چهار سال پشت سر هم در گندم خودکفا شدیم 
که این در تاریخ ایران در دهه های گذشته بی نظیر بوده 

است. 
انرژی، در  رییس جمهوری اظهارداشت: در بخش 
بخش گاز و در بخش گازوئیل خودکفا هستیم . در بخش 
بنزین در ماه های آینده خودکفا می شویم. اینها به معنای 
رشد اقتصادی برای حل مسائل جامعه توسط مجلس و 

دولت است. 
روحانی خاطرنشان کرد: در شرایط کنونی بیش ازهر 
زمان دیگر به یاری شما نمایندگان نیازمندیم تادولت 
بتواند به طور کامل ترمیم شود و چهار وزیر مسئولیت را 
به خوبی بر دوش بگیرد و و مشکلات مردم را در ماه های 

آینده بکاهند. 

* نیازمند عدالت مالیاتی هستیم 
وی ادامه داد: بی تردید وزارت امور اقتصادی و دارایی 
یکی از وزارتخانه های مهم ما در این مقطع است که درآمد 
عمده دولت از آن وزارتخانه تامین می شود، وزارت نفت 
هم کمک می کند و دیگر وزارتخانه ها هم همینطور، 

بنابراین بخش مالیات برای ما اهمیت خاص دارد. رییس 
قوه مجریه با بیان این که نیازمند عدالت مالیاتی هستیم، 
گفت: در بسیاری از کشورهای دنیا زندگی مردم و حقوق 
کارمندان اداری به طور کامل از مالیات پرداخت می شود 
و امروز باید درآمد مالیاتی مان را از طریق پایه مالیاتی 

افزایش دهیم. 
روحانی افزود: ما در این شرایط رکود نمی توانیم مالیات 
ها را افزایش دهیم باید بتوانیم آنهایی که فرار مالیاتی دارند 
را به مسیر و جاده درست برگردانیم. وی خاطرنشان کرد: 
وقتی خدمت رهبر معظم انقلاب بودم، بحثی درمورد 
مالیات داشتیم. ایشان  فرمودند پرداخت مالیات بر مردم 
واجب شرعی است و همه مبلغین و آنهایی که تریبون 
دارند باید به مردم بگویند که فرار مالیاتی به عنوان یک 

عمل ناصحیح و حرام شرعی است. 
رییس جمهوری همچنین گفت: ما نباید بگذاریم یک 
عده مالیات پرداخت کنند و بار سنگین را بر دوش بگیرند 
و عده ای به انحاء مختلف از پرداخت مالیات سرباز می 
زنند اینطور حق و حقوق مردم ضایع می شود و یکی از 

مسئولیت های سنگین این وزارتخانه، مالیات است. 
از مسئولیت های  این که یکی  یادآوری  با  روحانی 
گمرک  افزود:  است،  گمرکات  اقتصاد  وزارت  سنگین 
نقش بسیار اساسی در صادرات و واردات ما دارد و تعادل 
صادرات با تعرفه هایی که دولت تعیین می کند و مبارزه 
با قاچاق رابطه دارد. وی ادامه داد: البته در زمینه گمرک 
انتظامی و نظامی هم مسئولیت های  نیروهای  سایر 
وزارتخانه مسئول  این  امروز  دارند.  بر دوش  سنگینی 
کنترل تورم و رشد اقتصادی است. در کنترل تورم و رشد 
اقتصادی ، وزارت اقتصاد و دارایی در کنار بانک مرکزی 
و سازمان برنامه و بودجه باید تلاش کنند تا بتوانیم تورم 

را مهار کنیم. 
رییس جمهوری اظهارداشت: این به نظر من شدنی 
است. این کار فرصت های بسیار خوبی ایجاد می کند. 
البته ما سوالات اساسی در اقتصاد داریم. یک معضل 
بزرگ ما بانک ها هستند که از یک طرف بار سنگین 
اقتصاد کشور را بر دوش دارند و سرمایه گذاری بدون 
بانک امکان پذیر نیست و تعاملات مالی بدون بانک امکان 
پذیر نیست و روابط مالی و پولی ما با دنیا بدون بانک 
امکان پذیر نیست. روحانی گفت: بانک ها نقش بسیار 
ارزشمندی دارند و همین بانک است که می تواند پس 
انداز مردم را تبدیل به رشد اقتصادی کند اما در عین حال 
اگر ما به اصلاح بانک ها نپردازیم این بانکی که باید راه 
حل مشکلات اقتصادی ما باشد یکی از معضلات اقتصادی 

ما خواهد بود . 
وی این نکته را خطاب به ملت ایران و نمایندگان مردم 
گفت که همه می گویند رشد نقدینگی به عنوان یک 
معضل و یک مشکل است، رشد نقدینگی به عنوان یک 
مشکل همیشه در کشور ما بوده است، قبل از انقلاب اگر 
حساب کنید از سال 41 تا 57 به طور متوسط نقدینگی 
ما بالای 25 درصد بوده است و بعد از انقلاب در مقاطع 
مختلف رشد نقدینگی ما در سال به طور متوسط گاهی 
26 و در دولت قبل 27 درصد و در دولت یازدهم رشد 
نقدینگی ما 24.4 دهم درصد بوده است و در سال 96 

رشد نقدینگی 22.1 دهم درصد بوده است.

*  رشد نقدینگی از آسمان هفتم نازل نشده 
است

یازدهم رشد  ادامه داد: در دولت  رییس جمهوری 
نقدینگی ما 24.4 دهم درصد بود. در سال 96 رشد 
نقدینگی 22.1 دهم درصد بوده است. فکر نکنیم رشد 
نقدینگی امروز و امسال از آسمان هفتم نازل شده است.

روحانی با بیان این که این رشد نقدینگی را همیشه داشته 
ایم گفت: رشد نقدینگی در سایه ضریب فزاینده یا رشد 
نقدینگی بر مبنای پایه پولی کاملا متفاوت است، رشد 
نقدینگی در سال های اخیر عمدتا بر مبنای پایه پولی 
نبوده بلکه ضریب فزاینده بوده است و شاید تحرک بیش 

از حد لازم بانک ها در تراکنش ها بوده است.

*  دولت انضباط مالی را به خوبی حراست کرده 
است

وی با یادآوری این مطلب که معمولا در سال های قبل 
و در دولت های قبل رشد نقدینگی به خاطر استقراض 
رشد  امروز  گفت:  است  بوده  مرکزی  بانک  از  دولت 
نقدینگی در سایه برداشت بانک ها از بانک مرکزی است، 
بنابراین دولت انضباط مالی خود را به خوبی حراست و 

حفظ کرده است. 
رییس قوه مجریه افزود: اما بانک های ما ضمن این که 
امروز مشکلات ما را حل می کنند متاسفانه گاهی اوقات 

هم مشکل آفرین هستند که یکی از آنها رشد نقدینگی 
است.

روحانی با بیان این که تقریبا روزانه حدود هزار میلیارد 
تومان به رشد نقدینگی اضافه می شود، تاکید کرد: در 
سایه اصلاح بانک ها باید رشد نقدینگی را حل کنیم، بانک 

های ما باید اصلاح شوند و از بنگاهداری دست بردارند.
وی گفت: بانک های خصوصی و دولتی باید تحت 

انضباط دقیق بانک مرکزی در بیایند. 
روحانی در ادامه با بیان این که من اینجا باید نکته ای 
را بگویم که شاید مجلس روی آن حساس است، گفت: در 
جلسات سه قوه در شورای عالی هماهنگی های اقتصادی 
هم از تحریم عبور کرده و هم گاهی از قانون عبور می 

کنیم.
وی افزود: ما از قانون عبور نمی کنیم ، اگر موردی هم 
لازم باشد با یک زمان بندی موقت و چند ماهه یا یک 
ساله، قانون باید توسط مجلس اصلاح شود. ما قانون را 
اصلاح یا تغییر نمی دهیم، روی ضرورت ها برای زمان 

موقت شاید اقداماتی را انجام دهیم.

* قدرت بانک مرکزی را افزایش داده ایم
رییس جمهوری با بیان این که ما در هفته های اخیر 
اختیارات و قدرت بانک مرکزی را بالا برده ایم ، گفت: در 
مصوبه اخیر برای نظارت بانک مرکزی بر موسسات مالی 
و بانک های دولتی و خصوصی قدرت بانک مرکزی را 

افزایش دادیم. 
امور  پیشنهادی  وزیر  دژپسند  از  دفاع  به  روحانی 
اقتصادی و دارایی پرداخت و ادامه داد: وزیر اقتصاد ما 
دارای تجربه و تحصیلات اقتصادی است، کاملا باید بداند 
که امروز بار بسیار سنگینی بر دوش او است و با رای 
اعتماد نمایندگان این بار را باید با دقت در این شرایط 

حساس بر دوش بکشد. 

* وزیر باید حداقل 14 ساعت در روز کار کند
روحانی یادآور شد: از بعضی وزیران پیشنهادی که 
امروز خدمت شما هستند، سوال کردم که در 24 ساعت 
چند ساعت کار می کنید؟ اگر وزیری امروز کمتر از 14 
ساعت کار کند، نمی تواند بار سنگین را به مقصد برساند. 
بنابراین وزیر ما حداقل باید 14 ساعت در روز کار کند، 
ما نمی توانیم با 7، 8 یا 10 ساعت کارمان را پیش ببریم.

وی ادامه داد: من از شما نمایندگان مجلس چه به 
عنوان مخالف و چه موافق می خواهم انتظاری که از 
این وزیران دارید به آنها اعلام کنید، به وزیران توقعات و 
شرایط اجتماعی را بگویید، در این شرایط ما باید با توان و 

قدرت بیشتر این مسیر را ادامه دهیم. 
رییس قوه مجریه در ادامه به بازار سرمایه اشاره کرد و 
گفت: بازار سرمایه ما دست وزارت اقتصاد و دارایی است 
البته درست است که همه حضور دارند و مشارکت دارند 
اما عمدتا دست این وزارتخانه است بنابراین این بازار برای 

ما بسیار مهم است. 

* بازار سرمایه رشد اقتصادی را جبران کرد
روحانی افزود: موفقیت این بازار در ماه های اخیر یکی 
از افتخارات اقتصادی ما بود چرا که در کنار تورمی که 
از یک رقمی عبور می کرد و در کنار رشد اقتصادی که 
کمی داشت به زمین می نشست این بازار سرمایه بود که 

به حرکت درآمد و تا حد زیادی جبران کرد. 
وی ادامه داد: این بازار در اختیار این وزارتخانه است. 
سرمایه گذاری خارجی در اختیار این وزارتخانه است. 
نگویید 4 تا 10تا یا 20 شرکت اروپایی از کشور خارج 
شدند؛ خارج شوند، ما به راه های مختلف باید سرمایه را 
جذب کنیم، از کشورهای همسایه و کشورهای دوست 

باید سرمایه جذب کنیم.

* در برابر آمریکا، همسایگان خوبی داریم
امروز  یادآور شد:  امنیت ملی  عالی  رییس شورای 
آمریکا به عنوان یک جفا و خیانت بزرگ در برابر ملت 
ایران ایستاده است. آمریکا نشان داد که تنها با دولت و 
نظام ایران مخالف نیست بلکه با ایران و ملت ایران مخالف 
است، اگر غیر از این است چرا تحریم همه جا ؟ چرا تحریم 
برای دارو و مواد غذایی است ؟ بنابراین آمریکا بی تردید 
دشمن بزرگ ملت ایران و نه تنها دشمن دولت و نظام 

ایران است. 
روحانی با بیان این که در برابر آمریکا امروز همسایگان 
خوبی داریم که باید با آنها تعامل بهتری داشته باشیم، 
گفت: ما کشورهای دوست فراوانی داریم؛ روسیه، چین، 
و  آفریقایی  کشورهای  از  برخی  و  اروپا  اتحادیه  هند، 
آمریکای لاتین دوست ما هستند ما با آنها باید کار کنیم 

و جذب سرمایه کنیم و این وظیفه وزارت اقتصاد است.
وی با یادآوری این مطلب که امروز یک وزارتخانه 
مهمی را دژپسند بر دوش و عهده می گیرد گفت: من به 
عنوان امین شما و مردم می گویم هریک از وزیرانی که 
خدمت شما معرفی کردم ده ها ساعت روی آن فکر کردم 

و مشورت کردم.

*  اکنون موقع رقابت های لیگ نیست در برابر 
دشمن تیم ملی باشیم

را  دوستان  از  برخی  افزود:  دوازدهم  دولت  رییس 
برای کار دعوت کردم، اما دیدم صدای آنها لرزان است 
و با تردید صحبت می کنند. آنها گفتند با این شرایط و 
مشکلات چطور این کار را انجام دهیم. دیدم صدای لرزان 

نمی تواند در این شرایط باری را بر دوش بکشد. 
روحانی اظهار داشت: وزیران معرفی شده از لحاظ 
تحصیلات و سابقه کاری، اراده و تصمیم لازم را برای به 

دوش گرفتن این بار سنگین و اجرایی دارند. 
وی با بیان این که نمایندگان باید به دولت کمک 
کنند، یادآور شد: این وزیر من، شما و ملت ایران است، 
به همان اندازه که حق دارید از وزیر سوال، نقد و نظارت 
کنید، او را تشویق و تایید هم کنید. در این شرایط روحیه 
دادن وظیفه همه ماست. می خواهیم وزیری که برای 
سوال، نظارت و استیضاح به مجلس می آید با روحیه شاد 

بازگردد. 
رییس جمهوری تصریح کرد: باید دست به دست هم 
دهیم و کمک کنیم. امروز دشمن اصلی ما جناح ها و 
احزاب نیستند، ما امروز همه با هم برادریم. دشمن اصلی 
ما، آمریکا، شمشیر از غلاف بیرون آورده است باید با آن 
مبارزه کنیم. متحد باشیم جناح چپ، راست، اصولگرا، 

اصلاح طلب و میانه رو همگی ملت ایران هستیم. 
روحانی افزود: اکنون وقت رقابت های لیگ نیست، ما 
امروز در قالب تیم ملی مقابل دیگران به میدان رفته ایم. 
تیم ملی مال ما است، در این شرایط باید با وحدت بیشتر 

کار را پیش ببریم. 

* باید نقدینگی را به سمت مسکن برگردانیم 
وی همچنین در دفاع از محمد اسلامی تاکید کرد: 
وزیر راه و شهرسازی امروز مسئولیت سنگینی بر دوش 
دارد، به عنوان رییس جمهوری در برابر مردم می گویم 
در زمینه مسکن دولت بدهکار است و باید جبران کند. 
در زمینه بنادر و کشتیرانی و حمل و نقل ها خوب کار 
کردیم اما در مسکن باید جبران کنیم و همه توان خود 

را به کار ببریم. 
روحانی تصریح کرد: معتقدم در این شرایط سخت باید 
نقدینگی را به سمت مسکن برگردانیم. می توانیم در این 
صنعت مشاغل زیادی را راه بیاندازیم تا مساله اشتغال و 

رشد اقتصادی حل شود. 
وی ادامه داد: وزیر راه در زمینه ناوگان دریایی و جاده 
ای مشکلاتی دارد که باید حل شود. باید در شرایط تحریم 
بخشی از بار دریا روی شانه ناوگان ریلی قرار گیرد. کار 
بزرگ و سنگینی بر دوش این وزارتخانه است، فردی که 

انتخاب شده، در این زمینه تحصیلات و تخصص دارد.
رییس جمهوری اظهار داشت: بار بزرگ و سنگینی بر 
دوش این وزارتخانه است، فردی که برای این وزارتخانه 
انتخاب شده هم تحصیلات و تخصص اش در این زمینه 

هست و هم همواره هر کجا بوده فعال بوده است. 
وی اسلامی را ' فردی بسیار فعال در بخش های 
مختلف ' توصیف کرد و گفت: او در یک سالی که بار 
مسئولیت استانداری را بر دوش گرفت جزو استانداران 
شما  رای  با  انشاءالله  و  بود  فعال  و  پرتحرک  بسیار 
نمایندگان بار مسئولیت این وزارتخانه را بر دوش بگیرد. 

رییس جمهوری به مشکلات موجود در حوزه راه و 
شهرسازی اشاره کرد و اهظهارداشت: می دانم مشکلاتی 
وجود دارد ، کامیون داران مشکلاتی دارند که باید حل 
تواند  بنادر که می  و  و کشتیرانی  آهن  راه  راه،  شود. 
کشورهای شمالی،جنوبی،شرقی و غربی را به یکدیگر 
متصل کند. مخصوصاً راه ترانزیت جنوب- شمال و راه 
ترانزیت جنوب- غرب برای ما بسیار اهمیت دارد.این بار 
سنگین بر دوش آقای اسلامی خواهد بود و با کمک شما 
نمایندگان می توانیم در این مسیر تحرکات بهتری داشته 

باشیم. 

سوءاستفاده  که  داریم  اقلیتی  همیشه    *
می کنند 

وزیر  رحمانی  رضا  از  دفاع  به  ادامه  در  روحانی 
پیشنهادی صنعت، معدن و تجارت پرداخت و گفت: 
وزارت صنعت، معدن و تجارت امروز بار بسیار سنگینی بر 
دوش دارد به دلیل این که علاوه بر بخش صنعت و تولید 
، نیازمندی های مردم و کالاهایی که باید در اختیار مردم 
قرار بگیرد، هماهنگی که این وزارتخانه باید با بانک مرکزی 

داشته باشد، بسیار اهمیت دارد. 
وی خاطرنشان کرد: متاسفانه در ماه های گذشته 
عده ای از ارز یارانه ای سوء استفاده کردند. ما ارز 4200 
تومانی در اختیار عده ای گذاشتیم ارز هفت هزار و 500 
تومانی در اختیار عده دیگری گذاشتیم برخی از آنها سوء 
استفاده کردند. ضمن اینکه اکثریت تجار، بازرگانان، صادر 
کنندگان، وارد کنندگان و مغازه داران اکثراً افراد سالم 
و دلسوز برای کشورند ولی همه جا اقلیتی داریم که 

متاسفانه سوء استفاده می کنند. 
رییس دولت تدبیر و امید گفت: این وزارتخانه)صنعت 
معدن و تجارت ( کلیدی و بسیار مهم است. اینجا امضای 
آقای  به  چیزی  خصوصی  جلسه  در  هست.  طلایی 
رحمانی گفتم. اشکال ندارد اینجا هم تکرار کنم، بعضی 
از سمت ها هر کسی را می گذارید اگر ابوذر و سلمان هم 
بود یک سال بعد عوض کن. بعضی جاها را نمی شود. 

متاسفانه در جامعه ما آدم سالم را عده دیگری فاسد می 
کنند، آنقدر با طواف معکوس دورش می چرخند که او را 

در یک منجلاب فرو می برند و باید مراقب باشیم. 
رییس جمهوری خاطرنشان کرد: امروز صنعت، معدن، 
واردات صادرات ما در بخش اعظم و کنترل بازار و کنترل 
قیمت ها مسئولیت بسیار سنگینی این وزارتخانه بر دوش 
دارد. آقای رحمانی از جنس پارلمان و مجلس است و 
دوره های متعدد در مجلس شورای اسلامی بوده و تلاش 

کرده است. 
روحانی ادامه داد: ایشان در دورانی که نماینده مجلس 
بوده تذکراتی که داده و سوالاتی که کرده ، همیشه 
منصفانه بوده است و اگر نه هم کرده منصفانه نقد کرده . 
عده زیادی از نمایندگان محترم مجلس آقای رحمانی را 
به خوبی می شناسند و معتقدم ایشان می تواند این بار را 

بر دوش بگیرد. 
وی، رضا رحمانی را فردی سالم ، دلسوز و پرتلاش 
عنوان کرد و با بیان این که در مصوبات اخیر بار بسیار 
سنگینی بر دوش وزارت صنعت معدن و تجارت گذاشتیم 
ابراز امیدواری کرد: با تلاش و کوشش آقای رحمانی 

می توانیم شرایط بهتری را برای مردم فراهم کنیم.

* اشتغال در کشور 23 میلیون و 300 هزار نفر 
است

رییس دولت دوازدهم خطاب به چهار وزیر پیشنهادی 
گفت: همه گزینه های پیشنهادی امروز به مردم قول 
بدهند و به آنها بگویند چه کار خواهند کرد، به مردم 
بگویند ما در ماه های آینده چه گره هایی را باز می کنیم 
و شما نمایندگان محترم در نطق های خود بگویید این 
وزیران چه باید بکنند و چه مسئولیت سنگینی بر دوش 

دارند.
وی ادامه داد: امروز ما و شما، همه با هم، این عزیزان 
را در معرض یک امتحان سنگین و بزرگ ملی و الهی قرار 
داده ایم و ان شاءالله آنها از این امتحان به خوبی بتوانند 
عبور کنند و نمره قابل قبولی در ابتدا پیشگاه خداوند و بعد 

ملت ایران دریافت کنند.
رییس جمهوری با بیان این که دو چیز برای ما اصل 
است، تاکید کرد: این دو اصل رضای خداوند و رضای 
مردم است. تمام احکام، وظایف و تلاش ها ذیل این دو 
مورد است، یا باید رضای خدا را فراهم کنیم که این اول و 
مهم تر است و بعد هم رضایت مردم که آن هم امر خداوند 

است که ما باید رضایت مردم را فراهم کنیم.
روحانی در ادامه به دفاع از محمد شریعتمداری وزیر 
پیشنهادی تعاون، کار و رفاه اجتماعی پرداخت و گفت: 

این وزارتخانه امروز مسئولیت خاصی بر عهده دارد.
وی اشتغال را یک مسئله اصلی در کشور دانست و 
ادامه داد: ما در این پنج سال افتخار می کنیم که شاغلین 
کشور را از 20 میلیون و 600 هزار به 23 میلیون و 300 

هزار نفر افزایش داده ایم.
رییس جمهوری اضافه کرد: روزی که دولت را تحویل 
گرفتیم، این میزان 20 میلیون و 600 هزار نفر بود اما 
امروز اشتغال در کشور 23 میلیون و 300 هزار نفر است.

روحانی به سایت مرکز آمار ایران اشاره کرد و یادآور 
شد: این آمار رسمی کشور است، اما معنی آن این نیست 

که ما در موضوع اشتغال در کشور مشکل نداریم.
در  بیکار  جوانان  و  فرزندان  وجود  یادآوری  با  وی 
خانواده ها ادامه داد: این افراد در انتظار تلاش بیشتر ما 
هستند، بنابراین در زمینه اشتغال ما باید تلاش کنیم و 
این وزارتخانه وظیفه سنگینی در زمینه اشتغال و حمایت 

از کارگران برعهده دارد.
ما  برای کارگران  امروز  ادامه داد:  رییس جمهوری 
شرایط سخت است، برخی از آنها ممکن است از کار 
منفصل شوند، این وزارتخانه باید اشتغال را تامین کند 
این  اداره کنند،  را  بتوانند زندگی خود  ما  تا کارگران 

مسئولیت سنگین اول این وزارتخانه است.
روحانی تاکید کرد: این وزارتخانه بخش حمایت اقشار 
ضعیف و نیازمند را برعهده دارد، این وزارتخانه باید به افراد 
تحت پوشش بهزیستی و کسانی که از لحاظ تامین مواد 

غذایی مشکلاتی دارند، کمک کند.
وی با بیان این که در روزهای آینده اولین اقدام خود 
را در این زمینه انجام خواهیم داد، اظهار داشت: دولت 
به عنوان کمک به اقشار کم درآمد در زمینه حمایت 
به وسیله سبد غذایی، نیمی از جمعیت کشور را مورد 

حمایت قرار خواهد داد.
وی اضافه کرد: من امیدوارم هفته آینده این وزارتخانه 
با همکاری سازمان برنامه و بودجه و سایر مسئولین آن را 

اجرایی و عملیاتی کند. 
رییس قوه مجریه در ادامه به مسئله ساماندهی تامین 
اجتماعی به عنوان یکی از مسئولیت های وزارت تعاون، 
کار و و رفاه اجتماعی اشاره و خاطرنشان کرد: صندق 
های ما متاسفانه از حالت صندوق خارج شده است؛ همه 

صندوق های ما مشکل دارند.
روحانی با طرح این سوال که درباره این صندوق چه 
باید کرد، ادامه داد: تمام اقداماتی که وزیر سابق انجام داده 
است، باید مضاعف شود تا ما بتوانیم این صندوق ها را احیا 

و مشکلات آن ها را حل کنیم.
روحانی ضمن تقدیر از وزیران پیشین و سرپرستان این 
چهار وزارتخانه، گفت: از شما نمایندگان مردم درخواست 
می کنم که در این شرایط سخت بیشتر از گذشته ما را 

یاری کنید.
وی ادامه داد: ان شاءالله با رای قاطع شما نمایندگان 
عزیز به چهار وزیر پیشنهادی، کابینه تکمیل شود تا 
ما در برابر مردم خود خجالت زده نباشیم و بتوانیم با 
کار بیشتر مشکلات را جبران کنیم و مردم ما راضی 
ما رضایت  از همه  بزرگ  ان شاءالله خدای  و  شوند 

داشته باشد.

در آسـتانه دور دوم تحریـم هـای ثانویـه آمریکا علیـه ایران، برخی دولـت را به کوتاه آمدن در برابر خواسـته های 
کاخ سـفید و انجام مذاکرات پنهانی با مقامات آمریکایی متهم می کنند؛ اتهاماتی که به اعتقاد کارشناسـان مصداق 

»آب به آسـیاب دشـمن ریختن« ارزیابی می شود.
از همـان روزهـای آغـاز مذاکرات هسـته ای در دولت یازدهم که به مهرماه 1392 برمـی گردد، جریان مخالف در 
قالـب همایـش هـا، سـخنرانی ها و غیره عملکرد دولت را در حوزه سیاسـت خارجی زیر سـوال مـی بردند تا این که 
غـرب در برجـام بـه مطالبات بجای ایـران تن داد. هر چنـد »دونالد ترامپ« رئیس جمهوری آمریکا اردیبهشـت ماه 
امسـال بـا خـروج از برجـام آن را بـه گـروه 1+4 مبدل سـاخت اما تلاش های وی برای پشـت کـردن همه طرف ها 
بـه ایـن توافـق معتبر بین المللی تاکنون نتیجه ای عکس داده اسـت.از پنج ماه پیش ارتباط مقامـات ایران و آمریکا 
قطـع و گفـت وگوهـا به منظور پیشـبرد اجـرای برجام با دیگـر اعضای توافـق ادامه یافت. اینک امـا برخی مخالفان 
دولت که پیشـینه رفتار سیاسـی آنها بر کسـی پوشـیده نیسـت، دولت را به ارتباط پنهانی و خارج از منافع ملی با 
آمریکا متهم می کنند.»جواد کریمی قدوسـی« عضو کمیسـیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس، روز جمعه 
چهـارم آبـان در گفت وگو با خبرگزاری »موج« مدعی شـد که کارشناسـان وزارت خارجه در عمـان در حال مذاکره 
بـا مقـام  هـای آمریکایـی هسـتند. وی بـا تاکید بر موثق بـودن منابع خبـری خود، اظهـار کرد که عمـان تبدیل به 
خلوتگاهی برای آمریکایی ها و انگلیسـی ها شـده اسـت و از این طریق سـعی دارند تا به ایران دسترسـی پیدا کنند.

بـه بـاور ناظـران، تـداوم ایـن قبیـل اتهام زنی هایـی که بوی سیاسـی کاری و جناحـی می دهد، آسـیب جبران 
ناپذیـری را بـر وحـدت داخلـی و منافع ملـی وارد خواهد کرد. از ایـن رو وزارت امور خارجـه در قبال چنین اتهاماتی 
سـکوت نکـرد و بـا انتشـار اطلاعیـه ای بار دیگر بـر بی فایده بـودن هر نوع مذاکـره با دولت عهدشـکن، قانون گریز 

و ضـد ایـران ترامـپ تاکید نمود.اهمیت طلاع رسـانی عمومی و همگرایـی داخلی را می توان در بخشـی از اطلاعیه 
مذکـور مشـاهده کـرد که نوشـت با توجه به ادعای تازه کریمی قدوسـی مبنی بر تـلاش، تمایل و اقـدام وزارت امور 
خارجـه در برقـراری تمـاس و مذاکـره با دولت ایالات متحده آمریکا در یکی از کشـورهای همسـایه، مـوارد زیر را به 
اطـلاع عمـوم ملـت شـریف ایران می رسـاند: بـه صراحت اعلام می شـود تمام ادعاهـای ایشـان در خصوص تمایل 
وزارت امـور خارجـه بـه برقـراری تماس و مذاکـره با دولت آمریکا و نیز انجام مذاکره با طـرف های آمریکایی در یکی 
از کشـورهای همسـایه غلـط و بـی اسـاس اسـت و به شـدت تکذیب می شـود.این اولین باری نیسـت کـه نماینده 
مشـهد و عضـو جبهـه پایـداری دولـت را متهم به سـازش با غرب می کند و پیشـتر نیـز ادعاهـای وی علیه برخی 
دولتمـردان و اظهارنظرهـای او درباره موضوعاتی همچون برجام، مسـائل موشـکی، FATF، بانـد نیویورکی ها، نفوذ 

غـرب در دولـت و همچنیـن وجود افراد دو تابعیتی خبرسـاز و به شـکایت علیه وی منجر شـده بود. 
اتهامـات جدیـد ایـن نماینـده به دولت در حالی بیان می شـود که مقامات عالی رتبه کشـورمان همـواره بر نفی 
مذاکـره در شـرایط کنونـی بـا آمریکا اصرار مـی ورزند؛ موضوع مهمی که در سـخنان رهبـری و رئیس جمهوری به 
وضـوح مـورد تاکیـد قرار گرفته اسـت. رهبر معظم انقلاب اسـلامی )دوشـنبه 22 مردادمـاه( در دیدار هـزاران نفر از 
قشـرهای مـردم از اسـتان هـای مختلـف با اشـاره به شـرارت های آمریـکا خاطر نشـان کردند »ما فقـط وقتی می 
توانیم وارد بازی خطرناک مذاکره با امریکا شـویم که از لحاظ اقتصادی و سیاسـی و فرهنگی به اقتدار مورد نظرمان 
برسـیم و فشـارها و هوچـی گـری های او نتوانـد در ما تأثیر بگذارد امـا در حال حاضر مذاکره قطعاً بـه ضرر ما تمام 
می شـود و ممنوع اسـت.«همچنین حجت الاسـلام »حسـن روحانی« رئیس جمهوری کشـورمان شـهریورماه در 
گفـت وگو با شـبکه تلویزیونی »ان بی سـی«، سیاسـت هـای ترامپ را در قبـال موضوعات مختلف به ویـژه ایران و 

برجـام زیـر سـوال بـرد. وی با تاکیـد بر اینکه رفتار ترامپ همـه زمینه  های مثبـت را از بین می  برد، دربـاره مذاکره 
ایـران بـا آمریـکا گفت وقتـی از تغییر رژیم می گوید و تعهدات مهم دولـت آمریکا را زیر پا می گذارد، دیـدار و مذاکره 
معنـا ندارد.همـان طور که اشـاره شـد، بیهوده بودن مذاکـره با آمریـکا در دولت ترامپ از مواضع جمهوری اسـلامی 
آشـکارا برداشـت مـی شـود. زیـرا ترامـپ در پی توافـق تازه ای بـا ایران اسـت -که برخـی از آن تحت عنـوان توافق 
ثانویـه نـام می برند- تا با کسـب امتیازهای بیشـتر بر برجام به عنوان یکـی از بزرگترین دسـتاوردهای دموکرات ها، 
اروپایـی هـا و تهـران بر آن خط بطلان بکشـد.از شـرایط دوازده گانه ای که »مایک پمپئو« وزیـر امور خارجه آمریکا 
بـرای مذاکـره بـا ایـران انتشـار داد می توان به زیـاده خواهی های تیـم جدید ترامپ پی بـرد؛ مطالباتی که هر عقل 
سـلیمی را نسـبت به پذیـرش آن برحذر می دارد. در شـرایط کنونی یگانـه راه آمریکا برای مذاکره با ایـران از برجام 
مـی گـذرد و تنهـا در صورت بازگشـت ایالات متحده به توافق هسـته ای و پایبندی کامل به برجـام می توان انتظار 
ادامـه مذاکـرات فـی مابیـن را داشـت. به بـاور ناظران، مواضـع ضد ایرانی اخیـر ترامپ مبنی بر جلوگیـری از فروش 
نفـت ایـران و قطـع کامـل ارتباطات بانکی تهران با کشـورهای همپیمـان آمریکا که سـوم آبان در کاخ سـفید ایراد 
شـد، شـانس مذاکـرات احتمالی تهـران و واشـنگتن را کاهش داده و بر گسـترش همـکاری تهران بـا دیگر اعضای 
توافـق خواهـد افـزود. در مقابـل، اروپا نیز با هدف حفظ اسـتقلال خود در برابر آمریکا تلاش مضاعفـی را برای نجات 
برجـام در پیـش گرفتـه به طـوری که »فیلیپ بونکارر« رئیس گروه دوسـتی پارلمانی سـنای فرانسـه و ایران، چند 
روز پیش در نشسـت خبری روسـای گروه  های دوسـتی پارلمانی مجالس ملی و سـنای فرانسه و همچنین مجلس 
شـورای اسـلامی از تـلاش اتحادیه اروپا برای اتصال یک بانک ایرانی به سـوئیفت در آسـتانه اجـرای دور دوم تحریم 

 هـای امریکا علیه ایران پرده برداشـت.

رئیس جمهور در جلسه رای اعتماد مجلس به 4 وزیر پیشنهادی:

مشکل لاینحلی نداریم

کاری که مصداق »آب به آسیاب دشمن ریختن « است

اتهام به مذاکرات پنهان؛ ترفند جدید برجام ستیزان
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همچون زنبور عسل باش كه خوراك پاك و پاكيزه 

مى خورد و محصول پاك و پاكيزه توليد مى كند ، و 

هر گاه روى شاخه اى مى نشيند، آن را نمى شكند.
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و  انسانی  کرامت  حفظ  قم،  استاندار 
اساسی  اولویت  را  شهروندی  حقوق  رعایت 
مسئولان دانست و گفت: این مساله در اداره 
های زیرمجموعه قوه قضاییه در قم با جدیت 

پیگیری می شود.
دیدار  در  شنبه  روز  صادقی  مهدی  سید 
دادستان قم افزود: کاهش مراجعه به دادسراها، 
به پرونده ها و تجمیع  تسریع در رسیدگی 
جهت  خدمات  دهنده  ارائه  های  بخش 
های  اقدام  از  مردم  از سردرگمی  جلوگیری 
شایسته ای است که طی سال های اخیر در 

استان شاهد ترقی آنها بوده ایم.
یافتگی  توسعه  بر  تاکید  با  ادامه  در  وی 

فکری مدیران به عنوان عنصر حیاتی در ایجاد اصلاحات اظهار داشت: بهره مندی از 

مدیران لایق و شایسته گام نخست در توسعه 
همه جانبه کشور است.

وی با اشاره به ضرورت بهره وری در بخش 
های مختلف حاکمیت افزود: در صورتی که این 
امر محقق شود شاهد استفاده بهینه از منابع به 

خصوص وقت و انرژی خواهیم بود.
مهدی کاهه دادستان قم نیز در این دیدار 
گزارشی از اقدام های صورت گرفته در راستای 
کاهش مراجعات به شعب دادگستری، کاهش 
زمان رسیدگی به پرونده های قضایی، تجمیع 
خدمات قابل ارائه و کاهش آمد و شد مردم، 
تکریم زندانیان و خانواده های ایشان و استفاده 
برای  دولتی  های  دستگاه  های  ظرفیت  از 

تقویت زیرساخت ها ارائه داد.

استاندار قم:

سیاست های مسئولان قضایی قم در مسیر کرامت انسانی است

مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده 
ای  استان قم گفت: دفاتر نمایندگی 2 
شرکت بین المللی حمل و نقل مسافر 
که در این استان مستقر است، روزانه 
زائران اربعین حسینی را با 10 دستگاه 
اتوبوس به صورت مستقیم به شهرهای 

کربلا و نجف اعزام می کند
هزار  یک  افزود:  جمالی  ابوالفضل 
اتوبوس نیز برای ارائه سرویس رفت و 
اربعین حسینی در  برگشت به زائران 
نظر گرفته شده که 700 دستگاه برای 
اعزام به مرزها و 300 دستگاه مختص 
بازگشت به شهر قم می باشد که ظرفیت 
هر کدام از این اتوبوس ها بین 25 تا 44 

تَن می باشد.
وی اظهار داشت: این طرح از یکم 
آبان ماه آغاز و تا هشتم آبان ماه که 
بیشتر زائران به مرزها عزیمت می کنند، 
ادامه دارد و روزانه 50 تا 80 دستگاه 
اتوبوس به مرزهای مهران که مختص 
اتباع ایرانی و مرزهای خسروی و شلمچه 
که مختص اتباع خارجی است، اعزام می 

شوند.
جمالی خاطرنشان کرد: از هشتم تا 
دهم آبان ماه سرویس دهی اتوبوس ها 
در تمام مسیرهای برون استانی تعطیل 
است و ناوگان اتوبوسرانی برای سرویس 
خواهد  مهران  عازم  زائران  به  دهی 
به  عزیمت  قصد  که  شد.همشهریانی 
سایر استان ها دارند، باید از قطار، وسایل 
نقلیه شخصی یا سواری عمومی استفاده 
نمایند و برای مسیر قم- تهران نیز با 
همکاری شهرداری ، اتوبوس های درون 

شهری فعال می شود. 
وی دربخش دیگری از سخنان خود 
گفت: سه تیم از کارشناسان و ناظران 
رسانی  خدمات  بر  نیز  کل  اداره  این 
اتوبوس های مسافری به زائران اربعین 
در این استان نظارت می کنند. آنها نحوه 
رفتار ترافیکی و جابجایی مسافر اتوبوس 
هایی که از شهر قم آمد و شد می کنند، 
در 2 بخش فنی و خدماتی بررسی می 

نماید. 
وی افزود: نظارت ها شامل کپسول 

کمربند  ایمنی،  چکش  نشانی،  آتش 
مطابقت  ها،  لاستیک  عاج  ایمنی، 
صورت وضعیت و عدم دریافت کرایه 
اضافه، کارت هوشمند، کارت ناوگان و 
سلامت می باشد.این تیم ها با استقرار 
در مبادی ورودی شهر، پلیس راه و پایانه 
های مسافری در صورت مشاهده هر 
نوع تخطی از مقررات، رانندگان ناوگان 

اتوبوسرانی را اعمال قانون خواهند کرد.
جمالی دربخش دیگری از سخنان 
کل  اداره  اقدامات  به  اشاره  با  خود، 
راهداری در حوزه عمرانی، گفت: طرح 
بهسازی لاین غربی آزادراه قم- تهران 
در  و  انجام شده  سلفچگان  بزرگراه  و 
و کاهش  ایمنی  ارتقاء سطح  راستای 
سازی  آرام  اقدامات  جاده ای،  حوادث 
از جمله تسطیح حریم، شانه سازی، 
پاکسازی و علف زنی صورت گرفته است.

راهدارخانه در  افزود: هفت  جمالی 
سطح راه های استان تجهیز شده و آماده 
ارائه خدمات است و مسافران می توانند 
برای ادای نماز، استفاده از سرویس های 

بهداشتی و دریافت راهنمایی سفر در این 
راهدارخانه ها توقف نمایند.

وی گفت: اکیپ های ثابت و سیار 
در  زنی  گشت  و  استقرار  با  راهداری 
سطح محورهای استان آمادگی دارند در 
صورت وقوع هر نوع انسداد در محورها بر 
اثر حوادث ترافیکی، نسبت به پاکسازی 

اقدام کنند.
وی اضافه کرد: 2 اکیپ مستقر در 
آزادراه قم تهران و قم سلفچگان مجهز 
به ماشین آلات سنگین مانند جرثقیل 
، لودر ، گریدر... می باشند تا درصورت 
انساد محور و طولانی شدن مدت آن، 
نسبت به رفع انسداد با سرعت بالاتری 

اقدام نمایند.
آماده   141 سامانه  گفت:  جمالی 
پاسخگویی به همشهریان در خصوص 
محورها  هوا،  و  آب  ها،  راه  وضعیت 
و 2 شماره  باشد  می  و شدها  آمد  و 
و 09169153639   02536644035
نیز به صورت 24 ساعته آماده دریافت 

شکایت هموطنان است.

مدیرکل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم:

روزانه 10 دستگاه اتوبوس از قم به کربلا اعزام می شود

از خاشقچی تا مظلومان یمنکاریکاتور

محمدعلى رجبى

نامحـرمانه

دل نوشته

خبــر

در میراث فرهنگی قم چه خبر است ؟!
مهدی حسین نژاد سرپرست معاونت سرمایه گذاری و تامین منابع اداره کل میراث فرهنگی، صنایع 
دستی و گردشگری استان قم  ازسمت خوداستعفا کرد. در متن استعفا حسین نژاد  خطاب به سرپرست 
اداره کل میراث فرهنگی  استان قم آمده است: مدیریت انقباضی جنابعالی در عرصه میراث فرهنگی ، 
صنایع دستی و گردشگری  از زمان انتصاب شما موجب افت و کاهش راندمان این اداره کل در سطح 
استان و کشور گردیده است. در بخش دیگر این استعفا نامه تصریح شده است: پرداختن به مسائل  پیش 
پا افتاده  داخلی اداری، نگاه بدبینانه به پرسنل موجب شد که علیرغم میل باطنی به عنوان اعتراض به نوع 
عملکرد شما و تیم همراهتان از تاریخ سوم آبان ماه از سمت سرپرستی معاون سرمایه گذاری و تامین 
منابع اداره کل میراث فرهنگی استان قم استعفا ودر خواست شش ماه  مرخصی بدون حقوق دارم.

گفتنی است یزدانی مدت چهار ماه است به سرپرستی این اداره کل منصوب شده است بعد از چهار ماه 
و پایان مهلت چهارماهه قانونی سرپرستی  فاقد حکم رسمی مدیر کلی می باشد . گفته می شود یزدانی 
طی چهار ماه گذشته  نیروهای با تجربه و موثر این اداره کل را برکنار ومعاونان غیر بومی که هیچ آشنایی 
با استان و شهر قم ندارند منصوب نموده است.از سوی دیگر  گفته می شود :رفتار یزدانی موجب رنجش 
کارمندان و سرمایه گذاران حوزه گردشگری  نیزشده است .به نظر می رسد  مسئولان عالی استان باید  
هرزودتر به این موضوع ورود و در صورت صحت ادعاها اقدامات لازم و قانونی را انجام دهندتا بخش 

میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری استان قم دچار خسران نشود.

پانته آ بهرام : حاضر به همکاری بودم هرچند دستمزدم پرداخت نشد
بازیگر سریال »دلدادگان« گفت: به احترام مردم و خود سریال حاضر به همکاری با مجموعه 
»دلدادگان« برای قسمت پایانی بودم اما دوستان خودشان نخواستند و این درحالی ست که از این 
مجموعه، طلبکار هستم.پانته آ بهرام درباره حواشی پیش آمده برای قسمت پایانی سریال »دلدادگان«، 
اظهار داشت: پیش از اینکه توضیحی درباره این موضوع بدهم اعلام کنم خوشحالم از اینکه سریال اینقدر 
پُربیننده شد و مردم به آن علاقه مند شدند که اتفاقات قسمت پایانی را هم به این شدت دنبال کردند.

وی با اشاره به اینکه باید به عوامل سازنده فیلم به دلیل جذب این همه مخاطب تبریک گفت، افزود: 
پس از پخش قسمت پایانی، من در صفحه اینستاگرام خودم پیام یک خطی با این مضمون که »بدقولی 
صدا و سیما، # مسائل مالی« منتشر کردم و هیچ توضیحی درباره سانسور و این مسائل مطرح نکردم.

بازیگر سریال »عاشقانه« ادامه داد: متاسفانه بعد از انتشار این پست، بحث سانسور سریال در شبکه های 
مجازی به نقل از من منتشر شد که درواقع اصل ماجرا برداشت اشتباه کاربران فضای مجازی بود، در 
ادامه نیز برخی به این اشتباه در صفحه های مجازی خود دامن زدند و با استفاده از کلمه سانسور، مساله 
حاشیه ای و جنجالی شد. بهرام تاکید کرد: بدقولی یعنی بدقولی و مسائل مالی هم بدقولی را توضیح 
می دهد بنابراین صحبتم کاملا شفاف بود اما بعد از این برداشت غلط و عکس العمل کاملا اشتباهی هم 

از طرف سازنده سریال مطرح شد که من را موظف به شرح نکاتی کرد.

5 هزار افغان در زندان های ایران هستند
وزیر دادگستری با اشاره به اجرای موافقت نامه انتقال محکومان با کشور افغانستان گفت: همکاری 
های خوبی در این زمینه انجام شده است و ظاهرا حدود پنج هزار زندانی افغانستانی در ایران داریم 
همچنین 22 زندانی از اتباع ایرانی در افغانستان هستند.سیدعلیرضا آوایی روز شنبه در دیدار با 
»عبدالبصیر انور«، وزیر دادگستری افغانستان در محل وزارت دادگستری، افزود: تعداد قابل توجهی از 
اتباع افغانستان در زندان های ایران هستند و برای حل مشکلشان نیاز به همکاری های بیشتری وجود 
دارد و البته برخی خانواده های آنان متقاضی انتقال محکومان به افغانستان هستند. وی افزود: حدود 
هزار نفر از اتباع افغانستانی در زندان های کرمان، اصفهان، مرکزی، فارس، خراسان رضوی و سیستان و 

بلوچستان هستند و باید مسیر انتقالشان با روند طبیعی انجام شود.

ظریف: ۳ سفیر بازنشسته هستند
وزیر امور خارجه گفت: با توجه به قانون منع به کارگیری بازنشستگان، تنها سه تن از سفرا مشمول 
این قانون هستند و بازنشسته خواهند شد.محمد جواد ظریف در توضیح اجرای قانون منع به کارگیری 
بازنشستگان در وزارت امور خارجه، افزود: تنها سه سفیر از مجموعه وزارت امور خارجه مشمول قانون 
منع به کارگیری بازنشستگان خواهند شد که در پایان مهلت قانونی به کشور بازخواهند گشت و به جای 
آنها سفیران جوان انتخاب خواهیم کرد.ظریف اظهار داشت: وزارت امور خارجه هیچ بازنشسته ای در 

داخل وزارتخانه ندارد و بازنشستگان مشمول این قانون، تنها سه سفیر مذکور هستند.

نمایشگاه مطبوعات امسال برگزار نمی شود
معاون امور مطبوعاتی و اطلاع رسانی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی با تکذیب شایعات چند روز اخیر 
درباره احتمال برگزاری نمایشگاه مطبوعات در سال جاری، از برگزار نشدن قطعی این نمایشگاه خبر 
داد.محمد سلطانی فر گفت: با توجه به شرایط اقتصادی حاکم بر فضای جاری کشور در سال جاری، 
نگرانی هایی که برای آینده وجود دارد و نظرسنجی کارگروه های تخصصی از بدنه مدیران کل ارشاد 
گرفته تا مدیران مسئول رسانه های نوشتاری و برخط مختلف، به ویژه رسانه های استانی و نیز جمع آوری 
آرا، معاونت امور مطبوعاتی و اطلاع رسانی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی به این جمع بندی رسید که 

امسال نمایشگاه مطبوعات نداشته باشیم.

یک اربعین عاشقی)6(
محمد خامه یار

کوچه پس کوچه های نجف را پشت سر می گذاریم و دقایقی بعد به یک محله قدیمی و فقیر نشین 
می رسیم. راننده مقابل خانه ای که شباهت بسیاری به دیگر خانه ها دارد، توقف می کند. عده ای مقابل 
خانه ایستاده اند و نمی دانم از کی در انتظار به سر می برند. وقتی پیاده می شویم با استقبال آنان مواجه 
می شویم و همراهان هم با زبان بی زبانی، حال و احوال می کنند و در زیر چتر الطاف صاحب خانه به 
داخل دعوت می شویم.در کنار خانه، یک تاکسی ون دیگر هم پر از پتو و تشک های نو و نازک ابری،  
توقف کرده است. این وسایل را راننده ای که مهمانش شده ایم در همین فاصله یکی دو ساعت قبل 
سفارش به تهیه آن کرده است. خانه همین طور که از نمای بیرونی آن پیدا است، قدیمی و چند اتاق، 
آشپزخانه، حمام و سرویس بهداشتی آن دور تا دور حیاط آن قرار دارد. وسایل اتاق پذیرایی، هر چند 
نو به نظر می رسد اما گچ اطراف آن فرو ریخته است. به قول یکی از بچه ها که شغل پدرش گچ کاری 

است، اگر می دانستیم به اینجا می آییم چند کیسه گچ می آوردیم و آن را ترمیم می کردیم!
دو برادر با چند بچه قد و نیم قد به همراه مادرشان در این خانه زندگی می کنند، یعنی هر خانواده 
در یک اتاق! اهل خانه در تکاپوی آسایش و پذیرایی از مهمانان هستند. پس از رفع خستگی و صرف 
یک استکان چای، سفره شام پهن می شود. صاحب خانه که یک راننده تاکسی است، با تدارک نان و 
کباب زیاد از ما پذیرایی می کند و او خوشحال از این مهمانی. شاید برای اولین بار باشد که خانه این 
همه مهمان به خود دیده باشد و برای اولین بار بوی کباب در اتاق های آن می پیچد! میزبان و برادرش 
خوشحال تر از مهمانان به نظر می رسند، تعارف می کنند اما هیچ یک از آنان طبق رسمی که دارند، 
سر سفره نمی نشینند تا مهمانان راحت باشند! شام تمام نشده، صاحب خانه سینی های بزرگ سیب و 
پرتقال قاچ شده را وسط سفره قرار می دهد. به همراهان می گویم معنی این کار این است که چیزی از 

میوه ها نباید در سفره بماند و باید مصرف شود...

تا پایان مهرماه صورت گرفت؛

توزیع بیش از 165 هزار تن آسفالت درسطح شهر قم
مدیرکل نظارت بر پروژه های عمرانی و ساختمانی شهرداری قم گفت: تا پایان مهرماه بیش از 165 

هزار تن آسفالت در مناطق هشتگانه  شهر توزیع شد.
عباس حلوائی زاده با اشاره به آخرین وضعیت اجرای نهضت توزیع آسفالت در شهر قم اظهار کرد: با 
توجه به اینکه سال گذشته بالغ بر 300 هزار تن و حدود 2 میلیون و 400 هزار مترمربع توزیع آسفالت 
در سطح معابر شهر صورت گرفت، مدیریت شهری مصمم شد همین حجم توزیع آسفالت امسال 
نیز توزیع شود.وی با تاکید بر اینکه تا پایان مهرماه امسال در شهر قم بیش از 165 هزار تن آسفالت 
توزیع شده است، تصریح کرد: با وجود تفاوت بسیار زیاد قیمت قیر در ماه های اخیر و مشکل تامین 

آن، مدیریت شهری کار را متوقف نکرده و تولید و پخش آسفالت به صورت تمام وقت انجام می شود.
مدیرکل نظارت بر پروژه های عمرانی و ساختمانی شهرداری قم با تاکید بر اینکه اولویت شهرداری 
با نزدیک شدن به فصل گرما توزیع آسفالت در معابر زیرسازی شده است، گفت: تلاش بر این است که 

رکورد 300 هزار تن را امسال نیز در شهر قم تکرار کنیم.
وی با بیان اینکه بیشترین توزیع آسفالت در منطقه  دو بوده است، گفت: در این منطقه 22 هزار تن 
آسفالت توزیع شده و بعد از آن منطقه چهار با 21 هزار تن، منطقه یک 7 هزار و 300 تن، منطقه پنج 
12 هزار و 900 تن، منطقه 6 حدود 17 هزار تن، منطقه هفت 3 هزار تن و منطقه هشت به انضمام 

اعتبار استان 13 هزار و 500 تن توزیع آسفالت داشته اند.

معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهرداری قم خبر داد

توزیع بیش از 1500 تن کیسه زباله 
برای تامین نظافت شهر در اربعین

معاون خدمات شهری و امور اجتماعی شهردار قم از توزیع بیش از 
1500 تن کیسه زباله برای تامین نظافت شهر در اربعین خبر داد.

سیدامیر سامع با اشاره به اهم اقدامات اجرایی شهرداری قم در اربعین  
حسینی در سطح شهر قم اظهار کرد: ستادهای هشتگانه اطلاع رسانی و 
خدمات رسانی در سطح مناطق هشتگانه شهری با محوریت پیرامون حرم 
کریمه اهل بیت حضرت فاطمه معصومه)س( و مسجد مقدس جمکران 
به سه زبان اردو، عربی و انگلیسی تشکیل شده است.وی به آماده باش و 
استقرار اکیپ های عملیات و امدادی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
در هسته مرکزی و پیرامون حرم کریمه اهل بیت، مساجد و تکایا اشاره 
کرد و افزود: در این ایام آماده باش و فعالیت بیش از هزار و 500 نفر از 
پرسنل خدمات، فضای سبز، ستادی به صورت شبانه روزی را در دستور 
کار داریم و پیش بینی فعالیت 270 دستگاه ماشین آلات مکانیزه جهت 
جمع آوری پسماندها صورت گرفته است.معاون شهردار قم با اشاره به آماده 
باش کامل سازمان های حمل و نقل و ترافیک ، تاکسیرانی و اتوبوسرانی 
در راستای جابجایی عزاداران حسینی گفت: اکیپ های تخلفات شهری در 
راستای کنترل ناهنجاری های اجتماعی با محوریت حرم مطهر کریمه اهل 
بیت و مسجد مقدس جمکران در این ایام فعال خواهند بود. وی ادامه داد: 
در این خصوص هماهنگی لازم در خصوص کنترل موارد ایمنی و ترافیکی، 
نظم و نظافت شهری و تدابیر پیشگیرانه در محوطه پیرامون ایستگاه های 
صلواتی از قبیل تهیه مخازن فان، سطل های کارتن پلاست و کیسه های 
زباله در محوطه پیرامون ایستگاه های صلواتی با همکاری و مشارکت متولیان 
ایستگاه های صلواتی صورت پذیرفته است.معاون شهردار قم بیان کرد: برنامه 
ریزی نصب 3 هزار و 500 متر داربست و آماده سازی مسیر در راستای 
کنترل و هدایت دستجات عزاداری و هیئات مذهبی به طرف حرم مطهر 
نیز انجام شده است.وی با اشاره به استقرار مخازن فان و توزیع بیش از 
هزار و 500 تن کارتن پلاست و کیسه های زباله در راستای کنترل نظم 
و نظافت عمومی گفت: برنامه ریزی شده تا تنظیف محیط شهری خصوصاً 
در محل عبور دستجات و هیئات و ایستگاه های صلواتی و پخش نذورات 
به طور مستمر صورت گیرد.سامع آماده سازی کلیه سرویس های بهداشتی 
خصوصاً هسته مرکزی شهر را از دیگر اقدامات شهرداری عنوان و بیان 
کرد: توسط عوامل خدمات شهری و فضای سبز مناطق، جهت رعایت 
موارد بهداشتی و رفع مشکلات احتمالی، پیش بینی نیروی نگهدارنده ثابت 

بصورت 24 ساعته در هر سرویس بهداشتی صورت گرفته است.
 

معاون معماری و شهرسازی شهردار قم تشریح کرد

دلایل تاخیر درتکمیل 
تقاطع غیرهمسطح پردیسان 

معاون معماری و شهرسازی شهردار قم گفت: مشکلات ثبتی توافقات 
ملکی تقاطع غیرهمسطح پردیسان را به تاخیر انداخته است.غلامرضا 
جانقربان با بیان اینکه شهرک پردیسان در دو مرحله در سال های 76 و 
86 به ترتیب به مساحت هزار و 500 هکتار در مجاورت جاده اصفهان از 
حریم وارد محدوده خدمات شهری شده است، اظهار کرد: پس از تفکیک 
قطعات به تعاونی ها و نهادهای مختلف با کاربری مسکونی واگذار شده و 
توجهی به احداث زیرساخت های لازم خصوصا فضاهای آموزشی، فضای 
سبز، تجاری و شبکه معابر مناسب نشده است.وی با تاکید بر اینکه از سال 
86 به بعد شهرداری به دلیل افزایش ساکنین شهرک، وارد منطقه شده و 
ناحیه شهری را در این محدوده راه اندازی کرد، گفت: از سال 90 نیز این 
شهرک تبدیل به منطقه شهری شد و تکمیل زیرساخت های مغفول مانده 
را بر عهده گرفت.جانقربان یکی از اقدامات ضروری در منطقه پردیسان را 
احداث و تکمیل راه های ارتباطی این منطقه دانست و افزود: دسترسی های 
منطقه از جاده اصفهان دچار نقص بود و تنها با اصلاح هندسی ایجاد 
دسترسی صورت گرفته بود که کافی نبود و شهرداری به همین دلیل به 
بحث تقاطع غیرهمسطح منطقه ورود پیدا کرد.وی با تاکید بر اینکه احداث 
تقاطع غیرهمسطح پردیسان بر عهده اداره کل راه و شهرسازی بوده است، 
تصریح کرد: برای اینکه اجرای پل و تقاطع تسریع یافته و مشکل مردم حل 
شود، با وجود اینکه شهرداری وظیفه ای در این پروژه نداشته، تملکات را بر 
عهده گرفته و احداث پل بر عهده اداره کل راه و شهرسازی است.معاون 
شهردار قم با بیان اینکه بخشی از این پروژه به عنوان پل پردیسان تکمیل 
شده و بخش اتصال به جاده اصفهان همچنان باقی مانده است، گفت: محل 
اجرای پل در قطعه زمینی است که حدود 200 هزار مترمربع مساحت 
دارد و بیش از 75 هزار مترمربع آن در مسیر اجرای پروژه است؛ جلسات 
متعددی با مالکین داشته ایم و تاکنون 23 هزار مترمربع از آن را با پرداخت 
غرامت تملک کرده ایم.وی با بیان اینکه 50 هزار مترمربع از این زمین نیز با 
اعمال ماده 101 توافق شده است، اظهار کرد: به دلیل اینکه با وجود پیگیری 
فراوان، مشکلات ثبتی زمین ها از طریق اداره کل ثبت اسناد و املاک استان 
حل نشده، همچنان امکان رفع موانع حقوقی اسناد ملکی انجام نشده و 
بستر لازم برای ادامه توافقات فراهم نشده است.جانقربان تصریح کرد: به 
محض اینکه مسائل حقوقی و ثبتی مالکین با اداره کل ثبت اسناد حل شود، 
شهرداری توافقات را انجام داده و موانع اجرای پروژه برطرف خواهد شد.وی 
با اشاره به اظهار نظر مدیرکل راه و شهرسازی استان در خصوص قصور 
شهرداری در تکمیل پروژه تقاطع غیرهمسطح پردیسان گفت: با وجود اینکه 
شهرداری وظیفه ای در تملک و اجرای این پروژه نداشته، به عنوان نهادی 
خدمتگزار برای رفع مشکل اهالی پردیسان، به پروژه ورود کرده و امیدواریم 
با خرد جمعی موضوعات اینچنینی به دور از فرافکنی و هیاهو برطرف شود.

 
مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم :

تور قم گردی ویژه زائرین
 اربعین حسینی برگزار می شود

مدیرعامل سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری قم گفت: تور قم گردی 
ویژه زائرین خارجی اربعین برای قبل از رفتن و بعد از بازگشت زائرین از 
عراق برنامه ریزی شده و تلاش داریم در این قالب حضور در اماکن متبرکه 
شهر و زیارت بارگاه امامزادگان را داشته باشیم.ابوالقاسم مقیمی در جلسه 
کمیته اجرایی ستاد تسهیلات زائرین ویژه اربعین که در سالن جلسات 
فرمانداری قم برگزار شد، با اشاره به برنامه های پیش بینی شده در سازمان 
فرهنگی ورزشی شهرداری در آستانه اربعین حسینی اظهار کرد: با توجه به 
اینکه خیل عظیم زائرین اربعین حسینی از داخل و خارج کشور خصوصا از 
کشور پاکستان در مسیر کشور عراق وارد قم می شوند، برای ارائه خدمات 
مطلوب فرهنگی پیش بینی هایی صورت گرفته است.وی برنامه ریزی برای 
توزیع بسته های فرهنگی مرتبط با ایام اربعین را مورد توجه قرار داد و افزود: 
در حوزه فرهنگی برای ارائه خدمات مطلوب به زائرین، بسته ای متنوع از 

محصولات مختلف تهیه شده و در اختیار زائرین اربعین قرار داده می شود.
 

مدیر نظارت بر امور خدمات شهری شهرداری قم  خبرداد

آماده سازی میادین آستانه و امام )ره( 
برای اجتماع مردم در اربعین

مدیر نظارت بر امور خدمات شهری شهرداری قم گفت: 3 هزار و 500 
مترمربع از فضای میدان آستانه و میدان بزرگ امام خمینی)ره( برای تجمع 

مردم در روز اربعین آماده سازی شده است.
سید مهدی حسینی در جلسه کمیته اجرایی ستاد تسهیلات ویژه 
زائرین اربعین که در سالن جلسات فرمانداری قم برگزار شد، با اشاره به 
اعزام 60 دستگاه اتوبوس شهرداری قم به مرز مهران برای خدمات رسانی به 
زائرین اربعین اظهار کرد: این ناوگان اتوبوسرانی وظیفه حمل و نقل زائرین 
از شهر مهران تا پایانه مرزی را بر عهده دارند.وی پیش بینی های شهرداری 
قم برای خدمات رسانی به زائرین اربعین را مورد توجه قرار داد و گفت: در 
آستانه اربعین در قالب ستادی که در شهرداری تشکیل شده، چند وظیفه 
خدمات رسانی به قرارگاه اربعین، خدمات رسانی به زائرین ورودی به شهر 
و آماده سازی شهر برای این ایام و همچنین اعزام نیروها و تجهیزات برای 
خدمت رسانی به شرکت کنندگان در اجتماع عظیم اربعین حسینی در 

کشور عراق پیگیری می شود.

اخبــار

گفت:  قم  استان  انتظامی  فرمانده 
کشفیات کالای قاچاق در این استان از 
ابتدای سال جاری تا پایان مهرماه، 86 
درصد نسبت به مدت زمان مشابه سال 

گذشته افزایش یافته است.
شنبه  روز  آقاخانی  عبدالرضا  سردار 
درگفت و گو با خبرنگاران افزود: افزایش 
 88 قاچاق،  کالای  درخصوص  جرایم 
و  درصد؛ دستگیرشدگان، چهار درصد 
ارزش ریالی کشف کالاهای قاچاق، 11 
با اشاره  افزایش داشته است.وی  درصد 
به این که در زمینه برخورد با دلالان ارز 
نیز اقدام های خوبی در قم انجام شده 
است گفت: بیشترین کشفیات مربوط به 
دینار عراق و دلار آمریکا بوده است که 
20 میلیون دینار و 99 هزار دلار کشف 
اشاره  با  همچنین  است.آقاخانی  شده 
شهیدان  سالار  و  سید  اربعین  ایام  به 
حضرت اباعبدالله الحسین)ع( گفت: تا 
شب گذشته، 31هزار و 585 گذرنامه در 
این استان صادر شده است که نسبت به 
سال قبل، 10 درصد افزایش یافته است.

وی در خصوص جرایم فضای مجازی نیز 
اظهار کرد: جرایم در این حوزه نسبت به 
سال گذشته، 87 درصد افزایش داشته 
نیز 86 درصد رشد  و کشفیات جرایم 
داشته است. به گفته وی، بیشترین جرایم 
درحوزه فضای مجازی درخصوص مسائل 
اقتصادی با 127 درصد افزایش بوده است.
* افزایش 33 درصدی کشف مواد 

مخدر قم
فرمانده انتظامی قم در ادامه با بیان این 
که کشفیات مواد مخدر از ابتدای سال 
جاری تا پایان مهرماه، 33 درصد نسبت 
به مدت زمان مشابه سال گذشته افزایش 
داشته است گفت: در این مدت حدود 
چهار تن مواد مخدر کشف شده است.

باندهای متلاشی  تعداد  آقاخانی گفت: 
 40 دستگیرشدگان،  درصد؛   13 شده، 
 18 فروشان،  خرده  دستگیری  درصد؛ 
درصد و دستگیری معتادان، 28 درصد 

افزایش یافته است.
* وضعیت رانندگی در قم خوب 

نیست
وی همچنین با بیان این که وضعیت 
گفت:  نیست  خوب  قم  در  رانندگی 

مهرماه،  پایان  تا  جاری  سال  ابتدای  از 
تعداد تصادف های جرحی، 42 درصد؛ 
تصادف های فوتی، 19 درصد و تصادف 
های خسارتی، 25 درصد افزایش یافته 
پیاده،  عابران  از  برخی  متاسفانه  که 
موتورسواران و رانندگان خودروها قوانین 
راهنمایی و رانندگی را رعایت نمی کنند.

آقاخانی ادامه داد: هدف گذاری نیروی 
انتظامی، کاهش 15 درصدی تصادف ها 
در قم بوده که نه تنها به این هدف نرسیده 
ایم بلکه تعداد مجموع تصادف ها پنج 
درصد افرایش داشته است.وی با بیان این 
که در این مدت، توقیف موتورسیکلت 
ها در قم 11 درصد کاهش داشته است 
درصدد  قم  انتظامی  فرماندهی  گفت: 
اقدام های آموزشی و فرهنگ سازی در 
خصوص رانندگی با موتورسیکلت است 
که در این زمینه همکاری دستگاه ها و 
رسانه ها می تواند پلیس را در رسیدن به 
این هدف یاری کند.وی همچنین با اشاره 
قم  افزایش 10 درصدی سارقان در  به 
در این مدت گفت: دستگیرشدگان کل 

جرایم نیز سه درصد رشد داشته است.
این  در  که  این  به  اشاره  با  آقاخانی 
مدت، 160 مرحله پاکسازی نقاط آلوده 
در استان قم انجام شده است افزود: اجرای 
این طرح ها نسبت به سال گذشته، 48 
درصد افزایش یافته که نشاندهنده حرکت 
پرشتاب نیروی انتظامی برای ایجاد فضایی 

سالم در این استان است.
وی با بیان این که تعداد 481 هزار و 
341 تماس تلفنی از ابتدای سال جاری تا 
پایان مهرماه با مرکز فوریت های پلیسی 

قم برقرار شده است گفت: این تماس ها 
نسبت به مدت زمان مشابه سال گذشته، 
39 درصد افزایش یافته که از این تعداد، 
221 هزار و 721 تماس، عملیاتی بوده 
به  مربوط  تماس،  و 620  هزار  و 259 

راهنمایی و ارشاد بوده است.
وی با اشاره به فعالیت مراکز مشاوره 
 82 گفت:  نیز  قم  انتظامی  فرماندهی 
درصد از پرونده های رسیده به این مراکز 
منجربه مصالحه طرفین شده است که 
با این اقدام، از ارجاع پنج هزار پرونده به 

دستگاه قضایی جلوگیری به عمل آمد.
* عامل تیراندازی در بیمارستان 

قم دستگیر شد
فرمانده انتظامی قم در بخش دیگری 
از سخنان خود با اشاره به حادثه تیراندازی 
در یکی از مراکز درمانی این استان گفت: 
نفر زندانی، ساعت 18 روز جمعه  یک 
جهت درمان به بیمارستانی در این شهر 
این  همراهان  از  یکی  که  شد  منتقل 
زندانی، اسلحه ای در اختیارش قرار می 
دهد و پس از تهدید و تیراندازی اقدام 
به فرار می کند.آقاخانی گفت: بلافاصله 
با تشکیل تیم های ویژه و تعقیب فرد 
مورد نظر، این مجرم کمتر از پنج ساعت 
در تور اطلاعاتی نیروی انتظامی قم قرار 
گرفت و در یکی از استان های همجوار 

دستگیر شد.
* ضارب روحانی آمر به معروف در 

قم دستگیر شد
و  وی همچنین در خصوص ضرب 
شتم روحانی آمر به معروف در قم طی 
فرد  یک  کرد:  اظهار  گذشته  روز  چند 

مزاحمت  مشاهده  محض  به  روحانی 
برای یک خانم از سوی فردی، قصد امر 
به معروف داشت که از سوی فرد مزاحم 

مورد ضرب و شتم قرار می گیرد.
وی اضافه کرد: به محض دریافت این 
خبر، تیم عملیاتی ویژه ای تشکیل و فرد 
ضارب با کار جامع فراگیری اطلاعاتی و 
پلیسی پس از پنج روز دستگیر و تحویل 

مراجع قضایی استان شد.
* طرح مقابله با اراذل و اوباش در 

قم  استمرار دارد
فرمانده انتظامی قم همچنین با بیان 
این که طرح مقابله با اراذل و اوباش در 
این استان موفقیت آمیز بود گفت: مبنای 
پلیس قم استمرار این حرکت و برخورد 
جدی با اراذل و اوباش و برهم زنندگان 
نظم اجتماعی است.آقاخانی اضافه کرد: با 
انجام طرح های مختلف، برخی از اراذل و 
اوباش از قم رفته اند، برخی از آنها اظهار 
ندامت و پشیمانی و آمادگی خود را برای 
همکاری جهت بهتر شدن فضا نیز اعلام 
کرده و برخی که تحت شبکه ها و باندهای 
مرحله  چندین  طی  اند  بوده  گوناگون 
عملیات دستگیر شده اند. به گفته وی، از 
یکی از این باندها که قصد زمینه سازی 
برای درگیری سنگین در قم داشتند، پنج 
قبضه کلت کمری کشف و سرشبکه این 

باند نیز دستگیر شد.
واحدهای  برابری   2 افزایش   *

گشت ارشاد در آینده ای نزدیک
وی همچنین با بیان این که مسائل 
اخلاقی، عفاف و حجاب یکی از دغدغه 
از  باشد،  استان می  متدین  های مردم 
افزایش 2 برابری واحدهای گشت ارشاد 
و  نزدیک در قم خبر داد  آینده ای  در 
هرچه  اشرافیت  و  دادن  کیفیت  گفت: 
بیشتر به ماموریت ها از اهداف فرماندهی 
انتظامی به شمار می آید.آقاخانی در پایان 
با اشاره به این که قرارگاه پلیس راه استان 
قم، پایگاه یکم آگاهی و کلانتری 22 طی 
تا نوزدهم مهرماه(  هفته ناجا)سیزدهم 
در پردیسان قم افتتاح شد افزود: تا پایان 
آگاهی  دوم  پایگاه  نیز،  امسال  آذرماه 
جدید  ساختمان  و  نیروگاه  منطقه  در 
فرماندهی انتظامی شهرستان قم به بهره 

برداری می رسد.

فرمانده انتظامی استان قم اعلام کرد

افزایش 86 درصدی کشفیات کالای قاچاق درقم 


